
شهردار قم مطرح کرد

پروژه شهید کاظمی همچنان  درگیر مشکلات حقوقی 

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران  خبرداد

توزیع ۲۰ هزار بسته عیدانه و 3هزار بسته گوشت قربانی در نیمه شعبان

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید گفت:  سزاوار است در شب 
نیمه شعبان همۀ مردم در خانه های خود دست به دعا بردارند و خدا را به 
حضرت ولی عصر)عج( و اجداد طاهرینش قسم دهند و سلامتی هر چه 
زودتر بیماران و پایان بیماری کرونا، این بلای همه جاگیر را از او بخواهند.  
به گزارش روز شنبه پایگاه اطلاع رسانی این مرجع تقلید، آیت الله مکارم 
شیرازی در سخنانی به مناسبت نیمه شعبان با تبریک در پیش بودن ایام 
فرخنده میلاد مبارک حضرت ولی عصر)ارواحنا فداه( به عموم مردم، بیان 

کرد: مردم دست به دعا بردارند و مطمئن باشند این دعاها به هدف اجابت

معاون اول رییس جمهوری، تصور عبور بدون هزینه و آسیب از مقطع 
کنونی را تقریباً غیرممکن دانست و گفت: همانگونه که مردم در این 
شرایط دچار مشکلاتی شده اند و هزینه می دهند، بخش خصوصی، 
دولت و سایر بخش ها نیز هزینه هایی را پرداخت خواهند کرد تا بتوانیم 
از این شرایط عبور کنیم. »اسحاق جهانگیری« پیش از ظهر شنبه در 
جلسه ای با مدیران و مسئولان وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی با اشاره به اینکه فعالان و بنگاه های اقتصادی زیرمجموعه 

این وزارتخانه نظیر هتل ها، اقامتگاه ها و بخش تولید صنایع دستی

آیت الله مکارم با تقدیر از کادر درمانی و گروه های جهادی: 

مردم در شب نیمه شعبان دست به دعا 
بردارند

معاون اول رییس جمهوری:

 عبور از شرایط فعلی بدون هزینه 
غیرممکن است
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رییسان ۵۷ انجمن  علمی گروه پزشکی به سران سه قوه پیشنهاد کردند:

تعطیلی ادارات تا رسیدن به شواهد 
اطمینان بخش کنترل اپیدمی کرونا
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مدیر مخابرات  منطقه قم تشریح کرد

جزییات افزایش ۴ برابری 
سرعت اینترنت خانگی

پاسخ ستاد استهلال قم به شایعات بودجه ای
۴
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مدیر مخابرات منطقه قم از راه اندازی سرویس جدید اینترنت پرسرعت VDSL در این استان از عصر روزشانزدهم فروردین ماه جاری 
خبر داد.  سید اسدالله دهناد عصر شنبه در گفت وگویی،بیان کرد: واگذاری سرویس VDSL در قم از اواخر سال۹۸ آغاز و در این 
 VDSLدر شهر قم نصب  که ۳۲۸۰ مورد آن نیز دایر شده است.  وی با اشاره به این که VDSL مدت کوتاه، تاکنون ۵۸۹۴ سرویس
نوعی سرویس اینترنت پرسرعت است که قادر به افزایش ۴ برابری سرعت اینترنت برای کاربران است افزود: در این سرویس کاربران 
قادر خواهند بود با سرعت ۴۰ تا ۱۰۰ مگابیت در ثانیه )بر اساس فاصله مشترک تا مرکز مخابراتی ( برای دریافت اطلاعات  و بین ۲۰

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم هشدار داد:

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم گفت: باید ظرفیت های استان در زمینه جهش 
تولید شناسایی شوند و از این ظرفیت ها برای جهش تولید قم استفاده کرد.  محمود 
نوربخش در جلسه تدوین برنامه های عملیاتی جهش تولید در استان قم در سالن جلسات 
امام جواد)ع(استانداری با اشاره به تدوین برنامه جهش تولید در استان قم اظهار کرد: این 
برنامه در راستای اقتصاد مقاومتی در استان تدوین خواهد شد، زمان تعیین شده برای 
تدوین نسخه اولین برنامه ۲۱ فروردین است. وی ادامه داد: در سال گذشته بحث رونق 
تولید را در استان قم داشتیم و به دنبال جهش تولید در استان در سال جاری هستیم، 
باید ظرفیت های قم در زمینه جهش تولید شناسایی شوند و از این ظرفیت ها برای جهش 
تولید استان استفاده کرد.  رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم افزود: پنج هزار شرکت 
دانش بنیان در کشور داریم و باید این شرکت ها در تولیدات خود به سراغ جایگزینی واردات

 فرماندار قم گفت: یک میلیون و ۲۰ هزار و ۳۰۶ نفر از مردم قم در سامانه سیب برای مقابله با 
شیوع ویروس کرونا غربالگری شدند که قم ازجمله استان های برتر کشور در این حوزه است. 

مرتضی حیدری روز شنبه در گفت وگویی بیان کرد: از ابتدای آغاز طرح بسیج ملی مبارزه 
تا پانزدهم فروردین ماه جاری، از یک میلیون و ۳۷۰ هزار نفر جمعیت استان قم،  با کرونا 
یک میلیون و ۲۰ هزار و ۳۰۶ نفر با ثبت اطلاعات خود در سامانه سیب که مربوط به مرکز 
بهداشت و سلامت قم است، غربالگری شدند و از افراد باقی مانده نیز می خواهیم به سرعت 
این کار را انجام دهند تا پوشش این طرح برای کل مردم استان کامل شود. وی افزود: همچنین 
در پایگاه ملی سلامت به نشانی Salamat.gov.ir تاکنون ۴۸۹ هزار و ۱۹۵ نفر از مردم قم 
ثبت نام و اطلاعات خود را وارد کردند که در این زمینه استان قم رتبه پنجم کشور را دارد. رییس 

سازمان اجرایی بسیج ملی مبارزه با کرونا در قم ادامه داد: از این تعداد ۴۹ هزار و ۱۷۸ نفر

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم  خبرداد

شناسایی ظرفیت های قم در زمینه جهش تولید 
فرماندارقم :

 یک میلیون قمی در سامانه سیب غربالگری شدند
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چرا کرونا بحرانی جهانی شد؟
سیاست به عنوان فعالیتی اجتماعی و به مثابه دانشی بشری 

از وضعیت و دگرگونی دنیای پساکرونا تاثیر می پذیرد. 
»توماس اسپریگنز« در کتاب »فهم نظریه های سیاسی« به 
درستی بر نقش بحران ها در شکل گیری نظریه های سیاسی 
ثبات،  و  آرامش  وضعیت  در  وی  نظر  از  کرده است.  تاکید 

نظریه پردازی درباره سیاست از رونق چندانی برخوردار نیست. در واقع نظریه های سیاسی زائیده 
شرایط بحرانی اند و تاریخ اندیشه سیاسی به خوبی نشان می دهد، نظریه های مهم سیاسی در 
واکنش به بحران ها شکل گرفته و در پی حل آن بوده اند. با این پیش فرض می توان به طرح این 
پرسش پرداخت که نظریه سیاسی در واکنش به این بحران چه تحولی خواهد یافت؟ پاسخ به این 

پرسش پیش از هر چیز به تامل در سرشت و ابعاد این بحران نیاز دارد.  
کرونا در اصل بحرانی بیولوژیک است که سلامت و زندگی بشر در سراسر کره خاکی را در 
معرض تهدید قرار داده  است. با وجود این، نقش عامل انسانی را درپدیدآوردن آن نمی توان 
نادیده انگاشت. کرونا دستاورد سبکی از  زندگی است که بشر در قرن بیست و یکم تجربه 
می کند و نه تنها در تصرف و بهره بردن از مواهب و منابع طبیعت محدودیت و مانعی فراروی 

خود نمی بیند، بلکه در این راه هیچ کاری هر چند مخاطره آمیز و ریسک پذیر را فرو نمی گذارد.
 بی تردید کرونا تنها بیماری و خطری نیست که زندگی و جان بشریت را تهدید می کند. میزان 
مرگ و میر این اپیدمی حتی نسبت به اپیدمی های خانواده خود بسیار کم تر است. همچنان که 
این آمار در مقایسه با تلفات ناشی از مواردی همچون فقر و گرسنگی، جنگ های منطقه ای، 
حوادث رانندگی، تروریسم و مانند آن نیز بسیار کمتر است. از این رو می توان پرسید چرا این 
و  اقتدارگرا  از  انواع گوناگون حکومت ها  و  تبدیل شده   به بحرانی در سطح جهانی  بیماری 

دموکراتیک، توسعه یافته و درحال توسعه را به طور یکسان گرفتار کرده است. 
نقش  جهانی  سطح  در  بحرانی  به  کرونا  تبدیل  در  عامل  سه  کم  دست  می رسد  نظر  به 
داشته است؛ نخست این که این اپیدمی برآیند نوعی تحول در ویروس هایی از این خانواده است 
که دانش بشری دست کم در کوتاه مدت از درمان آن ناتوان است. این تحول که پیش از این در 
ویروس هایی همچون سارس و مرس خود را نشان داده بود، چشم اندازی نسبتا بدبینانه نسبت به 

آینده را ترسیم کرده است که گویا سال ها بشر را درگیر خود خواهد ساخت. 
دوم این که کویید ۱۹ ویروسی غیرطبقاتی، فراملی، فرانژادی و جهان میهنانه است و از  این 
نظر همانند حقوق بشر است. این ویروس هر نوعی مرزبندی در جهان بشری را درنوردیده و به 
شکل غیرتبعیض آمیز همه افراد صرف نظر از طبقه، موقعیت اجتماعی، ثروت، سنّ، مذهب، 

جنسیت، رنگ، نژاد، زبان، ملیت در معرض ابتلای به آن هستند.
 سوم این که مهار و کنترل این ویروس به دلیل سطح بالای آسیب پذیری از آن، با تداوم 
روال عادی و معمول در زندگی روزمره امکان پذیر نیست و به تعلیق و محدودکردن بسیاری از 
فعالیت های بشری و اجتماعی نیاز دارد و  آسیب های فراوانی برای اقتصاد جهانی در بردارد. 
افزون بر این، گسترش این ویروس پیامدهای گسترده ای برای بسیاری از حوزه های اندیشگی و 

عملی زندگی بشر در پی دارد که نمی توان به آن بی تفاوت بود. 
اینک جامعه بشری با بحرانی دوران ساز با ابعادی فراگیر در سطحی جهانی روبرو است که 
آن را به نوعی جنگ جهانی همانند کرده است. بر این اساس، تاریخ جهان را می توان به دوران 
پیشاکرونایی و پساکرونایی تقسیم کرد. بی تردید سیاست نیز چه به عنوان فعالیتی اجتماعی و  

چه به مثابه دانشی بشری، از این وضعیت تاثیر و دگرگونی خواهدپذیرفت.
استاد دانشگاه مفید قم

مجیدانصاری: 

»جهش تولید« لازمه استقلال سیاسی ما است
 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، جهش تولید را لازمه استقلال سیاسی ایران عنوان کرد 
و گفت: تحقق جهش تولید احتیاج به رعایت یک سلسله الزاماتی دارد که باید همه به آن تمکین 
کنند و همه باید از چندگانگی در تصمیم گیری ها و خنثی سازی تصمیمات دولت خودداری 

کنند. 
»مجید انصاری« با اشاره به نامگذاری سال ۹۹ به عنوان سال »جهش تولید« از سوی مقام 
معظم رهبری، اقدام ایشان را در راستای تقویت اقتصاد کشور عنوان کرد و گفت:چند سالی 
است که رهبری به طور جد به مقوله اقتصاد توجه ویژه دارند که توجه بجایی است زیرا کشور ما 
که می خواهد در عرصه سیاسی و سایر عرصه ها مستقل باشد، بدون داشتن یک اقتصاد قوی و 

حتی المقدور مستقل، به این هدف نخواهد رسید.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه اگر بخواهیم به لحاظ امنیتی و سیاسی قوی 
و به لحاظ اجتماعی جامعه ای محکم و پایدار داشته باشیم، حتما باید اقتصادی قوی و نیرومند و 
مقاوم داشته باشیم، گفت: تولید، رشد اقتصادی و درآمد سرانه ما باید به گونه ای باشد که به تامین 

پایدار معیشت خانوارها منجر شود.
انصاری به جمعیت انبوه یارانه بگیران اشاره کرد و افزود: اینکه در کشور ۸۰ میلیونی، ۶۰ 
میلیون نفر یارانه بگیرند یا از گرفتن یارانه استقبال کنند، نشانه خوبی نیست بلکه باید به سمتی 
حرکت کنیم که تعداد نیازمندان به کمک های دولتی کاهش پیدا کند و اتفاقا چشم انداز جامعه 
مطلوب اسلامی که در فرهنگ انتظار هم به آن اشاره شده، جامعه ای است که افراد مستحق و 

یارانه بگیر در آن پیدا نشود.
بنیه  وی ادامه داد: اقتصاد، امروز مساله اصلی همه کشورهاست و همه سعی می کنند 
اقتصادی خود را تقویت کنند زیرا اگر بخواهند فقر و جهل را ریشه کن کنند؛ توسعه علمی و 
فناوری و نیروهای مسلح قوی داشته باشند؛ همه اینها در پرتو داشتن منابع پایدار ممکن است 
و منابع پایدار از اقتصاد مقاوم و شکوفا سرچشمه می گیرد. سخنگوی مجمع روحانیون مبارز به 
نامگذاری سال های متعدد از سوی مقام معظم رهبری اشاره کرد و افزود: رهبری سال هاست که 

مساله نامگذاری سال ها را بر پایه اقتصاد برنامه ریزی کرده اند.

سید علی میرموسوی*

رییسان ۵۷ انجمن  علمی گروه پزشکی در نامه ای به سران قوا 
خواستار اتخاذ تدابیر ویژه در راستای کنترل بیماری کرونا ازجمله 
اقشار  برای  و سریع  برنامه های حمایتی جدی  و  تدابیر  اتخاذ 
آسیب پذیر از نظر اقتصادی و تعطیلی کامل تمامی سازمان ها 
و ادارات تا حد امکان شدند.  روسای ۵۷ انجمن  علمی گروه 
پزشکی کشور در نامه ای به سران سه قوه با توجه به وضعیت 

شیوع بیماری کووید-١٩ در کشور و ضرورت اتخاذ تدابیر ویژه در 
راستای کنترل این بیماری، پیشنهادهای را مطرح کردند. تدوین 
با این بیماری توسط ستاد ملی  برنامه  جامع عملیاتی مقابله 
مدیریت بیماری کرونا در سریع ترین زمان ممکن، برای دوره های 
سه، شش و ١٢ ماهه، و تدوین شرح وظایف تمامی وزارتخانه ها، 
سازمان ها و نهادها، و نیروهای نظامی و انتظامی حول محورهای

کرونا هنوز
 تمام نشده است

ولادت حضرت علی اکبر)ع( و روز جوان را تبریک می گوییم
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رییسان ۵۷ انجمن  علمی گروه پزشکی به سران سه قوه پیشنهاد کردند:

تعطیلی ادارات تا رسیدن به شواهد اطمینان 
بخش کنترل اپیدمی کرونا

رییسان ۵۷ انجمن  علمی گروه پزشکی در نامه ای به سران قوا خواستار اتخاذ تدابیر ویژه در راستای 
کنترل بیماری کرونا ازجمله اتخاذ تدابیر و برنامه های حمایتی جدی و سریع برای اقشار آسیب پذیر 
از نظر اقتصادی و تعطیلی کامل تمامی سازمان ها و ادارات تا حد امکان شدند.  روسای ۵۷ انجمن  
علمی گروه پزشکی کشور در نامه ای به سران سه قوه با توجه به وضعیت شیوع بیماری کووید-١٩ در 
کشور و ضرورت اتخاذ تدابیر ویژه در راستای کنترل این بیماری، پیشنهادهای را مطرح کردند. تدوین 
برنامه  جامع عملیاتی مقابله با این بیماری توسط ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا در سریع ترین زمان 
ممکن، برای دوره های سه، شش و ١٢ ماهه، و تدوین شرح وظایف تمامی وزارتخانه ها، سازمان ها و 
نهادها، و نیروهای نظامی و انتظامی حول محورهای برنامه  عملیاتی تدوین  شده در ستاد ملی و الزام 
قانونی به تبعیت از آنها و نظارت بر اجرای آنها، با تأکید بر درنظر گرفتن شرایط فعلی و برآوردهای علمی 
واقع بینانه از میزان خطر گسترش همه گیری و مرگ  و میر ناشی از آن از جمله این پیشنهادها است 
رییسان این انجمن های علمی گروه پزشکی همچنین تعطیلی کامل تمامی سازمان ها و ادارات تا 
حد امکان و به صورت منطقی و هدفمند، تا رسیدن به شواهد اطمینان بخش از کنترل اپیدمی، 
منع آمد و شد در درون و بین شهرها تا حد امکان و تعطیلی کامل کارخانجات، صنوف و کسب و 
کارهای غیرضروری، الزام قانونی به اقدام فوری و نظارت بر اجرای آن را پیشنهاد کردند. اتخاذ تدابیر 
و برنامه های حمایتی جدی و سریع برای اقشار آسیب پذیر از نظر اقتصادی و نیز حمایت از کسب 
وکارهای کوچک، تصویب قوانین شفاف در این مورد و نظارت بر حسن اجرای آن، توجه جدی به 
عواقب اجتماعی و روانی مرتبط با این پدیده، در کوتاه مدت و میان مدت و درازمدت، که می تواند 
آسیب های جدی و جبران ناپذیر به سلامت روانی و اجتماعی وارد آورد، و تصویب سیاست ها و قوانین 
جدی و اثربخش در این زمینه و نظارت بر حسن اجرای آن از دیگر پیشنهادهای رییسان این انجمن 
ها است. روسای ۵۷ انجمن  علمی پزشکی همچنین خواستار شناسایی، جداسازی و درمان متناسب 
با شرایط بالینی مبتلایان، با تأکید ویژه بر فراهمی و کاربرد فراگیر تست تشخیصی بیماری کرونا جهت 
شناسایی تمامی موارد مشکوک، استفاده از تمامی فضاهای در اختیار )از جمله باشگاه ها و هتل 
ها( جهت بستری، تأمین نقاهتگاه جداسازی پس از ترخیص و  قرنطینه  افراد مثبت بدون علامت 
در موارد لزوم، به همراه پیگیری تمامی موارد تست مثبت و ردگیری تماس های آنان، تصویب قوانین 
لازم در راستای تحقق کامل این موارد و نظارت بر اجرای دقیق آنها شدند. در این نامه رییسان انجمن 
های علمی گروه پزشکی همچنین پیشنهاد ثبت اطلاعات تمامی موارد مشکوک، محتمل و قطعی 
بیماری در یک سامانه با امکانات پیگیری و نوبت دهی براساس موقعیت مکانی، جمع آوری داده های 
ضروری به منظور تعیین روند بیماری بر اساس یک استاندارد و الزام دانشگاه های علوم پزشکی کشور 
به استفاده از آن و اقدام فوری، بهره گیری از زیرساخت های فناوری اطلاعات و تقویت آن و همچنین 
جمع آوری داده ها از بخش خصوصی با حمایت  طلبی از سازمان نظام پزشکی جمهوری اسلامی ایران 
و الزام قانونی به تصمیم  گیری بر مبنای این اطلاعات و نظارت بر حسن اجرای آن کردند.  تعیین 
الگوی اپیدمیولوژیک بیماری، شناسایی عوامل زمینه  ساز و خطرساز جهت تسریع تشخیص، آگاهی از 
وسعت انتقال، شناخت درمان های انتخابی و تعیین پارامترهای مشخص  کننده نحوهی پیشرفت همه  
گیری و در دسترس قرار گرفتن این اطلاعات حداقل برای گروه های تخصصی خبره و صاحب  نظر، 
تصویب قوانین لازم در این خصوص و نظارت بر تحقق آن، حمایت از شرکت های داخلی در راستای 
تولید یا واردات دستگاه ونتیلاتور و همچنین تسهیل استفاده از نیروهای داوطلب و مردمی جهت ارائه 
خدمات و حمایت قانونی از تأمین داخلی داروهای مورد نیاز یا واردات آنها به میزان کافی همراه با الزام 
قانونی به توزیع انحصاری این اقلام توسط داروخانه های بیمارستانی، تصویب قوانین حمایتی لازم و 
پیگیری جهت اجرای صحیح آن از دیگر پیشنهادهای روسای انجمن های علمی پزشکی به سران 
قوا است. در ادامه این نامه همچنین پیشنهاد شده است: تخصیص بودجه  پژوهشی و حمایتی به 
منظور تولید تست تشخیصی، واکسن و داروهای مورد نیاز، و تولید دیگر اقلام مصرفی حفاظتی به 
ویژه برای کادر درمان، تصویب موارد لازم در قانون بودجه و نظارت بر حسن اجرای آن، طراحی نظام 
مراقبت فعال در زمینه بیماریهای حاد تنفسی به ویژه عفونت های کوروناویروسی به منظور گزارش فعال 
بیماری های شدید تنفسی حاد در کشور، تصویب الزام قانونی جهت راه  اندازی و نظارت بر این نظام 
مراقبت روسای این انجمن ها در ادامه خواستار حضور نمایندگان انجمن های علمی و سازمان نظام 
پزشکی و نظام پرستاری در ستادهای کشوری، استانی و شهرستان ها، به منظور استفاده  حداکثری از 
تمام ظرفیت های کارشناسی و تخصصی کشور و اتخاذ تدابیر همه  جانبه جهت برون  رفت از این بحران 
بهداشتی ملی با مشارکت جدی نمایندگان نهادهای علمی مستقل شدند. رییسان انجمن های علمی 
گروه پزشکی کشور در این نامه اعلام کردند: آماده  ارائه  نقطه نظرات کارشناسی و حمایتی در موارد فوق 
در حوزه های تخصصی، در راستای کمک به اجرای آن توسط دولت محترم و نیز ایفای نقش نظارتی 

و مطالبه گری مجلس شورای اسلامی، به نمایندگی از ملت، در تحقق موارد درخواست  شده است.
 

در پی ابتلای رئیس مجلس به کرونا؛

رهبر انقلاب و مراجع عظام تقلید آرزوی 
بهبودی کردند  

رهبر انقلاب ، مراجع عظام تقلید و یادگار امام راحل برای رئیس مجلس آرزوی بهبودی کردند.
در پی ابتلای رئیس مجلس شورای اسلامی به بیماری ناشی از ویروس کرونا، حجت الاسلام 
والمسلمین محمدی گلپایگانی از طرف رهبر معظم انقلاب اسلامی ضمن جویا شدن آخرین وضعیت 
درمان آقای دکتر لاریجانی ، برای وی دعا و آرزوی سلامتی و بهبود کرد. همچنین مراجع عظام تقلید، 
حضرات آیات صافی گلپایگانی، مکارم شیرازی، حجت الاسلام و المسلمین سید جواد شهرستانی به 
نمایندگی از آیت الله العظمی سیستانی و همچنین حجت الاسلام و المسلمین سید حسن خمینی ، 
یادگار امام راحل )ره( در تماس های تلفنی جداگانه با دکتر علی لاریجانی، روند مداوای رئیس مجلس 
شورای اسلامی را جویا شده و بهبودی و سلامتی عاجل وی را از خداوند متعال خواستار شدند.دکتر 
لاریجانی ، رئیس مجلس شورای اسلامی به دنبال ابتلا به بیماری ناشی از ویروس کرونا در حال حاضر 

در قرنطینه و تحت درمان هستتد.

 رئیس جمهوری با بیان اینکه طرح فاصله گذاری اجتماعی با تبدیل به فاصله گذاری 
هوشمند ادامه خواهد یافت، گفت: موفقیت های خوبی در مرحله اول و دوم این طرح 
داشته ایم و الان در مرحله سوم آن که اجرای فاصله گذاری هوشمند اجتماعی است،  قرار 

داریم و مختصات آن باید مشخص و مدون باشد. 
والمسلمین »حسن  ریاست جمهوری، حجت الاسلام  پایگاه اطلاع رسانی  به گزارش 
روحانی« روز شنبه در جلسه ای با رؤسای کمیته های اجتماعی، امنیتی، آموزشی، اداری، 
بهداشتی، آموزش عالی، پشتیبانی، اصناف و اقتصادی ستاد ملی مقابله با کرونا با تاکید 
بر اینکه رؤسای کمیته های این ستاد موظفند ارزیابی دقیقی از میزان تاثیر تشدید برنامه 
فاصله گذاری اجتماعی انجام بدهند، گفت: باید برای دوره بازگشایی پس از اطمینان از 
ایجاد وضعیت تثبیت شده در مدیریت مقابله با کرونا پروتکل های متنوع و مختلف با دقت 

نظر در تمامی حوزه ها طراحی و متناسب با هر کسب و کار اجرا شود.

رئیس جمهوری با بیان اینکه طرح فاصله گذاری اجتماعی با تبدیل به فاصله گذاری 
هوشمند ادامه خواهد یافت، اظهار داشت: ما مرحله اول و دوم آن را اجرا کرده  و موفقیت های 
خوبی داشته ایم و الان در مرحله سوم آن که اجرای فاصله گذاری هوشمند اجتماعی است،  

قرار داریم و مختصات آن باید مشخص و مدون باشد.
روحانی ادامه داد: پروتکل های بهداشتی باید به گونه ای طراحی شود که همه مردم اعم 
از ارباب رجوع، کارمند، کارگر و کاسب بدانند و مطمئن باشند در محیط کار و بیرون از خانه 
با رعایت این پروتکل ها می توانند درصد بالایی اطمینان خاطر داشته باشند که از سلامتی 

برخوردار خواهند بود.
رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه باید اطمینان حاصل کنیم که از چه زمانی دانش آموزان و 
دانشجویان می توانند با سلامت کامل به مراکز آموزشی مراجعه کنند، تصریح کرد: رؤسای 
کمیته ها باید با روش های دقیق، مطالعات و ارزیابی های لازم را انجام بدهند تا بر اساس آن 

ستاد ملی مقابله با کرونا تصمیمات لازم را اتخاذ کند.
روحانی با بیان اینکه باید در نظر داشته باشیم که اگر کرونا برای مدتی باقی بماند باید آن را 
به گونه ای مدیریت کنیم که زندگی مردم با مشکل توأم نباشد، خاطرنشان کرد: نباید بدون 
مطالعه و دقت نظر تصمیم گرفت؛ مردم باید بدانند هر تصمیمی که در دولت گرفته می شود 

مبتنی بر مطالعات دقیق علمی و با مشورت همه متخصصین است.
در  داشت:  ابراز  است،  اول  اولویت  مردم  سلامت  اینکه  بر  تاکید  با  رئیس جمهوری 
کنار اولویت سلامت زندگی، معیشت، کسب و کارهای کوچک و طبقه ضعیف و آینده 
فرزندان مان نیز اهمیت دارد از این نظر باید بدانیم در روز پایان تشکیل محدودیت ها مردم 
نباید نگرانی از سلامت خود و فرزندان شان داشته باشند و ما باید نگرانی آنها را تا اندازه زیادی 

کاهش بدهیم.
روحانی افزود: باید بدانیم صدمات اصلی اقتصادی کرونا متوجه اقشار ضعیف جامعه 
است و مردم از دولت انتظار دارند که اجازه ندهیم کرونا سلامت و معیشت آنان را نابود کند و 
این بدان معنا است که هم باید سلامت مردم را حفظ کنیم و هم معیشت و وضعیت اقتصادی 

آنان را تامین کنیم.

رئیس جمهوری:
 طرح فاصله گذاری هوشمند اجرا می شود

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید گفت:  
در  مردم  همۀ  شعبان  نیمه  شب  در  است  سزاوار 
خانه های خود دست به دعا بردارند و خدا را به حضرت 
و  دهند  قسم  طاهرینش  اجداد  و  ولی عصر)عج( 
سلامتی هر چه زودتر بیماران و پایان بیماری کرونا، این 

بلای همه جاگیر را از او بخواهند. 
به گزارش روز شنبه پایگاه اطلاع رسانی این مرجع 
تقلید، آیت الله مکارم شیرازی در سخنانی به مناسبت 
نیمه شعبان با تبریک در پیش بودن ایام فرخنده میلاد 
مبارک حضرت ولی عصر)ارواحنا فداه( به عموم مردم، 

بیان کرد: مردم دست به دعا بردارند و مطمئن باشند 
این دعاها به هدف اجابت نزدیک است.

رعایت  به  مردم  عموم  مجدد  توصیه  ضمن  وی 
کادر  تلاش های  از  دیگر  بار  بهداشتی،  توصیه های 
درمانی، پزشکان و پرستاران در مقابله با بیماری کرونا و 
نجات مبتلایان تقدیر کرد و افزود: بهترین سپاسگزاری 
از کادر پزشکی و درمانی عمل به توصیه های آنان است.
تاکنون  که  همچنان  ما  عزیز  مردم  داد:  ادامه  وی 
توصیه های مسئولان بهداشتی و کادر درمانی را رعایت 
کرده اند، از این به بعد نیز به این توصیه ها عمل کنند 

و حتی الامکان از خانه های خود جز به هنگام ضرورت 
خارج نشوند.

خالصانه  تلاش های  همچنین  تقلید  مرجع  این 
گروه های جهادی مرکب از طلاب و روحانیان جوان، 
دانشجویان و بسیجیان در همکاری با کادر پزشکی را 

ستایش کرد.
خاطرنشان می شود معظم له هدایایی را به گروه های 
جهادی مقابله با بیماری کرونا و همچنین خانواده هایی 
تقدیم  ازدست داده اند،  راه  این  در  را  که عزیزان خود 

نمود.

آیت الله مکارم با تقدیر از کادر درمانی و گروه های جهادی: 

مردم در شب نیمه شعبان دست به دعا بردارند

مردم همچنان توصیه های بهداشتی و قرنطینه خانگی را رعایت کنند

کاهش تعداد بستری ها به معنی از بین رفتن ویروس نیست

اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی تا قطع کامل زنجیره انتقال
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درس هایی که از کرونا گرفتیم
در روزهای آخر سال ۲۰۱۹ میلادی چند مورد از ابتلا به 
یک عفونت ویروسی غیر عادی در شهر ووهان که مرکز یک 
استان مرکزی چین با بیش از ۵۸ میلیون جمعیت است، 

گزارش شد.
این عفونت که منشاء آن یک نوع کرونا ویروس بود به سرعت در این استان گسترش 
یافت و روزانه تعداد زیادی بیمار جدید به آن مبتلا شدند. این بیماری خیلی زود در چین به 
عنوان یک اپیدمی اعلام شد. ایران و کره جنوبی از اولین کشورهایی بودند که بیماری در 
آنها بالا گرفت و با اولین گزارش مثبت آزمایشگاهی از دو بیمار درگذشته در شهر قم، در روز 
چهارشنبه ۳۰ بهمن ۹۸ و دو روز قبل از انتخابات مجلس شورای اسلامی وجود این ویروس 
در کشور رسما اعلام گردید. سه هفته بعد از آن در روز ۱۱ مارس ۲۰۲۰ )۲۱ اسفند ۹۸( با 
شیوع بیماری در چندین کشور از تمام قاره ها، پاندمی یا همه گیری ویروس کرونا در جهان 
توسط دبیر کل سازمان جهانی بهداشت اعلام شد. من در توئیتی در تاریخ ۲۱ اسفند ۹۸ 
نوشتم این بزرگترین بحران سلامت در ایران در صد سال گذشته است؛ روز جمعه دبیر کل 
سازمان ملل متحد گفت این بزرگترین بحران سلامت در دنیا پس از جنگ جهانی دوم )۷۵ 

سال قبل( است.
اکنون که سه ماه از آغاز این بحران وسیع جهانی گذشته، درسهایی را که تا کنون آموختیم 

مرور کنیم و منتظر درس های بعدی باشیم:
۱- در این بحران هر یک از اقشار متناسب با پس زمینه های ذهنی خود و اولویت هایی 
که به آن توجه دارند وارد ماجرا شدند و البته در آینده نه چندان دور قضاوت خواهند شد که 
درست عمل کردند یا نه. اما یک نکته قطعی است و آن این که برای رهبری درست بحران، 
نگاه جامع و همه جانبه لازم است. استفاده از نظرات کارشناسی در هر مقوله ضرورت اولیه و 

غیر قابل انکار تصمیم گیری است و سیاست زدگی مهمترین آفت این کار است.
۲- آنچه به عنوان سرمایه  اجتماعی مطرح می شود نقش مهمی در پذیرفته شدن 
تصمیمات توسط مردم دارد. اعتماد مردم به گروه های مرجع )در این مقوله کارشناسان حوزه 
سلامت( و تصمیمات سیاستگزاران تابع اعتماد آنان به هر یک از این گروه ها است. زمان و 
نحوه اعلام ورود بیماری به ایران و تأخیر در شروع اقدامات لازم برای کنترل آن اتفاقی بود که 
به این اعتماد آسیب زد اما به نظر می رسد همزمان با برخورد جدی تر حاکمیت با موضوع 

و درک ابعاد گسترده آن توسط مردم، روند کار بهتر شد و همراهی بیشتری صورت گرفت.
۳- فضای مجازی یک بار دیگر تمام مزایا و معایب خود را نشان داد. اطلاع رسانی 
سریع و در لحظه و عدم امکان پنهان کاری همزمان با در دسترس قرار گرفتن راهنماها و 
دستورالعمل ها برای تمام مردم دنیا جنبه مثبت بود و به موازات آن انبوهی از گزارش های 
غلط )اعم از سهوی و عمدی( و اطلاعات نادرست، روح و روان مردم را هدف قرار داد و بر 
اضطراب شدید ناشی از خود بیماری افزود. این همان چیزی است که به عنوان اینفودمیک 
)Infodemic( از آن نام می برند. امیدوارم این فرصت خوبی باشد برای اینکه یاد بگیریم از 

فضای مجازی درست استفاده کنیم.
۴- اینکه ویروس کرونای جدید یک اتفاق طبیعی است یا دست کاری انسان در آن دخالت 
دارد چیزی است که بالاخره روشن خواهد شد، اگرچه شواهد فعلی علیه این فرضیه است. 
آنچه امروز شاهد آن هستیم این است که یک ویروس میکرونی که شاید حتی نتوان آنرا 
یک موجود زنده به تعریف معمول دانست، می تواند تمام محاسبات بشر مدعی و گاهی 
مغرور و گردن کش را زیر و رو کند. اگر به اخبار بین المللی توجه کرده باشید، موضوع اول 
تمام خبرگزاری ها در دو ماه گذشته پاندمی کرونا است. تا کنون بیش از ۱ میلیون نفر در 
جهان بطور قطعی به کووید ۱۹ مبتلا شده اند و بیش از ۵۶ هزار نفر در اثر آن فوت شده اند 
و متأسفانه پیش بینی میزان مرگ ناشی از این بیماری بسیار بالاتر است. این بیماری باعث 
شد بسیاری از آداب و رسوم و سنن هزاران ساله در تمام فرهنگ ها و ادیان متوقف شوند یا 
تغییر کنند. شاید شما هم اذان یک کشور عربی را که می گوید "الصلات فی بیوتکم" شنیده 
باشید. ایرانیانی که هر روز با یکدیگر دست می دادند و در اماکن شلوغ به هم تنه می زدند، 
اکنون باید ملاحظات دیگری را رعایت کنند تا از ابتلا به ویروس کرونا مصون بمانند. مردم و 
حکومت ها در تمام دنیا دیر یا زود متوجه شدند یا خواهند شد که با یک چالش بسیار بزرگ 
روبرو هستند. اگرچه ممکن است با تولید واکسن یا داروی مؤثر علیه ویروس کرونای جدید 
این التهاب فروکش کند و امیدوارم که هرچه زودتر این اتفاق بیفتد، اما بشر درس بزرگی 
گرفت و آن این بود که به راحتی ممکن است از تمام امتیازاتی که دارد جدا شود و فقط یک 

نگرانی داشته باشد: حفظ سلامتی.
۵- دنیای پس از کرونا تفاوت های زیادی با قبل از آن خواهد داشت و به نظر می رسد 
پارادایم های رایج در جهان تغییرات جدی در پیش داشته باشند که خود موضوع بحث 
مستقلی است. شاید تعابیری مانند قدرت، رفاه، خدمات اجتماعی و امنیت برای مدت ها 
تغییر کند و اولویت های بشر متفاوت باشد. چه کسی فکر می کرد روزی ماسک جراحی 

طلای سفید نامیده شود؟
*استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران

کرونا و شبکه های اجتماعی  
 این روزها همه در تلاش هستند تا شانه های غول بی شاخ 
و دم کرونا را به زمین بمالند. کرونا شاید تنها غولی در جهان 
باشد که برای مقابله با آن احتیاجی نیست، شمشیر به کمر 

ببندیم و سپر به پشت بیندازیم، فقط کافی است در خانه بمانیم تا شیشه عمر او بشکند.
خانه ماندن کار آسانی نیست. اسباب خودش را می خواهد. می خواهم شما را کمی به 
گذشته ببرم. تصور کنید کرونا حدود ۱۵ سال پیش قدم نحسش را روی جهان می گذاشت. 

به نظر شما چه اتفاقی می افتاد؟ آیا امکان نگه داشتن مردم در خانه وجود داشت؟
به صورت قاطع می شود گفت  نه! ۱۵ سال پیش یعنی سال ۸۴ خورشیدی. سالی که 
محمود احمدی نژاد قدرت را از سیدمحمد خاتمی تحویل گرفت و دولت نهم را تشکیل داد. 
در آن زمان اوج تکنولوژی اینفرارد، بلوتوث و چت های یاهو با اینترنت های زغالی دیال آپ 

بود با آن صدای قیژ و ویژاش. 
تلویزیون ۵ شکبه داشت که تازه شهرستان ها شبکه تهران را هم نداشتند که می شد ۴ 
شبکه. ماهواره هم به گستردگی امروز نبود و تلویزیون های فارسی زبان همچنان مشغول 

پخش شوهای دهه ۷۰ لس آنجلس بودند یا فحش های سیاسی می دادند.
به معنای واقعی کلمه ماندن در خانه در اوایل دهه ۸۰ و قبل از آن یعنی سر رفتن حوصله. 

به ویژه برای نسل هایی که در تمام اوقات کودکی خود را در کوچه گذرانده بود.
الان اما به لطف تکنولوژی و گسترش فضای مجازی  و شبکه های اجتماعی می توان 
بخش اعظمی از وقت خانه نشینی را پر کرد. دل تنگی ها و ندیدن ها با چت های تصویری تا 
حدودی رفع می شود. به لطف گسترش اینترنت، مشاغلی که می توانند از راه دور به فعالیت 

خود ادامه دهند، دور کاری می کنند بدون اینکه خدشه ای به کارشان وارد شود.
شبکه های اجتماعی کاری کرده اند که مردم در حالی که از هم دور هستند اما با هم 
هستند. خیلی ها از طریق همین شبکه های اجتماعی به دید و بازدید نوروز رفتند. با پدر 
بزرگ و مادر بزرگ خود حرف زدند و آنها هم با دیدن تصویر فرزندان و نوه های خود شاد 

شدند.
دیگر احتیاجی نیست مردم برای کسب اخبار کرونا تا ساعت ۱۴ یا ۲۱ اخبار شبکه یک 
صبر کنند. طیف های مختلف مردم به راحتی از طریق شبکه های اجتماعی در جریان اخبار 

قرار می گیرند و اوضاع کشور را رصد می کنند.
همان هایی که شمشیر را برای فضای مجازی از رو بسته بودند و هر کاری می کردند تا 
شبکه های اجتماعی فیلتر شوند، امروز خود از طریق  همین شبکه ها با خانواده هایشان 

در ارتباط هستند.
شاید الان وقت آن است که در کنار تشکراز کادرهای درمانی، ماموران شهرداری و پلیس 
و همه آنهایی که در خط مقدم مبارزه با کرونا هستند از اینترنت و شبکه های اجتماعی به 

خاطر آسان کردن شرایط خانه نشینی تشکر کنیم.
تصور نبود آنها در زمانه کرونا، کمی سخت است. شاید حتی می شود برخی از آنها را از 
فیلتر خارج کرد و اجازه داد مردم بدون فیلتر شکن به این شبکه ها دسترسی داشته باشند و 

بتوانند با هم ارتباط برقرار کنند.  

رییس کل بانک مرکزی:

نظام بانکی حداکثر همراهی را با فعالان 
گردشگری خواهد کرد

به فعالان  را  بانکی حداکثر همراهی و کمک  بانک مرکزی گفت: نظام  رییس کل 
گردشگری که بر اثر شیوع کرونا آسیب دیده اند، خواهد کرد. 

»عبدالناصر همتی« روز شنبه با انتشار یاداشتی در صفحه اینستاگرام، نوشت: امروز 
)۱۶ فروردین ۹۸( به همراه معاون اول رییس جمهوری، در جلسه فعالان گردشگری، 
میراث فرهنگی و صنایع دستی شرکت کردم. مسوولان بخش های مختلف و نیز رییسان 
اتحادیه های صنفی مسائل و مشکلات ناشی از شیوع کرونا در اوج فعالیت هایشان را تشریح 

کردند.
رییس کل بانک مرکزی افزود: هتل ها، مراکز گردشگری، صنایع دستی و دفاتر مسافرتی، 
اوج فعالیت و بهره برداری از سرمایه گذاری و تدارکاتشان ایام عید است که به طور کامل 
متوقف شدند. وی ادامه داد: در مورد تعویق اقساط تسهیلاتشان و نیز دوره تنفس 
تسهیلات جدیدی که برای جلوگیری از آسیب بیشتر و حفظ اشتغالشان قرار است بگیرند 
پیشنهاداتی داشتند که قابل توجه بود. رییس کل بانک مرکزی گفت: این نکته را تاکید 
کردم مهمترین لطمه و آسیب این ویروس گرفتن جان بسیاری از هموطنان است که آثار 

اقتصادی، در مقایسه با آن ضایعات تأسف بار، اهمیت بسیار کمتری دارد.
همتی افزود: البته آثار مالی و اقتصادی آن نیز مهم است ولی با توجه به مشکلات جدی 
بودجه ای دولت به خاطر فشار تحریم ها اینکه فکر کنیم همه آسیب های وارده قابل جبران 
باشد، مقدور نیست. وی اضافه کرد: اما این اطمینان را دادم که نظام بانکی حداکثر 
همراهی و کمک را به فعالان گردشگری خواهد کرد. چراکه رونق گیری فعالیت این بخش از 

خدمات، منوط به برگشت شرایط کاملًا عادی از نظر ریشه کنی ویروس است.

معاون کل وزارت بهداشت: 

وضعیت کرونا در تهران نگران کننده است
 معاون کل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: وضعیت کرونا در تهران 
نگران کننده است و ترافیک امروز این نگرانی را به وجود آورده که هر یک از این 

خودروها می توانند ویروس را به محل کار و خانه منتقل کنند. 
ایرج حریرچی روز شنبه در نشست خبری که به صورت ویدئو کنفرانس از وزارت 
بهداشت برگزار شد، افزود: در استانهایی که زودتر شیوع کرونا شروع شده و معمولا 
استانهای پر خطر بودند روند رو به نزول است و تعداد بیشتری از استانها این روند را 
دارند اما متاسفانه برخی استانها از نظر تعداد موارد و مرگ و میر روند صعودی نسبی 

دارند استانهایی هستند که ویروس کرونا دیرتر وارد شده است.
وی گفت: از وضعیت تهران نگران هستیم. تهران نقش کلیدی ارتباطی با سایر 
استانها هر گونه وجود ویروس در حد حتی متوسط باعث انتشار به شهرهای دیگر می 
شود هم شهرهای اطراف تهران که تبادل زیادی از نظر اشتغال دارند. وی ادامه داد: 
همان طور که رئیس جمهوری گفته است روند کرونا در اکثر استانها نزولی است اما به 
معنی مدیریت بیماری است نه کنترل سرکوب بیماری هنوز نگران هستیم. حریرچی 
افزود: سطح ترافیک امروز در تهران نگران کننده بود. در برخی بزرگراهها خودروها 

ایستاده بودند و هر کدام می توانند ویروس رابه خانه یا محل کار ببرند.
احتمال بازگشت موج صعودی کرونا

حریرچی در پاسخ به پرسش ایرنا درباره بازگشایی مشاغل و پیامدهای آن گفت: اگر 
روال مشاغل به سابق برگردد که مد نظر هیچ کس نه در دولت و نه ملت نیست، دچار 
موج بازگشت بیماری خواهیم بود. شرایط بازگشت مشاغل مانند سال گذشته نیست 
اما همزمان با کنترل اپیدمی کرونا باید به مسائل اقتصادی هم توجه داشته باشیم 
چون در دو جبهه می جنگیم وعلاوه بر جنگ با کرونا در شرایط تحریم باید مسائل 

اقتصادی هم در نظر داشته باشیم.
کرونا تا پیدا شدن واکسن یا دارو با ماست

وی افزود: احتمال برگشت بیماری هست. رئیس حمهوری آمریکا، نخست وزیر 
انگلیس و رئیس جمهوری خودمان هم گفته اند که تا زمانی که برای ویروس کرونا و 
بیماری آن واکسن یا دارویی ساخته نشود که حداقل ۱۸ ماه وقت لازم است یا اینکه 
خود ویروس دچار تغییرات نشود این ویروس در کشورهای مختلف موجود خواهد بود. 

هیچ کشوری نتوانسته این ویروس را به صفر برساند.
و بسته  بود  تا ماهها خواهد  معاون کل وزیر بهداشت گفت: ویروس کرونا فعلا 
به تغییرات آب و هوایی و رفتار مردم میزان شیوع آن بالا و پایین می شود. هدف و 
استراتژی فاصله گذاری اجتماعی هم این است که همزمان با کنترل و مهار کرونا، 
مسائل اقتصادی هم لحاظ شود البته بازگشایی مشاغل باید تدریجی و گام به گام 

باشد و قرار نیست یک ضرب همه مشاغل به وضعیت قبلی خود برگردند.
وی گفت: فعلا تا ۲۰ فروردین تعطیلات و شیفت بندی ها انجام می شود و برای بعد 
از این دوره برنامه ریزی ها اعلام خواهد شد. یک پیشنهاد این است که افراد پر خطر 
مانند بیماران قلبی، سرطانی، دیابتی ها و بیماران خاص همچنان مشمول دورکاری 

باشند که بعد از تصویب اعلام خواهد شد.
تست کرونا برای بیماران خفیف کم بود

معاون وزیر بهداشت افزود: اکنون تعداد تست برای افراد سرپایی را بیشتر انجام می 
دهیم. مهمترین نکته این است که اگر به موارد مرگ و میر توجه کنیم. کسانی که در 
بیمارستانها دچار مرگ می شوند حتما برای آنها تست انجام می شود و به خصوض از 
اول اسفند به بعد برای اغلب کسانی که در بیمارستان فوت کرده اند، تست انجام شده 
است. وی ادامه داد: برای وزارت بهداشت موضوع مهم این است که با کمک دولت 
و ملت روند صعودی مرگ ناشی از کرونا کنترل شده و به خط صاف رسیده است. 

کشورهای کمی به این دستاورد پیدا کرده اند اما حتما نقص هایی هم داشته ایم.
منتاقض  هدف  دو  اقتصادی  اثرات  کاهش  و  بیماری  کاهش  گفت:  حریرچی 
هستند. فاصله گداری اجتماعی هدف ما هست ولی باید ببینیم اقتصاد ایران چقدر 
تحمل دارد چون همزمان با تحریم های ناجوانمردانه هم می جنگنیم و رعایت تعادل 
مهم است. وی درباره تجمع معتادان و زندانیان توضیح داد: نگرانی از جاهایی که 
معتادان زیاد هستند وحود دارد. البته زندانها از نظر اپیدمی کرونا جزو پایین ترین 
جاها بودند اما تعدادی از معتادان و تعداد اندکی از زندانیان تجمعاتی داشته اند، 
گر چه انگشت شمار و به ندرت بوده است ولی وجود داشته که طی مذاکره با نیروی 
انتظامی و دستگاههای دیگر انجام شده امیداریم میزان ابتلا به کرونا را در این گروهها 

به حداقل برسانیم.
۵درصد تولید ناخالص ملی برای کرونا

حریرچی گفت: پیش بینی این است که کل اقتصادهای دنیا ۴ هزار تا ۴۵۰۰ 
میلیارد دلار تا حدود ۵ درصد تولید ناخالص ملی دنیا بر اثر کرونا ضرر ببینید کشور ما 
هم مستثنی نیست کاهش رشد اقتصادی دو درصدی و بالاتر پیش بینی شده است.

معاون وزیر بهداشت ادامه داد: در فاصله گذاری اجتماعی عمده موفقیت های ملت 
ایران در اسفند رخ داده است. با تعطیلی مدارس و دانشگاهها، تعطیل سینماها، 
مراکز ورزشی، فرهنگی، مذهبی و زیارتگاهها عمده فاصله گذاری اجتماعی را به وجود 

آورد و ۳۰ تا ۵۰ درصد کاهش ارتباطات اجتماعی را داشتیم.
وی افزود: در هفته دوم فروردین تشدید فاصله گذاری اجتماعی را داشتیم در مورد 
سفرها هم مردم خیلی همکاری کردند در مورد رفت و آمدهای شهری هم همین طور 

ترددهای داخل و بین شهری حدود ۷۰ تا ۹۰ درصد کاهش یافته است.
شرمنده پزشکان و پرستارانیم

وی ادامه داد: ما هم مثل همه کشورهای دیگر در اولین روزها با موج عظیم بیماری 
مواجه شدیم که آمادگی  در داخل کشور و حتی امکان تامین از منابع بین المللی 
موجود نبود. شرمنده جامعه پزشکی و پرستاری هستیم. در برخی مراحل نقص بزرگ 
ما بود که وسایل حفاظتی کم داشتیم اما هیچ پزشک و پرستار وپیراپزشکی کم فروشی 
نکرد. معاون وزیر بهداشت گفت:  یکی دو روز از نظر تخت بیمارستانی مشکل داشتیم 
البته همه بیماران را پذیرش کردیم. اسم کشوری را نمی بریم اما  برخی کشورهای 
اروپای غربی و آمریکای شمالی که جز ۷ اقتصاد برتر دنیا هستند رسما به پزشکان می 
گویند کسانی از این سن بالاتر یا مبتلا به سرطان یا بیماری قبلی هستند را به ونتیلاتور 

وصل نکنید.  ما هرگز به چنین وضعی نرسیدیم بهبود یافته ۹۰ ساله هم داریم.
موج اول کرونا تا پایان خرداد

معاون وزیر بهداشت گفت: در مورد ویروس کرونا پیش یبنی ها بسته به سطح فاصله 
گذاری اجتماعی بوده است. در مورد موج اول پیش بینی این بوده که اگر فاصله 
گذاری اجتماعی انجام نشود تا پایان خرداد موج اول را داریم و در تابستان و حتی پاییز 
هم بیماری را خواهیم داشت. وی افزود: حکومت نظامی را هم هیچ کشوری نتوانسته 
کامل انجام دهد یکی ازسناریوها همین بود اما چین هم که به شدت آن را انجام داد 
فقط در ووهان و بعد از خروج ۵ میلیون نفر اجرا شد. یک کشوریک میلیارد و چند صد 

میلیونی پشتیبان یک شهر ۱۲ یلیونی بود و ۴۰ هزار پزشک به آنجا رفتند.
حریرچی ادامه داد: در فرانسه مردم به ۶ دلیل می توانند خارج از خانه خارج شوند. 
برای خرید مواد غذایی، سر کار، مراجعه به مراکز درمانی، ورزش انفرادی، مراقبت از 

سالمند یا کودک یا گرداندن حیوان خانگی.
در اکثر استانها از نقطه اوج خارج شده ایم

معاون وزیر بهداشت گفت: فاصله گذاری اجتماعی به میزان قابل توجهی انجام 
شده اما برخی مصوبات با تاخیر انجام شده است. در اکثر استانها از نقطه اوج خارج 
شده ایم. در اردیبهشت ماه به میزان قابل توجهی از شیوع کم می شود اما این به 
معنی از بین رفتن ویروس به هیچ وجه نیست.در کره جنوبی هم که کنترل شده بود 
دیروز ۹۰ بیمار جدید داشتند. وی تاکید کرد: باید تا مدتها زندگی یا این ویروس را تا 
زمانی که واکسن یا داروی موثری کشف شود رعایت کنیم و استراتژی فاصله گذاری 
اجتماعی و کاهش فاصله ها را در مراودات رعایت کنیم. حتی اگر به دیدار پدربزرگ یا 

مادر بزرگ می رویم فاصله دومتری را حتما رعایت کنیم.

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت :

کرونا جان ۱۵۸ نفر دیگر را در ایران گرفت
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت اعلام کرد: تاکنون ۵۵ 
هزار و۷۴۳ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت ۱۵۸ نفر در 

۲۴ ساعت گذشته، جان باختگان کرونا در کشور به ۳۴۵۲ نفر رسیده است. 
کیانوش جهانپور روز شنبه درباره آخرین وضعیت ابتلای قطعی به کرونا در کشور 
و فوت ناشی از آن بیان کرد: از ظهر دیروز تا امروز ۱۶ فروردین ۱۳۹۹ و بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی، ۲۵۶۰ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی 

شدند.
وی ادامه داد: مجموع بیماران شناسایی شده بر اثر این بیماری به ۵۵هزار و ۷۴۳ 

مورد رسید.
جهانپور گفت: خوشبختانه تاکنون ۱۹ هزار و ۷۳۶ نفر از بیماران بهبود یافته و 
ترخیص شده اند. متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۱۵۸ نفر از بیماران مبتلا به 

کووید۱۹ در کشور جان خود را از دست دادند.
سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت ادامه داد: مجموع درگذشتگان بر اثر 

این بیماری در کشور به ۳۴۵۲ نفر رسید.
وی بیان کرد: ۴۱۰۳ نفر از بیماران در وضعیت شدید این بیماری قرار دارند. مردم 

برای خوداظهاری غربالگری کرونا به سامانه salamat.gov.ir مراجعه کنند.
جهانپور اظهار کرد: باید از مشارکت مردم در همه هفته های اخیر و مدافعان سلامت 
در عرصه درمان و به خصوص در عرصه بهداشت تشکر کنیم. بیش از ۳۴ هزار تیم 
در سراسر کشور در حال ارائه خدمت هستند و اگر امروز در مرحله مدیریت بیماری 
هستیم، بخشی از این اقدام را مدیون تلاش همکاران در حوزه بهداشت و ییشگیری 

هستیم.
 از تعامل بین بخشی و مشارکت سازمان های مردم نهاد و نیکوکاران و جمعیت هلال 
احمر و نیروهای انتظامی نیز متشکریم. دستگاه های مختلف با همدلی در هفته های 

اخیر در مدیریت این بیماری نقش و سهم زیادی ایفا کرده اند.

معاون اول رییس جمهوری، تصور عبور بدون هزینه و 
آسیب از مقطع کنونی را تقریباً غیرممکن دانست و گفت: 
همانگونه که مردم در این شرایط دچار مشکلاتی شده اند 
و هزینه می دهند، بخش خصوصی، دولت و سایر بخش ها 
نیز هزینه هایی را پرداخت خواهند کرد تا بتوانیم از این 
شرایط عبور کنیم. »اسحاق جهانگیری« پیش از ظهر شنبه 
در جلسه ای با مدیران و مسئولان وزارت میراث فرهنگی، 
و  فعالان  اینکه  به  اشاره  با  و صنایع دستی  گردشگری 
نظیر  وزارتخانه  این  زیرمجموعه  اقتصادی  بنگاه های 
هتل ها، اقامتگاه ها و بخش تولید صنایع دستی بیشترین 
آسیب ها را از شیوع ویروس کرونا متحمل شده اند، گفت: 
باید با اقدامات و برنامه ریزی های مناسب اجازه ندهیم 
بخش های گردشگری و صنایع دستی و زیرمجموعه های 
این بخش ها دچار آسیب شوند.وی با اشاره به گزارش های 
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی درباره 
وزارتخانه  این  مختلف  بخش های  اقدامات  و  فعالیت ها 
اظهار داشت: بخش های زیرمجموعه این دستگاه اجرایی 
نقش مهمی در اشتغال زایی، ارزآوری و افزایش تولید در 
کشور ایفا می کنند و گزارش عملکرد سال های ۹۷ و ۹۸ 
این وزارتخانه بیانگر برنامه ریزی ها و اقدامات مناسب این 
وزارتخانه است.معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: با 
شیوع کرونا، ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا پروتکل ها 
برای همه بخش ها  که  تدوین کرد  و دستورالعمل هایی 
لازم الاجرا است و البته این تصمیمات و پروتکل ها با تبعاتی 
در بخش های مختلف نیز همراه بوده است که یکی از 
و  بر بخش گردشگری تحمیل شده  تبعات  اصلی ترین 
منجر به کاهش سفرها و در نتیجه ضرر و زیان هتل ها، 
 تورها و آژانس های گردشگری شده است.جهانگیری با 
تبریک سال جدید به همه دست اندرکاران و کارکنان وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی تصریح کرد: 
یکی از تصمیمات مهم دولت برای مدیریت بیماری کرونا 
تعطیلی بخش های اصلی خود بوده است که در همین 
راستا از دهم اسفند بخش آموزش کشور که بیش از ۵۰ 
درصد بدنه دولت را تشکیل می دهد، به طور کامل تعطیل 
شد و در سایر دستگاه های دولتی نیز حضور کارکنان به 
شکل یک سوم و شیفتی بود. البته بخش هایی از دولت 
نظیر بخش بهداشت و درمان و بخش هایی که مسئول 
سه  صورت  به  هستند،  جامعه  ضروری  نیازهای  تامین 
شیفت و شبانه روزی فعالیت دارند.وی با تاکید بر اهمیت 
بخش های زیرمجموعه وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی خاطرنشان کرد: براساس گزارش های 
و  اتفاقات  جهت  به   ۹۸ سال  اینکه  به رغم  مونسان، 
حوادث، جزو سخت ترین سال ها بود اما درآمدهای ارزی 
عددی  که  بوده  دلار  میلیارد  از ۱۱  بیش  وزارتخانه  این 
بزرگ است و نمی توان از آن چشم پوشی کرد.معاون اول 
رییس جمهوری با اشاره به تدوین سند راهبردی توسعه 
گردشگری، برنامه اقدام ملی گردشگری و دیگر اسناد 
توسط وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
ابراز داشت: تدوین این اسناد و برنامه ها اهمیت فراوانی 
دارند که باید به صورت جدی دنبال شوند و در سال ۹۹ 
در دولت به تصویب برسد.جهانگیری با تاکید بر ضرورت 
حمایت همه نهادها و بخش های مختلف از جمله نظام 
بانکی از بنگاه های اقتصادی زیرمجموعه وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی بیان کرد: بنگاه ها 
و فعالان اقتصادی زیرمجموعه این وزارتخانه کانون مهمی 
برای اشتغال زایی و ارزآوری هستند و باید مورد حمایت قرار 

گیرند.
سلامت و درمان مردم اصلی ترین اولویت 

دولت است
جهانگیری با بیان اینکه شیوع کرونا همه کشورها را در 

برگرفته و این بیماری به چالش بزرگ جهانی تبدیل شده 
درخصوص  مهمی  پیش بینی های  شد:  یادآور  است، 
تبعات اقتصادی شیوع این ویروس در سراسر جهان انجام 
شده و طبیعتاً همه بخش ها و ظرفیت های مادی و معنوی 
کشور ما نیز تحت تاثیر قرار خواهد گرفت. مهمترین هنر 
مدیریت این است که قدرت مواجهه خود را با این بیماری 
و عبور از شرایطی که کرونا بر ما تحمیل کرده است، بالا 

ببریم.
اینکه موضوع  بر  تاکید  با  رییس جمهوری  اول  معاون 
اولویت  مهمترین  و  اصلی ترین  مردم  درمان  و  سلامت 
دولت است، عنوان کرد: در کنار این اولویت مهم، مسائل و 
تبعات اقتصادی ناشی از کرونا نیز اولویت مهمی است که 

باید برای عبور از آن برنامه ریزی کنیم.
پیش رو  شرایط  تسلیم  نباید  افزود:  جهانگیری 
شویم و در عین حال نباید چشم خود را بر عوارض، 
ببندیم.  کرونا  شیوع  از  ناشی  پیامدهای  و  تبعات 
باید برای جبران آسیب ها و خسارات ناشی از شیوع 
کرونا بر بخش های مختلف اقتصادی نظیر هتل ها، 
جدی  برنامه ریزی  گردشگری  مراکز  و  اقامتگاه ها 

داشته باشیم.
جهانگیری با بیان اینکه تصور اینکه بتوانیم بدون هزینه 
و آسیب از این مقطع عبور کنیم تقریباً غیرممکن است، 
گفت: همانگونه که مردم در این شرایط دچار مشکلاتی 
شده اند و هزینه می دهند، بخش خصوصی، دولت و سایر 
بخش ها نیز هزینه هایی را پرداخت خواهند کرد تا بتوانیم 

از این شرایط عبور کنیم.
ترامپ با پررویی می گوید ایرانی ها برای لغو 

تحریم ها درخواستی نداده اند
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به اینکه البته مردم 
از شرایط و منابع مالی دولت آگاه هستند، اظهار داشت: 
ما در تحریم ظالمانه ای از سوی آمریکا به سر می بریم و 
به خبرنگاران  رویی  پر  نهایت  با  آمریکا  رییس جمهوری 
اعلام می کند که ایرانی ها برای لغو تحریم ها درخواستی 

به ما نداده اند.
جهانگیری اضافه کرد: ملت ایران چه درخواستی باید 
بدهد؟ ملت ایران از ابتدا اعلام کرده که در شرایطی که 
همه مردم دنیا با جان خود در حال مبارزه با ویروس کرونا 

هستند، باید تحریم های ظالمانه آمریکا برداشته شود.
وی خطاب به رییس جمهوری آمریکا تصریح کرد: ملت 
ایران می گوید شما در کشور خودتان که بیش از همه درگیر 
این ویروس هستید و جان دادن انسان ها را در پیش روی 
خود می بینید، بگذارید ملت ایران از منابع درآمدی خود 
استفاده کند. بگذارید مردم ایران زندگی کنند و مانند سایر 

ملت ها برای مقابله با این ویروس خطرناک راهکارهایی 
عالمانه در پیش بگیرد.

با انسجام، وحدت و هماهنگی شرایط دشوار را 
مدیریت می کنیم

ایران  ملت  اینکه  بیان  با  رییس جمهوری  اول  معاون 
منابع  به  مرکزی  بانک  تا  بردارید  را  تحریم ها  می گوید 
و  بتواند ضرورت ها  و  کند  پیدا  درآمدی خود دسترسی 
نیازهای مقابله با کشور را تامین کند، خاطرنشان کرد: اگر 
موانع را بردارید حتماً بهتر می توانیم با کرونا مبارزه کرده و 
این شرایط را مدیریت کنیم. شما مهمترین منبع درآمدی 
ایران که نفت است را به روی ملت ایران بسته اید و اجازه 

خرید نفت ایران را به کشورهای دیگر نمی دهید.
جهانگیری ادامه داد: با وجود شرایط دشوار اقتصادی 
اما با انسجام، وحدت و هماهنگی می توانیم این شرایط را 

مدیریت کرده و از آن عبور کنیم.
جبران  برای  دولت  برنامه ریزی های  به  اشاره  با  وی 
داشت:  ابراز  اقتصادی  بنگاه های  خسارات  و  آسیب ها 
دولت ۷۵ هزار میلیارد تومان تسهیلات با نرخ سود ۱۲ 
درصد برای بنگاه های آسیب دیده به شرط حفظ نیروی 
کار در نظر گرفته و ۲۵ هزار میلیارد تومان دیگر از منابع 
اقشار آسیب پذیر تخصیص داده  به  برای کمک  دولتی 

است.
دولت با تمام ظرفیت در کنار فعالان اقتصادی 

بخش های مختلف است
معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه بانک مرکزی 
و نظام بانکی کشور با جدیت پای کار آمده و مصمم است 
و  از پیشنهادات  بنگاه های آسیب دیده کمک کند،  به 
راهکارهای ارائه شده از سوی نظام بانکی برای کمک به 

کسب و کارهای آسیب دیده قدردانی کرد.
جهانگیری در بخش پایانی سخنان خود از برنامه ریزی ها 
و اقدامات وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی قدردانی و بیان کرد: مدیران این وزارتخانه و سایر 
دستگاه های اجرایی باید با کار شبانه روزی برای دوران پس 
از کرونا برنامه های روشنی داشته باشند تا با تحریک تقاضا 
مانع از آسیب رسیدن به فعالان اقتصادی و بنگاه های 

زیرمجموعه خود شوند.
وی افزود: رییس جمهوری نیز با تمام توان برای مقابله 
با کرونا پای کار است و در تمام ایام تعطیلات عید نوروز، 
روزی نبوده که چند جلسه در این خصوص برگزار نکرده 
باشد. باید با به کارگیری همه ظرفیت های دولت، بخش 
خصوصی و نهادهای مختلف به گونه ای برنامه ریزی کنیم 
که بتوانیم با سرفرازی و حداقل هزینه و آسیب این مقطع 

را پشت سر بگذاریم.

معاون اول رییس جمهوری:

 عبور از شرایط فعلی بدون هزینه غیرممکن است

معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری گفت: جمهوری اسلامی ایران برای مقابله با 
ویروس کرونا نیازمند واردات تجهیزات نیست و تمامی نیاز کشور در داخل تامین می شود. 

 سورنا ستاری روز شنبه در مراسم رونمایی از سامانه هوشمند تشخیص پنومونی کووید ۱۹ 
که با حضور دکتر فرمانده ستاد مبارزه با کرونا استان تهران در محل معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری برگزار شد، ضمن ارایه گزارشی از وضعیت شرکت های دانش بنیان به 
عنوان خط مقدم مبارزه با کرونا افزود: زیست بومی که در حوزه بیوتک در کشور توسعه یافته 
ماحصل فعالیت مجموعه ای از شرکت های دانش بنیان فعال، مراکز تحقیقاتی و دانشگاه 

های مختلف است.  
وی یادآور شد: در حال حاضر دو شرکت دانش بنیان که در حوزه کیت تشخیص کرونا 
توانسته اند تاییدیه های لازم را دریافت کنند تا پایان فروردین ماه  ۲۵۰ هزار کیت را تحویل 
می دهند. این شرکت ها ظرفیت تولید ۱۰۰ هزار کیت در هفته را دارند.   معاون علمی و 
فناوری ریاست جمهوری به ورود یکی دیگر از شرکت های دانش بنیان فعال در عرصه تولید 
کیت اشاره کرد و گفت: همچنین شرکت دیگری در حال اخذ تاییدیه در راستای تولید کیت 
تشخیص کروناست، از این رو می توانیم نتیجه بگیریم که دیگر نیاز به واردات کیت های 

تشخیص نداریم.
تامین تجهیزات مورد نیاز توسط شرکت های دانش بنیان 

ستاری گفت: اتفاق مهم دیگری که توسط شرکت های دانش بنیان رخ داده است این 
است که دو شرکت به تولید ونتیلاتور ورود کرده اند و توانسته اند آنها را تولید کنند و نیاز 

بیمارستان ها را برطرف سازند.  
وی با بیان اینکه این دستگاه می تواند یک تخت معمولی را به یک تخت آی سی یو تبدیل 
کندافزود: در حال حاضر مشکل بسیاری از شرکت ها تولید این ونتیلاتورها است که  با ورود 

شرکت های دانش بنیان این  نیاز نیز برطرف شده و با قیمت پایین به بازار عرضه می شود.
معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری افزود: خوشحالم که در این شرایط هیچ وقت 
بیماری برای نبود چنین تجهیزاتی دچار مشکل نشده است و این حاصل تلاش دانش بنیان 
ها در  سه شیفت کاری است و قابل تقدیر است. ستاری به تولید ماسک های مورد نیاز کشور 
توسط شرکت های دانش بنیان اشاره کرد و گفت: در ابتدای شیوع این ویروس تولید ماسک 
با مشکل مواجه بود که این شرکت های دانش بنیان تولیدکننده تجهیزات ساخت ماسک 
به عرصه تولید ماسک ورود پیدا کردند تا بتوانند نیاز کشور را از این منظر برطرف سازند، در 
ابتدای شیوع کرونا، تولید ماسک بیش از ۴ برابر شد که البته باید ده ها برابر افزایش یابد تا 

علاوه بر نیاز کشور نیاز منطقه برطرف شود.  
وی با بیان اینکه شرکت های دانش بنیان شدیدا در حال تحقیقات در زمینه پروتکل های 
دارویی برای درمان کرونا هستند، گفت: در حال حاضر صد ها کارآزمایی های بالینی توسط 

محققان کشور در حال انجام است.  
راه اندازی چندین خط تولید ماسک در روزهای آینده

معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری یادآور شد: اتفاقات خوبی در اکوسیستم نوآوری 
رخ داده  این است که اکوسیستم نوآوری به درد کشور خورد و در حال حاضر کار می کند به 

طوری که از واردات تجهیزات برای مقابله با این ویروس بی نیاز هستیم.
ستاری افزود: در حال حاضر دهها خط تولید فعال ماسک در کشور داریم و در چند روز 
آینده چندین خط تولید جدید به وزارت صمت معرفی می شود، ما در کشور دستگاه تولید 
ماسک نداشتیم اما چون سازندگان  خوبی در کشور داریم این دستگاه ها در حال ساخت 

هستند، همه این کار ها جز همدلی همه دستگاه ها درکشور انجام نمی شد.  
وی گفت: کمتر کشوری در دنیا توانسته به واسطه هماهنگی ها در راستای مبارزه با کرونا 
فعالیت کند که این حاصل سرمایه گذاری کشور در حوزه های مختلف بهداشتی، فناوری 

و نوآوری است. 
تشخیص کرونا با سامانه تشخیص ایرانی 

هوش  حوزه  در  محققان  دیگر  دستاورد  به  جمهوری  ریاست  فناوری  و  علمی  معاون 
مصنوعی اشاره کرد و گفت: تاکنون شرکت های دانش بنیان در حوزه تولید کیت های 
تشخیص ورود پیدا کردند اما چندین شرکت توانستند با استفاده از هوش مصنوعی و با ارائه 
تکنولوژی های جدید در این زمینه روشی جدید را برای تشخیص کرونا ارائه دهند، این نگاه 
جدیدی برای تشخیص ویروس کرونا با استفاده از سی تی اسکن به شمار می رود، این نتیجه 

حرکت شرکت های دانش بنیان در حوزه هوش مصنوعی است.
ستاری تاکید کرد: اکنون این شرکت توانسته با دقت بالایی سامانه ای را طراحی کند 
که به واسطه آن ویروس کرونا با استفاده از یک سی تی اسکن قابل تشخیص است که در 
بسیاری از بیمارستان ها می تواند مورد استفاده قرار گیرد، این نتیجه سرمایه گذاری گذشته 
در هوش مصنوعی است. وی اظهارداشت: اگر مردم پول دادند  ما درس بخوانیم، اگر ما 
در مدارس دولتی و دانشگاه های دولتی با پول مالیات  مردم  درس خوانده ایم الان  زمانی 
است که  همه ما  در دانشگاه  ها، مراکز تحقیقاتی به مردم ثابت کنیم  که سرمایه گذاری که 

بر روی تحقیق و توسعه و دانشگاه شده است  امروز شایستگی  خود را نشان داده است.

معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری  خبرداد

بی نیازی ایران از واردات تجهیزات برای مقابله با کرونا  مصطفی داننده*

دکتر علی جعفریان*

در  متاسفانه  گوید:  می  طلب  اصلاح  سیاسی  فعال 
و  دست  قوانین  مختلف  نهادهای  و  ادارات  از  بسیاری 
پاگیری وجود دارد، به طور مثال اگر کسی بخواهد یک 
جنسی را وارد کند، این اتفاق به راحتی می افتد اما برای 

تولید کردن باید از هفت خوان رستم رد شود. 
علی تاجرنیا، فعال سیاسی اصلاح طلب درباره الزامات 
تلاش برای بهبود وضعیت تولید در سال ۹۹ و تحقق شعار 
»جهش تولید« به گفت: در وهله اول باید فرصت رقابت 
برای بخش خصوصی ایجاد کرد. لازمه این امر این است 
که بنگاه های اقتصادی که به صورت دولتی، خصوصی یا 
وابسته به نهادهای حکومتی هستند، بخش عمده ای از 
فعالیت خودشان را واگذار کرده یا حداقل در قوانین مرتبط 
مانند بحث مالیات ها یا تخصیص اعتبارات و یا مسائلی 
شبیه به این، یک برابری با بخش خصوصی داشته باشند.

برای تولید کردن باید از 
هفت خوان رستم رد شد

بگیرد  رونق  کشور  در  تولید  بخواهیم  اگر  افزود:  وی 
نیازمند این هستیم که طوری حرکت شود که برای آنها هم 
به صرفه باشد. متاسفانه وجود قوانین رانتی که برای عمده 
شرکتهای دولتی ایجاد رانت می کند، نمی تواند این مساله 
را شکل دهد. بحث دوم این است که به دلیل مشکلات و 
فشارهای اقتصادی که بعد از تحریم ها ایجاد شده است، 
نیازمند یک نوع حمایت مالی و معنوی بوده و همچنین 
تولید  بخش  برای  پاگیر  و  دست  قوانین  حذف  نیازمند 

هستیم. عضو حزب اتحاد ملت گفت: متاسفانه در بسیاری 
از ادارات و نهادهای مختلف قوانین دست و پاگیری وجود 
دارد، به طور مثال اگر کسی بخواهد یک جنسی را وارد 
کند، این اتفاق به راحتی می افتد اما برای تولید کردن باید 
از هفت خوان رستم رد شود. من مواردی از این مورد را در 
حوزه تجهیزات پزشکی و دارویی و دندان پزشکی)رشته 
مرتبط با خودم( را شاهد هستم، این نکته مهمی است که 

باید به آن توجه کرد. 
دولت جلوی رانت در فعالیت های تولیدی و 

اقتصادی را بگیرد
تاجرنیا گفت: معتقدم که هر مجموعه ای باید نقش و کار 
خودش را در این راستا به درستی انجام دهد. یعنی مجلس 
باید در حذف قوانین دست و پاگیر و قوانینی که به نوعی 
موجب رانت می شود، تلاش کرده و در راستای تقویت 
تولید قوانین خودش را وضع کند و در عین حال برای عمل 
کردن به آن قوانین نظارت کافی داشته باشد. دولت هم 
نباید با دستورالعمل هایی که تعیین می کند، موجب دور 
زدن قوانین مجلس و یا به نوعی باعث تشویق ایجاد رانت 
در کارهای اقتصادی و تولیدی شود، از طرفی هم سیستم 
قضایی کشور و نهادهای نظارتی باید بدون تبعیض و برای 
ایجاد عدالت سعی کنند مواردی که به آنها مرتبط است را 

انجام دهند. 
اقتصاد در بستر آرامش و صلح، رشد می کند

این چهره سیاسی اصلاح طلب با تاکید براینکه اقتصاد 

از سیاست جدا نیست، خاطرنشان کرد: آن چیزی که 
منظور اقتصاددان ها است به نوعی سیاست زده کردن 
اقتصاد است. امروزه اقتصاد در دنیا متاثر از تصمیم های 
کلان سیاسی است. شما می بینید وقتی اتفاقی در حوزه 
بین المللی یا منطقه ای می افتد؛ به طور مثال وقتی جنگ 
می شود بورس، نفت و.. تحت الشعاع قرار می گیرد؛ آن 
چیزی که در این رابطه مهم بوده این است که ما باید بدانیم 

اقتصاد در بستر آرامش و صلح رشد می کند.
نماینده مجلس ششم گفت: بدون شک تنش، اقتصاد 
را غیرقابل پیش بینی و متلاطم خواهد کرد، بنابراین از 
این حیث باید سعی کنیم که فضای ارتباطی مان را با دنیا 
به نوعی ترمیم کرده و در عین حال در داخل کشور هم 
باید تلاش کنیم که اقتصاد را از سطح منازعات سیاسی 
و جناحی بالاتر ببریم، به گونه ای که معیشت مردم به 
طور جدی تامین شود. به عنوان مثال، اگر کار خوبی در 
دولت، در حوزه اقتصاد شکل می گیرد، راه آن این است 
که مجلس و یا شورای نگهبان، اگر نیاز به قوانین خوبی 
دارد آن را همراهی کنند. وی تاکید کرد: متاسفانه گاهی 
اوقات ما شاهد هستیم که به دلایل سیاسی با یکسری 
از پیشنهادهای خوب موافقت نمی شود و همین امر به 
زندگی مردم لطمه می زند. نمی شود از دولتی که تضمین 
کننده سیاست های کلان نیست انتظار داشت که اقتصاد 
را درست کند. همه باید تلاش کنیم تا این مساله با تفاهم 

جلو رود.

علی تاجرنیا:  

اقتصاد را درگیر منازعات سیاسی و جناحی نکنیم
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چگونه از فرد بیمار در خانه مراقبت کنیم؟

سفیدی زبان و دلایل شایع آن 

محو شدن رنگ صورتی-قرمز زبان می تواند به طور ناگهانی یا به تدریج و با گذشت زمان 
رخ دهد. گاهی اوقات، این شرایط با احساس درد همراهی می شود اما همواره این گونه 

نیست.
توجه به تغییرات رنگ سطح زبان و نشانه ها و علائم همراه آن اهمیت دارد زیرا در برخی 

موارد، زبان سفید رنگ می تواند نشانه ای از مساله ای جدی تر باشد.
پوشش سفید و چسبنده زبان چیست؟ 

انباشت بقایای غذایی، باکتری ها و سلول های مرده که می توانند بین جوانه های 
چشایی زبان گرفتار شوند، شایع ترین دلیل سفید شدن زبان است.

افزون بر سطح زبان، جوانه های چشایی در مری، پوشش مخاطی گونه و اپیگلوت نیز قرار 
دارند. این بخش ها با توجه به میزان انباشت مواد، ممکن است تغییر رنگ خود به سفید را 

تجربه کنند زیرا ساختارهای اصلی مسئول بلع هستند.
بهبود بهداشت دهان و دندان باید به بازگشت رنگ طبیعی زبان کمک کند. در همین 

راستا، اقدامات زیر توصیه شده اند:
- مسواک زدن نه تنها دندان ها، بلکه لثه ها، گونه ها و زبان با خمیردندان حاوی فلوراید.

- لایه برداری آرام سطح زبان با برس مسواک یا یک مسواک مخصوص زبان.
- انجام حرکات دایره ای کوچک، عقب و جلو و همچنین بالا و پایین هنگام مسواک زدن.
- استفاده از نخ دندان به روش درست برای کمک به پاکسازی پلاک، باکتری ها و بقایای 

مواد غذایی که مسواک ممکن است به آنها دسترسی نداشته باشد.
- پس از اتمام مراحل فوق، شستشوی دهان با آب.

چه چیزی موجب بروز لکه های سفید و گرد روی زبان می شود؟ 
لکه های سفید و گرد روی زبان اغلب به واسطه کم آبی بدن و یک رژیم غذایی سرشار از 
شکر شکل می گیرند. این لکه ها معمولا نادیده گرفته می شوند زیرا موجب ناراحتی خاصی 
نمی شوند. زمانی که آب بدن به میزان کافی تامین نمی شود، بزاق نیز به میزان کافی تولید 
نخواهد شد. بزاق به تمیز نگه داشتن دهان از طریق هدایت بقایای مواد غذایی به سوی 
دستگاه گوارش کمک می کند. بدون بزاق کافی، بقایای مواد غذایی می توانند روی زبان 

به دام افتاده و این شرایط به شکل گیری لکه های سفید روی زبان منجر شود.
یک رژیم غذایی نامتعادل می تواند این تغییر رنگ را افزایش دهد. غذاهای سرشار از 
قندهای پالایش شده، مانند آبنبات، نوشابه و قهوه های شیرین شده، اسیدیته دهان را 
تغییر می دهند. برای حصول اطمینان از تامین آب مورد نیاز بدن می توانید مصرف هشت 
لیوان آب در روز را هدف قرار دهید. همچنین، از مصرف غذاهای سرشار از شکر پرهیز 
کنید. اگر با هوس غذای شیرین مواجه هستید، به جای نوشابه یا یک تکه کیک، مصرف 
میوه های تازه یا خشک را مد نظر قرار دهید. محصولات حاوی تنباکو نیز می توانند به بروز 
لکه های سفید روی زبان منجر شوند. سیگار کشیدن، جویدن تنباکو و مصرف الکل می 
توانند آسیب بلند مدت بر بافت های دهان را موجب شوند. اگر با لکه های سفید مشکوک 
روی سطح زبان خود مواجه هستید که با تغییرات سبک زندگی از بین نمی روند، برای 
بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید. این لکه های سفید ممکن است نشانه ای 

از سرطان دهان باشند.
زمانی که درد وجود دارد 

بیشتر مواقع سفید شدن زبان شرایطی بی خطر است و به مساله خاصی اشاره ندارد. این 
شرایط می تواند بدون دلیلی مشخص رخ دهد و معمولا دلیلی برای نگرانی وجود ندارد.

اما اگر با گذشت زمان سفیدی کل زبان یا لکه های سفید بهبود نمی یابند، این شرایط 
می تواند نشانه ای از در معرض خطر قرار گرفتن سیستم ایمنی باشد. سفید شدن زبان 
که با درد زبان همراهی می شود هرچه بیشتر به این شرایط اشاره دارد.   هر فردی در بدن 
خود دارای میکروب های ناسالم است. سیستم ایمنی بدن فردی با شرایط سلامت مطلوب 
می تواند با این میکروب ها مبارزه کند. اما زمانی که سیستم ایمنی عملکرد مطلوب خود 
را ارائه نمی کند، فرد توانایی لازم برای مبارزه با میکروب های مضر را ندارد. سرطان، دیابت 
و اچ آی وی سه بازیگر اصلی هستند که می توانند سیستم ایمنی بدن انسان را سرکوب 
کنند. مجموعه ای از ضایعات سفید رنگ در دهان می تواند به واسطه این بیماری ها شکل 

بگیرند. این ضایعات دارای پایه ای ملتهب و قرمز رنگ هستند که منبع درد است.
دلایل دیگر سفید شدن زبان 

داروهای استنشاقی، جویدن بیش از حد آدامس و دندان های مصنوعی با جایگذاری 
ضعیف از جمله دیگر مواردی هستند که می توانند به سفید شدن زبان منجر شوند.

افراد مبتلا به آسم یا بیماری مزمن انسدادی ریه معمولا به جای استنشاق استروئید، آن را 
می بلعند. در این مورد، فرد می تواند سفیدی موقتی را تجربه کند.

جویدن منظم آدامس می تواند سطح زبان را تحریک کند که می تواند به سفیدی زبان 
منجر شود. استفاده زیاد از قرص های مکیدنی گلو نیز می تواند شرایطی مشابه را ایجاد 
کند. دندان های مصنوعی که به خوبی در جای خود قرار نمی گیرند نیز می توانند در تغییر 

رنگ زبان به سفید نقش داشته باشند.

معاون تعالی دفتر طب ایرانی وزارت بهداشت مطرح کرد
توصیه های طب ایرانی برای رفع خشکی پوست 

معاون تعالی دفتر طب ایرانی وزارت بهداشت ضمن اشاره به برخی ماسک ها و روغن های 
گیاهی برای مقابله با خشکی پوست دست ها، در عین حال تاکید کرد: مصرف بی رویه 

گرمی جات هیچ تاثیری در عدم ابتلا به کرونا نخواهد داشت. 
دکتر علیرضا عباسیان با بیان اینکه در شرایط کنونی شیوع کروناویروس در جهان 
شست وشوی دست ها نکته بسیار مهمی است،  گفت: اما، در بسیاری از موارد شست وشوی 
دست ها می تواند به شکل افراطی بروز پیدا کند، ویروس کرونا از راه پوست منتقل نمی شود 
اما مهم است که دست آلوده در تماس با مخاط چشم، بینی و... قرار نگیرد و در صورتی 
که فردی با داشتن دستکش بتواند مسائل بهداشتی را رعایت کند می توان گفت با تعداد 

دفعات شست و شوی کمتر دست می تواند از خشکی پوست خود جلوگیری کند.
وی با بیان اینکه گاهی اوقات نیز مواد شوینده قوی می تواند باعث خشکی پوست شود، 
اظهار کرد: این در حالی است که بدون استفاده از موادی چون الکل و وایتکس و تنها با آب 

و صابون هم می توان آلودگی را از دست ها زدود.
توصیه های موضعی برای مقابله با خشکی پوست

معاون تعالی دفتر طب ایرانی وزارت بهداشت، تصریح کرد: چون مواد شوینده دست 
ترکیبات قلیایی دارند یکی از توصیه های طب ایرانی استفاده از آب میوه های طبیعی 
ترش بر روی دست ها است؛ به عنوان مثال استفاده از آب لیموترش، آب نارنج،  آب پرتقال 
و... برای مرطوب کردن دست ها کمک می کند که اگر بقایای مواد قلیایی شوینده بر روی 
دست ها وجود دارد خنثی شود و آسیب مواد قلیایی به صورت دائمی بر پوست نماند. از 
آنجایی که پوست لیمو نیز در ترکیبات خود به میزان اندکی دارای الکل است،  بهتر است از 

آبِ لیمویی استفاده کنید که آب پوست آن هنگام آبگیری با آب میوه مخلوط نشده باشد.
وی با اشاره به اینکه استفاده از روغن های مرطوب کننده به صورت موضعی بر روی 
پوست دست ها و یا مناطقی از پوست که به دنبال شست وشوی زیاد دچار خشکی شده 
است می تواند مفید باشد، اظهار کرد: استفاده از روغن گل بنفشه،  روغن بادام شیرین، 
روغن کنجد و روغن زیتون به صورت موضعی می تواند در رفع خشکی پوست مفید باشد. 
فراموش نکنید که روغن های زیتون و کنجد باید به صورت تازه استفاده شوند؛ چراکه طبع 
گرم و مرطوب دارند و در صورتی که مانده باشد طبع آنها به سوی گرم و خشک می رود و 

بیشتر باعث خشکی پوست خواهند شد. 
عباسیان با بیان اینکه علاوه بر استفاده از روغن ها می توان از ماسک های طبیعی برای 
جلوگیری از خشکی پوست استفاده کرد، افزود: ماسک خیار رنده شده و یا پوست خیار، 
ماسک ماست پر چرب و... از ماسک های مفیدی هستند که  می توانند رطوبت از دست 
رفته دست ها را بازگردانند. استفاده از ماسک های قید شده هم  می تواند به صورت تماس 

مستقیم با دست بوده و یا آن را روی پارچه قرار داد و در تماس با دست ها گذاشت.
کدام غذاها به افزایش رطوبت پوست کمک می کنند؟

وی با تاکید بر اینکه موارد ذکر شده تنها تدابیر موضعی برای مقابله خشکی پوست 
است،  تصریح کرد: اما نباید از تدابیری که می توان در انتخاب خوراکی ها برای جلوگیری 
از خشکی پوست اتخاذ کرد غافل شد. غذاهای خیلی تند، شور و ترش می توانند سبب 
خشکی بدن و به دنبال آن خشکی پوست شوند. از سوی دیگر غذاهای چرب تر که مزه 
خاصی ندارند و به شکل آبکی تهیه می شوند مانند سوپ ها یا شورباها رطوبت افزا هستند و 

بخشی از رطوبت مورد نیاز پوست را تامین می کنند.
وی افزود: طیف غذاهای خورشتی، آش های رقیق، اشکنه ها و... که دارای حجم زیادی 
آب است غذاهای مفیدی برای تامین رطوبت پوست هستند؛ در نقطه مقابل این طیف 
غذایی، غذاهای سرخ کردنی،  کبابی، بریان شده و... خشک کننده بدن و پوست هستند. 
وی با اشاره به نزدیکی فصل تابستان و آغاز روند گرم شدن هوا،  ادامه داد: با زیاد شدن 
اشعه آفتاب و قرار گرفتن در معرض آن عوارضی همچون خشکی پوست نیز از دیدگاه طب 

سنتی افزایش خواهد یافت.
هشدار نسبت به مصرف بی رویه گرمی ها

عباسیان با انتقاد از مباحث مطرح شده در خصوص مصرف بی رویه گرمی جات برای 
کنترل کرونا، افزود: این موضوع نیز مزید بر علت شده است تا افراد در کنار خشکی پوست 
دچار خارش های پوستی شوند. مصرف زیاد دارچین و زنجبیل سبب نمی شود کسی 
به کرونا مبتلا نشود بلکه تنها توصیه می شود به میزان کمی از این دست گرمی جات در 
وعده های غذایی گنجانده شود که در صورتی که فردی دچار حساسیت هایی باشد، او را از 

مصرف این اقلام منع خواهیم کرد.

اکنون با دشمنی نامرئی در حال مبارزه هستیم و از ما خواسته شده است تا برای 
محافظت از خود و دیگران تغییراتی را در زندگی روزمره خود ایجاد کنیم.

ما باید نحوه تعامل خود با دیگران را تغییر دهیم. با توجه به قرنطینه کردن شهرها، دیگر 
نمی توانیم در رستوران مورد علاقه خود غذا بخوریم یا با دوستان یا حتی خانواده خود 

همانند گذشته وقت بگذرانیم.
کارهایی مانند خرید مواد غذایی و آماده کردن غذا که قبلا بدون این که توجه خاصی 
به آنها داشته باشیم، انجام می شد، اکنون باید باید برای پیشگیری از ابتلا به بیماری 
کووید-۱۹ با برنامه ریزی های خاص انجام شوند. بی تردید، شرایط فعلی استرس زا 
است. همه ما توصیه های بهداشتی که توسط کارشناسان ارائه می شوند را مطالعه کرده 
ایم اما جدا از شستشوی دست ها و فاصله گیری اجتماعی، برای محافظت از سلامت 
خود چه کارهای دیگری می توانیم انجام دهیم؟ دریافت مواد مغذی ضروری برای حفظ 
سلامت روانی و جسمانی در این دوران همه گیری بیماری از اهمیت ویژه ای برخوردار 

است. در ادامه با برخی از بهترین گزینه ها در این زمینه بیشتر آشنا می شویم.
پروبیوتیک ها و پری بیوتیک ها 

مطالعات مختلف نشان داده اند که پروبیوتیک ها و پری بیوتیک ها برای سلامت 

روده ضروری هستند و یک روده سالم برای برخورداری از یک سیستم ایمنی قوی 
ضروری است. در حقیقت، روده شما اندامی است که در مبارزه با تمام بیماری ها حتی 
سرطان نقش دارد. روده مرکز اصلی سیستم ایمنی بدن انسان است و سلامت آن تاثیر 

چشمگیری بر سلامت کلی بدن و حتی سلامت مغز و شرایط روانی انسان دارد.
بین روده و مغز ارتباطی قوی وجود دارد. مطالعات مختلف با حضور سوژه های حیوانی 
و انسانی نشان داده اند که پروبیوتیک ها به کاهش اضطراب، افسردگی و حتی تسکین 
بیماری دوقطبی کمک می کنند. پروبیوتیک ها باکتری هایی مفید هستند که روده به 
آنها نیاز دارد و به میزان زیاد در غذاهای تخمیر شده مانند ماست، کلم ترش و کفیر وجود 
دارند. پری بیوتیک ها، فیبرهای غذایی، به ویژه فیبر اینولین، هستند که باکتری های 
روده از آنها تغذیه می کنند. از جمله منابع غذایی خوب برای پری بیوتیک ها می توان 

به کاسنی، و موز اشاره کرد.
آنتی اکسیدان ها و پلی فنول ها 

پلی فنول ها به عنوان نوعی پری بیوتیک در نظر گرفته می شوند زیرا بیفیدوباکتریاها در 
روده را تغذیه می کنند، از این رو، برای سلامت روانی و جسمانی انسان مفید هستند.

همچنین، آنها به واسطه فعالیت آنتی اکسیدانی خود شناخته شده هستند که به 

محافظت در برابر استرس اکسیداتیو و التهاب کمک می کند.
زمانی که موضوع سیستم ایمنی مطرح می شود، التهاب یک شمشیر دو لبه است. 
زمانی که سلول های T به یک پاتوژن مهاجم حمله می کنند، التهاب در این حمله به 
کمک آنها می آید. اما التهاب بیش از حد و طولانی مدت بیش از آن که مفید باشد می 
تواند به ضرر سلامت انسان تمام شود. به عنوان مثال، زمانی که به یک بیماری زمینه 
ای، مانند بیماری قلبی، مبتلا هستید و بدن شما در حال مبارزه با یک ویروس است، 
یا در بیماری های خودایمنی که به واسطه فعالیت بیش از حد سیستم ایمنی شکل می 
گیرند، التهاب بیش از حد می تواند برای شما مضر باشد. التهاب مزمن و بیش از حد 
می تواند خطر حمله قلبی یا سکته مغزی را افزایش دهد. مصرف میوه ها و سبزیجات 
رنگارنگ یکی از بهترین روش ها برای دریافت مواد مغذی مورد نیاز برای مقابله با التهاب 
هستند. بلوبری، مویز، گیلاس، آلبالو، آلو، و سیب و حتی کاکائو و مغزدانه ها از جمله 
منابع خوب برای دریافت این مواد مفید هستند. دانه های کتان و ادویه هایی مانند 

زردچوبه و زنجبیل نیز از دیگر منابع خوبی هستند که می توان به آنها اشاره داشت.
منیزیم 

کمبود منیزیم در رژیم غذایی بسیاری از افراد جهان یک نگرانی در حال رشد است و 
این تنها با اثر این ماده معدنی بر سلامت قلب مرتبط نیست.

کمبود منیزیم یکی از دلایل شناخته شده برای اضطراب است. در حال حاضر که 
نگرانی ها درباره کروناویروس جدید رو به افزایش است، کمبود منیزیم می تواند دلیلی 
برای افزایش اضطراب شما باشد. منیزیم برای آرامش مغز و کمک به این اندام برای 
افزایش فعالیت گابا )یک انتقال دهنده عصبی که در کسب آرامش و کاهش استرس 
نقش دارد( ضروری است. منیزیم یک ماده مغذی کلیدی برای سلامت مغز، قلب و 
استخوان محسوب می شود و همچنین به عنوان یک پیش ماده برای تولید سروتونین 

و دیگر انتقال دهنده های عصبی مغز عمل می کند.
K۲ و ویتامین D ویتامین

زمانی که پوست در برابر نور خورشید قرار می گیرد، بدن انسان توانایی تولید ویتامین 
D را دارد. قرار گرفتن در معرض نور خورشید می تواند به بهبود شرایط خلقی انسان 
نیز کمک کند. مطالعات بسیاری نشان داده اند که سطوح پایین ویتامین D با علائم 
افسردگی مرتبط بوده است. اگرچه همه با این ارتباط موافق نیستند اما مطالعه ای بزرگ 
با حضور ۳۱,۴۲۴ شرکت کننده نشان داد که سطوح پایین ویتامین D با افسردگی 
 D مرتبط است. یک متاآنالیز در سال ۲۰۱۸ نیز نشان داد که اگر افراد با کمبود ویتامین
مواجه باشند، مصرف مکمل این ماده مغذی می تواند به کاهش علائم افسردگی کمک 
کند. این در شرایطی است که مصرف ویتامین K۲ می تواند نتایج بهتری را نیز رقم بزند 
زیرا این ماده مغذی همراه با ویتامین D نه تنها برای سلامت قلب مفید هستند، بلکه به 
بهبود شرایط مغز و سلامت روانی انسان نیز کمک می کنند. برخی مطالعات نشان داده 
اند که مصرف مکمل ویتامین K۲ می تواند به پیشگیری از افسردگی و اضطراب کمک 
کند.  از منابع غذایی خوب برای ویتامین D می توان به ماهی های سالمون و تن، و تخم 
مرغ اشاره کرد. از منابع غذایی خوب برای ویتامین K۲ نیز می توان به اسفناج، کیل و 
بروکلی اشاره کرد. این نکته را فراموش نکنید که بسیاری از کارشناسان بر این باورند که 

ویتامین D یک ضد ویروس قوی نیز محسوب می شود.

7ماده مغذی برای دوران همه گیری بیماری ها! 

استاد صنایع غذایی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با 
تأکید برخودداری از خرید مواد غذایی فله ای، گفت: زعفران، 
زنجبیل، دارچین و زردچوبه تقویت کننده سیستم ایمنی بدن 

هستند. 
سید امیرمرتضویان، درباره وجود ویروس کرونا در مواد غذایی، 
سازی  سالم  دمای  موجود،  اطلاعات  به  توجه  با  کرد:  بیان 
در  احتمالی موجود  کرونای  ویروس  برای حذف  مواد غذایی 
آنها، حداقل ۶۰  و ترجیحا ۷۰ درجه سلسیوس در نظر گرفته 
می شود و ممکن است آلودگی احتمالی در این مواد در کمتر 
از این دما، از بین نرود.  مرتضویان تاکید کرد: مردم اکثر مواد 
غذایی صنعتی را با اطمینان خاطر می توانند مصرف کنند، زیرا 
با ضریب بهداشتی بالا تهیه می شوند و ماده اولیه آنها اغلب سالم 
سازی بهداشتی می شود، اما در خصوص محصولات غذایی 
غیر صنعتی، هم در ماده اولیه تولید و هم پس از تولید، احتمال 

آلودگی به ویروس کرونا وجود دارد.
 وی درباره لبنیات پاستوریزه، ادامه داد: شیر پاستوریزه در 
طول فرآیند تولید برای ۱۵ ثانیه در معرض دمای حداقل ۷۵ 
درجه سلسیوس قرار می گیرد که آلودگی احتمالی را از بین 

می برد. میزان دما برای شیر استریلیزه نیز به مراتب بیشتر است؛ 
بنابراین در مجموع تمامی لبنیات بسته بندی و صنعتی که از 
شیر پاستوریزه تهیه می شوند همچون ماست، پنیر، خامه و 
بستنی را با اطمینان کامل مصرف کنید. البته بعد از خرید بسته 

بندی آنها نیاز به شست و شو با آب و مایع شوینده دارد.
  این متخصص صنایع غذایی فرآیندهای پخت و آماده سازی 
نیز قابل اطمینان  را  فرآورده های گوشتی همچون سوسیس 
خواند و افزود: دمای پخت این محصولات نیز بالای ۷۰ درجه 
کالباس،  خصوص  در  توجه  قابل  نکته  اما  است،  سلسیوس 
احتمال بروز آلودگی ثانویه هنگام باز کردن بسته بندی اولیه، 

برش زدن و گذاشتن آن در بسته در مغازه یا مرکز خرید است. 
وجود  نگرانی  این  سوسیس  خصوص  در  افزود:  مرتضویان 
ندارد؛ چراکه هم به صورت بسته بندی اولیه از کارخانه به فروش 
می رسد و در کارخانه شرایط پخت اولیه را گذرانده است و هم 
مصرف کننده طی پخت و پز خانگی، مجددا آن را در معرض 
گرمای کافی قرار می دهد؛ به طور کلی باید توجه داشت که 
متخصصان علوم تغذیه ای، مصرف مستمر سوسیس و کالباس 

را توصیه نمی کنند.

  عضو هیأت علمی دانشگاه شهید بهشتی ویروس کرونا را قابل 
انتقال از حیوان به انسان اعلام کرد و گفت: به همین منظور 
توصیه می شود برای مصرف محصولاتی همچون تخم مرغ نکات 
بهداشتی را رعایت کنید؛ بدین صورت که در صورت تمایل به آب 
پز کردن، حتما به مدت کافی در معرض گرما قرار دهید تا کاملا 
پخته شود. تخم مرغ نیمرو جای نگرانی ندارد، چون گرمای 

کافی می بیند. 
نان صنعتی مصرف کنید

این  متخصص صنایع غذایی احتمال آلودگی نان های کاملا 
صنعتی را نیز نزدیک به صفر اعلام و تصریح کرد: نان های کاملا 

صنعتی که همگی بسته بندی شده هستند، آلوده نیستند.
 نان سنتی را گرم کنید

مرتضویان استفاده از نان سنتی را در صورت گرما دادن کافی 
و پیش از استفاده، بدون مشکل خواند و افزود: در این قبیل نان 
ها بعد از فرآیند پخت، احتمال آلودگی از طریق محیط پخت و 

عرضه وجود دارد. 
متخصص علوم و صنایع غذایی انتقال آلودگی را از فرآورده های 
غیرصنعتی محتمل دانست و گفت: در این دوران مردم بر خرید 

و مصرف آبمیوه های باز، لبنیات غیر پاستوریزه سنتی همچون 
شیر، پنیر، خامه و بستنی اصرار نداشته باشند. همچنین اگر 
تصور می کنید با جوشاندن شیر سنتی )به عنوان روشی مرسوم 
در منزل( مشکل برطرف می شود، بهتر است بدانید جوشاندن 
شیر از نظر تغذیه ای و بهداشتی اصلا کاری درست و اصولی 
نیست.  عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
در خصوص مصرف آجیل، بیان کرد: مغزها مانند پسته، بادام 
و تخمه، حتی در انواع از پیش بسته بندی شده، برای حصول 
اطمینان، قبل از مصرف با استفاده از مایکروویو یا تفت دادن، 

گرما داده شوند.
 مرتضویان یادآور شد: مصرف فرآورده های صنعتی پروبیوتیک 
)همچون ماست و پنیر( و مکمل های پروبیوتیک می تواند برای 

بدن و تقویت سیستم ایمنی مفید باشد.
وی تصریح کرد: در کنار محصولات پروبیوتیک یا فراسودمند، 
مصرف ترکیبات بیواکتیو یا زیست فعال  موجود در مواد غذایی 
طبیعی به ویژه میوه ها و سبزی های تازه و همچنین ادویه هایی 
مانند زعفران، زنجبیل، دارچین و زردچوبه را نیز به منظور تقویت 

سیستم ایمنی بدن توصیه می شود.

یک متخصص علوم و صنایع غذایی مطرح کرد

ادویه های تقویت کننده سیستم ایمنی بدن 

همه ما هر از گاهی در طول زندگی بروز درد در قسمتی از بدن خود را تجربه می کنیم. این 
شرایط ممکن است با خوابیدن در وضعیتی نامناسب یا اعمال فشار بیش از حد هنگام ورزش 

مرتبط باشد.  
اگرچه تجربه گاه و بیگاه و موقت انواع درد شرایطی رایج است اما افراد بسیاری نیز وجود 
دارند که زندگی خود را با درد مزمن سپری می کنند. برخی درد مزمن را با افزایش سن و 
پیری پیوند می دهند. اگرچه گاهی اوقات این می تواند دلیل بروز درد باشد اما باید توجه 
داشت که برخی انواع درد می توانند نشانه ای از بروز مسائل جدی تر بوده و هرگز نباید نادیده 

گرفته شوند.
احساس درد در کمر 

بیشتر ما گاهی اوقات احساس درد در قسمت کمر را تجربه می کنیم. اگرچه در بیشتر موارد 
مشکلی گذرا موجب بروز این شرایط شده است، در برخی موارد نیز کمردرد می تواند به مساله 
ای بسیار جدی اشاره داشته باشد. اگر به طور ناگهانی با احساس درد در ناحیه کمر مواجه 
شده اید که با مشکلات دفع مدفوع و ادرار همراهی می شود، بهتر است هرچه سریع تر برای 
بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید. کمردرد می تواند نشانه ای از بروز سندرم دم 
اسب باشد. سندرم دم اسب می تواند به واسطه یک تومور یا پارگی یک دیسک شکل بگیرد که 
اعصاب در ستون فقرات را زیر فشار قرار داده و می تواند موجب بروز مشکلات مختلفی شود 
که از بی اختیاری ادرار تا فلج را شامل می شود. بر همین اساس، انجام عمل جراحی فوری 

برای رسیدگی به این شرایط نیاز است.
احساس درد در قسمت بالای کمر 

بیشتر ما گاهی اوقات با احساس درد بین دو تیغه شانه مواجه می شویم. بار دیگر، در پس 
این شرایط ممکن است دلیلی جدی وجود نداشته باشد و بی نیاز از درمانی خاص بهبود و یا 

می تواند به مساله ای جدی مانند یک پارگی آئورتی اشاره داشته باشد.
این شرایط زمانی رخ می دهد که لایه داخلی آئورت دچار پارگی می شود. برای اصلاح این 
شرایط به انجام عمل جراحی فوری نیاز است زیرا در صورت عدم درمان می تواند به مرگ 
فرد منجر شود. در حقیقت، تشخیص و درمان زودهنگام پارگی آئورتی می تواند زندگی فرد 

را نجات دهد.
احساس درد در ساق پا 

اگر پس از کار با وزنه یا دویدن طولانی مدت با احساس درد در ساق پاهای خود مواجه شده 
اید، احتمالا مساله ای نگران کننده وجود ندارد. اما اگر به صورت ناگهانی و بدون دلیلی خاص 
چنین دردی را تجربه می کنید ، ممکن است با ترومبوز سیاهرگی عمقی اشاره مواجه باشید 
که به تشکیل یک لخته خون در رگ های پا اشاره دارد. بی حرکت ماندن برای مدت زمانی 
طولانی مانند آنچه طی یک سفر زمینی یا هوایی تجربه می کنید، احتمال ابتلا به این شرایط 
را افزایش می دهد.   از دیگر علائم ترومبوز سیاهرگ عمقی می توان به تغییر رنگ پوست و 

احساس گرما در ساق پا اشاره کرد.
احساس درد در فک 

فک درد شرایطی شایع است، به ویژه برای افرادی گه گردن درد را تجربه می کنند یا به 
دندان قروچه مبتلا هستند. اما اگر به صورت ناگهانی و بون دلیلی مشخص با احساس درد 
در فک خود، به ویژه سمت چپ پایین مواجه شده اید، این می تواند نشانه ای هشدار دهنده 
از بروز یک حمله قلبی باشد. زمانی که با مشکلات قلبی مواجه هستید، اعصابی که مسئول 

احساس درد در فک هستند می توانند فعال شوند. این شرایط به ویژه در زنان شایع است.
احساس درد در پا 

اگر اخیرا از یک کفش جدید استفاده نکرده اید تا آن را مقصر احساس درد یا حتی بی حسی 
در پاهای خود بدانید، بهتر است سطوح قند خون را بررسی کنید. احساس درد و بی حسی در 
پاها از نشانه های شایع دیابت کنترل نشده هستند. به گفته متخصصان غدد درون ریز، تبدیل 
شدن پیش دیابت به دیابت کامل می تواند چند سال طول بکشد، از این رو، اگر در معرض 

خطر هستید، باید سطوح قند خون خود را به طور منظم زیر نظر داشته باشید.

وقتی درد از یک مشکل سلامت جدی
 خبر می دهد 
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مدیرعامل گروه فولاد مبارکه خبر داد

 عزم راسخ برای »جهش تولید« در سال 99
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه گفت :تحقق »رونق تولید« در سال ۹۸و عزم راسخ برای »جهش 
تولید« در سال ۹۹ علیرغم اینکه در سال ۱۳۹۸ گروه فولاد مبارکه همانند سایر فولادسازان 
کشور با مشکلات تحریم و عدم تخصیص سنگ آهن کافی مواجه بود، اما مدیریت و کارکنان 
تمامی شرکتهای زیرمجموعه و نواحی داخلی شرکت با تلاش همه جانبه و قابل تقدیر خود 
توانستند بر راهبرد »رونق تولید« جامۀ عمل بپوشانند و با عزمی استوارتر، در نخستین روزهای 
سال ۱۳۹۹ که از سوی مقام معظم رهبری به نام »جهش تولید« نام گذاری شده است، در 

بسیاری از بخش ها به موفقیت های جدیدی دست یابند.
مهندس عظیمیان، مدیرعامل گروه فولاد مبارکه، در گفت وگو با خبرنگار فولاد ضمن 
قدردانی از زحمات همۀ مدیران و کارکنان گروه فولاد مبارکه در تحقق اهداف سال ۹۸ و 
با بیان مطلب فوق اظهار داشت: نتیجۀ همۀ تلاشها در سال قبل رشد تولید در بسیاری از 
بخشها نسبت به مدت مشابه سال ۱۳۹۷ بود، تاجایی که در سال ۹۸ حمل محصول به مقصد 
مشتریان با تحقق ۱۰۶ درصد برنامۀ سالانه  و ۱۱ درصد رشد نسبت به مدت مشابه سال قبل 
از ۷ میلیون و ۴۹۱هزار تن فراتر رفت. این در حالی است که تأمین به موقع مواد اولیه و سنگ 
آهن فولاد مبارکه میتوانست در تحقق هرچه بیشتر اهداف مؤثر باشد. وی در بخش دیگری 
از سخنان خود از استمرار سودآوری در گروه فولاد مبارکه خبر داد و گفت: خوشبختانه در 
پی تلاشهای بی وقفۀ کارکنان در سال ۹۸ نیز گروه فولاد مبارکه همچون سال های گذشته 
برای سهامداران و ذینفعان خود و به طورکلی برای اقتصاد کشور، رشد ۶۷ درصدی سودآوری 
نسبت به سال ۹۷ را به ارمغان آورده است. مهندس عظیمیان با تأکید بر اینکه فولاد مبارکه 
همواره به مسئولیتهای اجتماعی خود متعهد و در کنار مردم بوده است، خاطرنشان کرد: 
در حوزۀ مسئولیتهای اجتماعی نیز گروه فولاد مبارکه در اقصی نقاط کشور در هر شرایطی 
یار و مددکار هم میهنان بوده است. در این خصوص می توان به یاری رسانی به هموطنان 
سیلزدۀ غرب و شرق کشور در ابتدا و انتهای سال گذشته و پشتیبانی از شبکۀ بهداشت و 
درمان کشور در تأمین اقلام و تجهیزات موردنیاز مقابله با ویروس کرونا اشاره کرد. وی تحقق 
حداکثری راهبرد مقام معظم رهبری و جهش تولید را از اصلیترین اهداف فولاد مبارکه در سال 
جاری دانست و گفت: تأمین حداکثری نیاز کشور به انواع محصولات تخت فولادی خاص 
که عمدتا وارداتی هستند، با تکمیل طرح شهید خرازی و احداث خط نورد گرم ۲ که به نام 
شهید سلیمانی مزین شده است، محقق خواهد شد. وی در بخش پایانی سخنان خود اظهار 
داشت: به یقین تأمین سنگ آهن موردنیاز فولاد مبارکه و حمایت بیشتر از اجرای طرح نورد 

گرم ۲ در سال ۹۹ در تحقق راهبرد جهش تولید نقش تعیین کننده ای خواهد داشت.
 

مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه  عنوان کرد

شرکتهای گروه فولاد مبارکه پیشتاز 
در مهار کرونا ویروس 

گروه فولاد مبارکه برای مقابله با بیماری کووید ۱۹ )ویروس کرونا(، با برنامه ریزی های دقیق و 
مدون، اقدامات و حمایتهایی در راستای مسئولیتهای اجتماعی، با هماهنگی با وزارت صمت 
و سازمان توسعۀ معادن و صنایع معدنی، استانداری اصفهان و دانشگاه های علوم پزشکی 

استان انجام داده است.
ایرج ترابی، مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه، در گفت وگو با خبرنگار فولاد با اعلام این 
خبر خاطرنشان کرد: شرکتهای گروه فولاد مبارکه همراستا با سیاست تعهد به مسئولیتهای 
اجتماعی خود و توجه به اقدامات هماهنگ منطقه ای توانستند فعالیتهای قابل توجهی به 

منظور حفظ سلامت کارکنان و محیط پیرامون خود انجام دهند.
وی افزود: در این زمینه می توان به کمک ۵۰ میلیارد ریالی شرکت فولاد هرمزگان به دانشگاه 
علوم پزشکی استان هرمزگان جهت خرید تجهیزات و وسایل موردنیاز بیماران مبتلا به کرونا در 

راستای حمایت از سلامت هموطنان در این استان اشاره کرد.
علاوه بر این، شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری در راستای تعهد به مسئولیت 
اجتماعی خود، با خرید ماسک و محلول های ضدعفونی کننده به میزان ۳۰۰ میلیون 
ریال، از مرکز بهداشت شهر بروجن و همچنین شهرداری سفیددشت و فرادنبه حمایت کرده 
است. شرکت فولاد سفیددشت نیز با فرستادن سه اکیپ ماشین آلات و نفرات، ضدعفونی و 
گندزدایی بخشهایی از شهرستان بروجن و حومه را انجام داده و همزمان ۲۰۰۰ پک دستکش 
و ماسک در اختیار نیازمندان قرار داده است. همچنین شرکت فنی و مهندسی و شرکت 
فولادسنگ با توزیع بسته های سلامت مشتمل بر مواد ضدعفونی کننده و الکل و ماسک و 
دستکش و مواد ضدعفونی کنندۀ سطوح، و شرکت فولاد امیرکبیر کاشان با خرید و تحویل ۱۰ 
دستگاه ونتیلاتور تنفسی به ارزش بیش از ۱۵ میلیارد ریال به دانشگاه علوم پزشکی کاشان 
توانستند در این پویش مردمی شرکت کنند. وی گفت: شرکت فولاد مبارکه با مساعدت بیش 
از ۶۰ میلیارد ریالی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان را در خرید تجهیزات و وسایل موردنیاز 
درمان بیماران کرونا، و با مساعدت بیش از ۷ میلیارد ریالی شبکۀ بهداشت و درمان شهرستان 
مبارکه را یاری کرد. ترابی تصریح کرد: در ادامۀ این اقدامات و با توجه به کمبود اقلام پیشگیری 
ازجمله ماسک، فولاد مبارکه در اقدامی با مشارکت شرکت آتیه فولاد نقش جهان، یکی از 
شرکتهای زیرمجموعۀ خود، و با همکاری دانشگاه صنعتی اصفهان، برای احداث خط تولید 
ماسکهای استاندارد N۹۵ با ظرفیت بیش از یک میلیون عدد )قابل افزایش تا دو میلیون( 
در ماه اقدام نمود تا با راه اندازی این خط تولید پیشرفته و اتوماتیک، قسمتی از نیاز جامعه 
تأمین شود. در تمام شرکت های گروه علاوه بر خدمترسانی به محیط پیرامون، توجه ویژهای به 
محیط کار و کارکنان این واحدهای صنعتی شده که از آن جمله می توان به اقدامهای همسو 
با شرکت فولاد مبارکه مانند افزایش آگاهی از طریق پورتال سازمانی، شبکههای اجتماعی و 
پخش پمفلتهای آموزشی، تعطیلی رستورانها، ضدعفونی کردن و گندزدایی ناوگان حملونقل 
و ساختمانها، تب سنجی پرسنل هنگام ورود به شرکت، کاهش زمان حضور نیروهای ستاد، 
غیرفعال کردن اثرانگشت و الزام پرسنل در استفاده از کارت، لغو مأموریتها، اعطای مرخصی به 
پرسنل دارای علائم سرماخوردگی، کاهش زمان حضور پرسنل و دورکاری پرسنل ستادی در 

تمامی شرکتهای گروه فولاد مبارکه اشاره کرد.
 

مدیر ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم اعلام کرد

 تولید بیش از ۶/۶ میلیون تن تختال در 
دستور کار ناحیۀ فولادسازی 

مدیر ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم تولید بیش از ۶/۶ میلیون تن تختال در دستور 
کار ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم سال ۱۳۹۸ در مقایسه با سال های پیش از آن، به 
دلیل محدودیتهای ناشی از تحریم های ظالمانه، چالش کمبود آهن اسفنجی ناشی از شرایط 
بازار سنگ آهن و همچنین محدودیت شدید گاز طبیعی در فصل زمستان، از نظر شرایط 
تولید، سال متفاوتی بود. در این سال با توجه به شرایط بازار در حوزۀ مواد اولیه و محصول، 
برنامۀ تولید ۵.۶ میلیون تن در دستور کار قرار گرفت که به لطف خدا و تلاش همکارانمان، در 

نهایت موفق به تولید بیش از ۶.۳ میلیون تن محصول شدیم.
غلامرضا سلیمی اظهارداشت :ثبت رکوردهای مختلف ازجمله رکورد تولید روزانه به میزان 
۱۲۹ ذوب، ثبت رکورد تولید ماهانه به میزان ۶۱۸ هزار تن، ثبت رکورد تولید فولاد با سیکل 
گاززدایی به میزان ۲۱ ذوب در روز، دستیابی به رکورد تعداد ذوب در یک سکوئنس ریخته گری 
به میزان ۲۰۲ ذوب، رسیدن به رکورد زمان نصب جرثقیل سقفی به میزان ۴۵ ساعت، ثبت 
رکورد تولید فولاد با سیکل گاززدایی به میزان ۷۳ هزار تن در ماه و بومی سازی قطعات نسوز 
 sagdetector و بومی سازی انواع قطعات یدکی و همچنین بومی سازی سیستمهایی نظیر
مربوط به پاتیل و تجهیز برش در ریخته گری و تولید گریدهای فولادی API X۶۰ که در تولید 

لوله های انتقال نفت ترش کاربرد دارد، بخشیهایی از موفقیت های سال قبل بوده است.
وی افزود :برنامۀ تولید سال ۱۳۹۹ برای ناحیۀ فولادسازی بیش از ۶.۶ میلیون تن تختال 
پیش بینی شده است و امیدواریم با توجه به ظرفیتهای ایجادشده در ناحیه و دانش و مهارت 
کارکنان و نیز وجود تعلق سازمانی در ناحیه و تلاش همۀ همکاران، شاهد رکوردهای کمی 
و کیفی تولید در سال پیش رو باشیم. وی ادامه داد :در سال جاری نصب و بهره برداری از 
دو واحد جدید گاززدایی در جهت افزایش تولید محصولات ویژه و تأمین نیاز بازار داخل به 
این محصولات نیز در دستور کار است. افزایش ظرفیت ماشینهای ریخته گری، نصب و 
بهرهبرداری از کورۀ پاتیلی شمارۀ ۸، توسعۀ سالن ریخته گری و نصب جرثقیل های ذوببر 

جدید از برنامه های مهم این ناحیه در سال پیش رو خواهند بود.
 

مدیر ناحیۀ آهن سازی فولاد مبارکه  خبرداد: 

ثبت رکورد جدید تولید آهن اسفنجی در 
سال جهش تولید 

مدیر ناحیۀ آهن سازی ثبت رکورد جدید تولید آهن اسفنجی در سال جهش تولید ناحیۀ 
آهن سازی فولاد مبارکه در سال ۹۸علیرغم محدودیتها موفق شد به اهداف کمی و کیفی 
تأمین کند. در سال  به طور کامل  را  ناحیۀ فولادسازی  موردنیاز  مواد  و  یابد  تولید دست 
۹۸تعمیرات واحدهای ناحیه با هماهنگی واحدهای پشتیبانی و خدماتی انجام گرفت و این 

امر باعث افزایش آماده به کاری تجهیزات واحدهای ناحیه برای تحقق تولید شد.
داریوش رشیدی  افزود :با شروع سال جدید و پیرو فرمایشات مقام معظم رهبری مبنی بر 
جهش تولید در سال ۹۹، در اولین قدم، واحد شهید خرازی به رکورد جدید تولید روزانه ۸ هزار 
و ۶۴۰تن آهن اسفنجی دست یافت. این در حالی است که رکورد قبلی این واحد ۸ هزار و 
۵۵۰ تن بود.  وی ادامه داد :در سال جاری با استفادۀ حداکثری از ظرفیتهای ایجادشده 
و پروژه های مرتبط و بهبود فرایند، مدیریت هزینهها و مصارف و همچنین تأمین کنسانترۀ 

موردنیاز و دیگر مواد اولیه، جهش حداکثری تولید در دستور کار قرار گرفته است. 
 

مدیر مجتمع فولاد سبا  خبرداد

رشد ۱۱.۷ درصدی تولید در مجتمع فولاد سبا
مدیر مجتمع فولاد سبا  گفت :خوشبختانه علیرغم تحریم های ناعادلانه، با تلاش، همدلی 
و همراهی کلیۀ همکاران و ذینفعان در مجتمع فولاد سبا موفق به افزایش میزان تولید شدیم و 
افتخار دیگری را در مجموعۀ فولاد کشور به ثبت رساندیم. مصطفی عطایی پور  افزود :در سال 
رونق تولید با همت، تلاش و همدلی کارکنان مجتمع فولاد سبا توانستیم به تولید یک میلیون 
و ۲۳۹ هزار تن کلاف گرم دست یابیم که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۱.۷ درصد رشد 
داشته است.  حدود ۸۰ درصد از این میزان با ضخامت ورق ۲ میلیمتر و کیفیت مطلوب تولید 

شده است که یکی از محصولات پرکاربرد درصنعت تولید لوله و پروفیل کشور به شمار میرود.

 

 حضرت علی اکبر)ع( بنا به روایتی در ۱۱ شعبان ۴۳ 
هجری در مدینه دیده به جهان گشود. پدر گرامی ایشان 
امام حسین)ع( و مادر بزرگوارش »لیلی« بود. کنیه آن 
حضرت ابوالحسن و لقب هایش علی اکبر و شباب اهل 

بهشت به شمار می رفت. 
حضرت علی اکبر)ع( دوران جوانی و زندگانی کوتاه 
شیعیان  امام  سه  با  همیاری  و  همراهی  به  را  خود 
حسین)ع(  امام  و  حسن)ع(  امام  امیرالمومنان)ع(، 
جنبه  از  را  ایشان  زندگی  دوران  شکل  بدین  گذراند. 

حوادث تاریخی می توان به سه دوره تقسیم کرد. 
دوره نخست به همراهی با حضرت علی)ع( مربوط می 
شود. در این مدت به خوبی با ماهیت بنی امیه و شخص 
معاویه آشنا شد و با سیاست ها و فتنه های آنها آگاهی 
کامل یافت و به نوعی درس سیاست و کیاست را نزد جد 

بزرگوارشان آموخت. 
حوادث  و  سیاسی  جریانات  با  همزمان  دوم  دوره 
زمان امامت امام حسن)ع( به شمار می رود. همیاری 
و همراهی ایشان با عموی بزرگوارش به میزانی بود که 
اگر جریانی مشابه قضیه کربلا برای امام حسن)ع( رخ 
می داد، ایشان از هیچ تلاش و کوششی به منظور یاری 

رساندن به امام)ع( فروگذاری نمی کرد. 
دوره سوم مربوط به دوران امامت امام حسین)ع( است 
برقراری اسلام  بود و در مسیر  یار ویاور پدر  ایشان  که 
می  جور  حکومت  با  مبارزه  به  و  کوشید  می  راستین 

پرداخت و نمونه کامل جوانی شجاع بود. 
حضرت علی اکبر)ع( در واقعه عاشورا با شجاعت و 
رشادت فراوان به حمایت از سپاه اسلام پرداخت و با ایثار 
و از خودگذشتگی نام خویش را در تاریخ اسلام جاودانه 
ساخت. سرانجام حضرت علی اکبر)ع( در حادثه کربلا 

مجروح شد و به شهادت رسید. 
تاریخ نگاران و پژوهشگران در ارتباط با سن حضرت 
علی اکبر)ع( در هنگام شهادت اختلاف دارند. برخی 
سن آن حضرت را ۱۸ سال، گروهی ۱۹ سال و تعدادی 

دیگر ۲۵ سال قلمداد می کنند. 
روز ولادت حضرت علی اکبر)ع( روز جوان نامگذاری 
شد تا جوانان این دیار کهن با الگو قرار دادن ایشان در 
مسیر حق و حقیقت حرکت کنند و اینگونه سعادتمند 

شوند.
 به همین منظور جوانان ایران با تمسك به جوان ولایت 
به  مدار کربلا روز »جوان« را گرامی می دارند. گرایش 
داشتن »الگو« در جامعه به یکی از مهمترین نیازهای 
جوانان ایرانی بدل شده است، از این رو توجه و تعمق 
به سیره بزرگان دینی نیاز و گرایش واقعی به این امر را به 
شدت مرتفع می کند و تاثیر مثبت و بسزایی در آینده این 

نسل دارد. 
با  اکبر)ع(  علی  حضرت  میلاد  سالروز  مناسبت  به 
حجت الاسلام »سعید بهمنی« مدیر گروه علوم قرآنی و 
عضو هیات علمی پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی به 

گفت وگو پرداخت. ایم . 
 سیره عملی حضرت علی اکبر)ع( 

حجت الاسلام بهمنی با اشاره به حدیث معروف ابا 
اکبر)ع(  علی  حضرت  شخصیت  درباره  عبدالله)ع( 
گفت: حضرت علی اکبر)ع( در این حدیث شبیه ترین 
فرد به حضرت محمد)ص( از لحاظ اخلاق، خلقت و 
آفرینش، سخن گفتن و منطق سخن گفتن بیان شده 
است. این ابعاد وجودی کامل ترین سند مفهومی برای 
اثبات شباهت پیامبر اکرم)ص( و ایشان به شمار می رود. 

 دلیل نامگذاری ولادت حضرت علی اکبر)ع( 
به عنوان روز جوان 

عضو هیات علمی پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی 
درباره دلیل نامگذاری روز ولادت حضرت علی اکبر)ع( 
به عنوان »روز جوان« بیان داشت: این نامگذاری علاوه 
پایین و جوانی حضرت علی اکبر)ع(،  بر سن و سال 
اشاره مهم تری به الگو قرار دادن ایشان برای پیروی در 
چهار مورد عنوان شده دارد که با توسل به این موارد 

جوانان از زیبایی ظاهر و معنا به نهایت می رسند. 
 حسن خُلق حضرت علی اکبر)ع( 

این استاد حوزه و دانشگاه  در گفت و گو با ایرنا با اشاره 
به یکی از ویژگی های مهم اخلاقی حضرت علی اکبر)ع( 
یعنی حُسن خلق، یادآور شد: حسن »خُلق« از حسن 
»خَلق« می آید یعنی در صورتی که خلقت و درونیات 
فرد به خوبی مدیریت شود و پرورش یابد و مسیر صالحی 
را بپیماید، خُلق وخو به عنوان نمود ظاهری و بارزی آن 
نیز به بهترین شکل به منصه ظهور می رسد. بر اساس 
روایتی هر کسی بر پایه شکل دهنده خود عمل می کند. 
به عبارتی ساده تر باید گفت »شکل دهنده« ما به طور 
قطع رفتار ظاهری ما نیست و این رفتارها در واقع »شکل 
یافته« و تحت تاثیر درونیات ما هستند. در حقیقت شکل 
دهنده ما مربوط به »خود« ما می شود که سلسله همه 
آنها »ایمان« و »تقوا« است. بنابراین خُلق حضرت علی 
اکبر)ع( بنا بر سرشت و درون حضرت است و درونیات و 

میزان ایمان و تقوای این بزرگوار را نمایان می سازد. 
 ارتباط نسل جوان و حضرت علی اکبر)ع( 

حجت الاسلام بهمنی درباره ارتباط جوانان با بزرگان 
دینی تصریح کرد: سخن از منش و شخصیت رفتاری 
پیامبر  طرف  به  را  ما  لاجرم  اکبر)ع(  علی  حضرت 
اکرم)ص( سوق می دهد و سیره اخلاقی و عملی ایشان 
را یادآور می سازد و جوانان ما همچون »چشمه محلی« 
بی کران  به دریای  اکبر)ع(  به حضرت علی  توسل  با 
حضرت محمد)ص( متصل می شوند و آنان را از پاکی 

و معنویت سرشار می سازد. 
 راهکارهای پیوند نسل جوان با بزرگان دین 

و  با برخی متغیرها  افزود: نسل جدید  ادامه  وی در 
موارد مانوس تر هستند که شاید نسل های قدیمی تر 
علاقه کمتری به آن داشته باشند که از این عدم تطابق 
علایق به »اختلاف سلیقه« نیز تعبیر می شود و این به 
معنای انقطاع و گسست همه جانبه نیست. میزان این 
عدم تطابق و گسست در ادوار مختلف و بسته به شرایط 
متعدد تغییر می کند و همیشه ثابت و پایدار نیست و یك 
مقوله »تشکیکی« به حساب می آید و فراز و فرودهای 
زیاد و نقطه و ضعف های فراوان دارد اما هیچ گاه میان 
نسل های گذشته و آینده گسست کامل پدید نمی آید 
و نسل های جدید همواره بر »شانه« نسل های قدیمی 
تر نشسته و اصول و مبناهای آنان را حفظ کرده اند. 
برای نمونه در صورت بروز گسست کامل »تمدن« جدید 
به وجود می آید و تمدن قبلی پایان می یابد که این امر 
خیلی کم اتفاق می افتد و رسم رایجی در تاریخ تمدن 
بشری نیست.  این مقدمه نسبتا طولانی را بدان جهت 
عنوان کردم که برخی افراد به اشتباه وضعیت را به گونه 
ای تبیین و تحلیل می کنند که گویی همه چیز از اساس 
تغییر کرده است. در حالی که همچنان که گفته شد، آن 
چه در زمان حاضر از »گسست« یادآوری می شود، در 

واقع »تحول یافته« تمدن و آثار گذشته است. 
انسان میانسال تصمیمات و کنش های رفتاری خود 

را با توجه به دانش و آگاهی و در صورت دانش آموخته 
نبودن بر پایه »تجارب« قبلی خود می گیرد و برای یك 
چند  و  چندین  ضروری،  اقدام  یك  به  اراده  و  تصمیم 
فاکتور مهم و تاثیرگذار را مد نظر قرار می دهد، در صورتی 
که یك فرد جوان به دلیل نداشتن تجربه و آگاهی لازم 
به »سعی و خطا« می پردازد و با این کار ممکن است 
»شکست« را نیز تجربه کند و از همه مهم تر اینکه شاید 
از طرف کهنسالان سرزنش و مستوجب بازخواست قرار 
گیرند، در حالی که همان افراد کهنسال و میانسال اگر 
به گذشته خود رجوع کنند، میزان اشتباهات و شکست 
هایشان کم نبوده و گذران دوران خامی و جوانی، آنها را 
به بلوغ و کمال بزرگسالی رسانده است. این سیر تکاملی 
تنها مشمول جامعه اسلامی نیست و همه جوامع جهانی 

را شامل می شود و امری انسانی به حساب می آید. 
چالش  مساله  شد:  آور  یاد  بهمنی  الاسلام  حجت 
برانگیز و حساس این است که نسل های قدیمی و افراد 
کهنسال قصد »انتقال ارزش ها« به نسل های جدید را 
دارند که این امر هم همواره و در همه زمان ها و مکان ها 
شایع بوده و امری طبیعی و رایج است. در اینجا »حلم« 
در انتقال ارزش ها است که راه حل کلیدی و مغفول نسل 
های گذشته در مواجهه با نسل های جدید محسوب می 
شود، به عبارتی روشن تر نسل های گذشته بدون توجه 
به ماهیت جوانی که با عدم آگاهی، تجربه و شتابزدگی 
همراه است، قصد انتقال ارزش ها را دارند که در بسیاری 
از موارد با مشکل رو به رو می شوند و نمی توانند ارتباط 
لازم و درست را با جوانان برقرار کنند.  عضو هیات علمی 
پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی، آشنایی با ماهیت 
راهکارهای  ترین  مهم  از  را  آن  خصوصیات  و  جوانی 
مواجهه با جوانان امروزی دانست و گفت: مساله دیگر 
که باید علاوه بر »تحلم« در رویارویی با جوانان به آن توجه 
کرد، بحث »تحمل« است. به عبارتی ساده تر باید به آنها 
فرصت آزمون و خطا داد و در این میان آنان را تحمل 
کرد و با سخت گیری و تعیین حد و مرزهای سختگیرانه 
راه را برای بازگشت جوانان به مبنا و اصول اولیه از میان 
نبرد و به »تذکر« بسنده کرد. البته این آزادی و فرصت 
دادن به جوانان مربوط به امور مجاز است که بیش از ۹۰ 
درصد مواقع را شامل می شود و بحث ما درباره محرمات 
و مسایل ناهنجاری های اساسی خیلی مبنا ندارد و 
تغییر نگرش ها همان گونه که مطرح شد بیشتر بر سر 
امور مجاز و به اصطلاح »سلایق« است.  وی در پایان با 
توضیح بیشتر این تقابل و عدم تفاهم میان نسل ها بیان 
داشت: جوانان از طرفی آگاهی و تجربه لازم را ندارند و 
از جهت دیگر صبوری کافی را نیز برای انجام دادن امور 
و تصمیمات مختلف از خود بروز نمی دهند و این در 
تقابل کامل با رویه رفتاری کهنسالان است که بسیار با 
تجربه تر، با دانش تر و صبور تر هستند. از این رو تحلم 
و تحمل مهم ترین راهکار عملی برای انتقال ارزش ها از 
نسل های کهنسال به نسل های جوان است. البته این 
رویه به هیچ وجه تکلیف نسل کهنسال را در برابر نسل 
جوان ساقط نمی کند و می بایست تذکر آن هم از نوع 
»تذکر آگاهانه« صورت پذیرد و از رفتارها و تذکرات آمرانه 
و منزجرکننده به شدت اجتناب شود و جوانان هم در 
این میان مسوول فعل و رفتار خود هستند: اگر حوصله 
و صبوری لازم را برای شنیدن و عمل کردن به تذکرات 
داشتند، تامل و بررسی کنند و در غیر این صورت با انجام 
دادن اقدامات عجولانه و به دور از آگاهی و تجربه تمامی 

مسوولیت های آن را بر عهده گیرند. 

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران  خبرداد

توزیع ۲۰ هزار بسته عیدانه و 3هزار بسته 
گوشت قربانی در نیمه شعبان

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با ابراز خرسندی از مشارکت  خیران در پویش های 
نیمه شعبان مسجد مقدس جمکران، گفت: بیش از ۲۰ هزار بسته عیدانه با اولویت مدافعان 
سلامت و بیماران کرونایی و بیش از ۳ هزار بسته گوشت قربانی میان نیازمندان در ایام نیمه 

شعبان توزیع خواهد شد. 
حجت الاسلام یاسین حسین آبادی درباره روند مشارکت خیران و مهدی باوران در پویش 
های مهدوی مسجد مقدس جمکران، اظهار کرد: این پویش ها در آستانه نیمه شعبان، سالروز 
ولادت باسعادت حضرت بقیه الله الاعظم)عجل الله تعالی فرجه( و در ایام مقابله با کرونا به 
منظور کمک به نیازمندان و آسیب دیدگان از شیوع این ویروس منحوس، در حال اجرا است.

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران ادامه داد: در این راستا پویش »نذر همدلی« به 
منظور نذر کردن همدلی ها برای ظهور امام مهدی)عجل الله تعالی فرجه( اجرا شده که البته 
این همدلی می تواند ابعاد مختلف فرهنگی، سیاسی، اجتماعی و اقتصادی داشته باشد، 
برای مثال اگر ما کالای ایرانی بخریم و از این طریق با کارگر ایرانی همدلی داشته باشیم، قطعا 

در مسیر ظهور حرکت کرده ایم.
حسین آبادی تاکید کرد: این پویش درصدد است به دلیل تعطیلی جشن های نیمه شعبان 
برای مقابله با کرونا و قطع زنجیره مبتلایان به این بیماری، جشن ولادت حضرت بقیه الله 
الاعظم)عجل الله تعالی فرجه( را به خانه های مردم ببرد از این رو، بسته های عیدانه شامل 
پرچم، نبات و نمک تبرکی، شیرینی و شکلات و … تهیه و توزیع می شود. وی تصریح کرد: 
در پی مشارکت خیران در پویش مردمی مهدوی »نذر همدلی« بالغ بر ۲۰ هزار بسته عیدانه با 
اولویت بیمارستان ها، مراکز درمانی، مدافعان سلامت و بیماران کرونایی در قم، و در صورت 
امکان و وسع در برخی مراکز درمانی تهران و نیز مراکز برخی استان ها در ایام نیمه شعبان 
توزیع می شود. معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با ابراز خرسندی از میزان مشارکت 
خیران در پویش مردمی »نذر قربانی برای سلامتی و تعجیل در فرج امام زمان)عجل الله تعالی 
فرجه( و رفع فتنه از عالم«، گفت: بر اساس این مشارکت ها، بیش از سه هزار بسته گوشت 
متبرک مسجد مقدس جمکران میان نیازمندان و آسیب دیدگان از کرونا در شهر مقدس قم 
توزیع می شود. وی در پایان خاطرنشان کرد:  در روایت آمده »بِیُمنِهِ_رُزِقَ_الوَری  وَ بِوُجُودِهِ 
ماء« یعنی »از برکت امام زمان عجل الله تعالی فرجه، بندگان روزی یافته اند  ثَبَتَتِ الأرضُ و السَّ
و به وجودش، زمین و آسمان، استوار گشته است.« »زاد المعاد، مجلسی، ص ۴۲۲«؛ از 
این رو، با توجه به رکود کسب و کار بسیاری از اصناف در ایام مبارزه با کرونا و بروز مشکلات 
معیشتی برای بسیاری از مردم، گوشت حاصل از پویش نذر قربانی برای امام زمان)عج( با 

شعار »بِیُمْنِهِ رُزِقَ الْوَرَی« به مناطق محروم و مستضعف ارسال و میان مردم توزیع می شود.

سال گذشته رقم خورد؛

ثبت ۵۵۰ هزار تماس ورودی و خروجی در 
مرکز ۱۲۲ آبفای قم

رئیس مرکز ۱۲۲ شرکت آبفای قم از ثبت ۵۵۰ هزار تماس ورودی و خروجی در این مرکز در 
سال گذشته خبرداد 

علی اصغر جعفری در گزارشی به تشریح خدمات و اقدامات مرکز ۱۲۲ آبفای استان قم در 
سال گذشته پرداخت و اظهار داشت: در سال ۹۸ بیش از ۵۵۰ هزار تماس ورودی و خروجی 
در کارنامه فعالیت های ارتباطی این مرکز به ثبت رسید. وی با بیان اینکه در سال گذشته حدود 
۲۸۴ هزار تماس تلفنی با مرکز ۱۲۲ قم برقرار شده است، گفت: این میزان تمام نسبت به 
مدت مشابه سال قبل از آن با ۸ درصد افزایش مواجه بوده که نشان از توجه مردم به استفاده 
از خدمات غیرحضوری است. رئیس مرکز ۱۲۲ شرکت آب و فاضلاب استان قم بیشترین 
تماس های ورودی به این مرکز را در حوزه خدمات امور مشترکین از جمله صورتحساب، 
خدمات واگذاری انشعاب و  تغییرات انشعاب اعلام و خاطرنشان کرد: خدمات فوریتی شامل 
اعلام حوادث انشعاب و شبکه و قطع یا افت فشار آب در رتبه دوم تماس با این مرکز قرار دارد. 
وی همچنین با اشاره به تماس های خروجی مرکز ۱۲۲ آبفای قم، از حدود ۲۸۴ هزار تماس 
با مشترکین از سوی این مرکز در سال گذشته خبر داد و گفت: تماس های خروجی به دو 
صورت  پیام های صوتی و گفتگوی همکاران مرکز با مشترکین انجام می شود. جعفری با 
بیان اینکه از تعداد تماس های برقرار شده با مشترکین بیش از ۲۴۳ هزار مورد پیام صوتی 
در زمینه اطلاع رسانی قطع آب، پیام محافظت از کنتور در زمستان، وصول مطالبات، ارائه 
خدمات غیرحضوری و... بوده است، ابراز داشت: بیش از ۴۰ هزار تماس نیز توسط همکاران 
مرکز در زمینه نظرسنجی، ارائه نتیجه پیگیری مشکلات به مردم، پیگیری درون سازمانی و 
هماهنگی های موردنیاز با مشترکین انجام شده است. وی مرکز ۱۲۲ را جامع ترین درگاه 
ارتباطی شرکت آب و فاضلاب با مشترکان توصیف کرد و با بیان اینکه ۵۴ موضوع خدمت برای 
ارائه به مردم در این مرکز تعریف شده است گفت: این خدمات شامل تمام درخواست های 
مشترکین در همه حوزه های مرتبط با شرکت آب و فاضلاب می شود. رئیس مرکز ۱۲۲ شرکت 
آب و فاضلاب استان قم فعالیت بدون وقفه و شبانه روزی را از دیگر مزیت های این مرکز برشمرد 
و یادآور شد: مشترکین در هر ساعت از شبانه روز می توانند همه خدمات موردنیاز خود شامل 
درخواست های خرید انشعاب، خدمات پس از فروش و صورتحساب را از این مرکز دریافت 
کنند. وی ارائه خدمات غیرحضوری را جز سیاست های شرکت آب و فاضلاب استان قم و در 
راستای اهداف دولت الکترونیک دانست و تأکید کرد: سال گذشته با خدماتی که مشترکان از 
مرکز ۱۲۲ آبفای استان دریافت کردند از مراجعه حضوری ۶۰ هزار مشترک به مناطق شرکت 

آب و فاضلاب و دفاتر پیشخوان جلوگیری به عمل آمد.

رییس سازمان صنعت و تجارت  استان قم:

۴۵۸ پرونده تخلف صنفی در قم تشکیل شد
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: در جریان بازرسی های طرح نوروزی از 
ابتدای اسفندماه سال گذشته تا سیزدهم فروردین ماه جاری، ۴۵۸ پرونده تخلف صنفی به 
ارزش ۲۵ میلیارد و ۴۹۱ میلیون ریال توسط بازرسان این سازمان و اتاق اصناف استان تشکیل 
شد.  محمود سیجانی بیان کرد: در این مدت هشت هزار و ۳۷۷ مورد بازرسی از اصناف استان 
انجام و ۶۷۸ تخلف صنفی کشف شد. وی افزود: بیشتر پرونده های تشکیل شده با توجه 
به شرایط به وجود آمده ناشی از ویروس کرونا در حوزه داروخانه ها، مراکز فروش تجهیزات 

پزشکی، آرد، نان، شکر، روغن، میوه، پوشاک، خشکبار و جایگاه های سوخت است.
وی با اشاره به توزیع ۲۶۰ تن سیب و ۵۳۴ تن پرتقال در قالب طرح تنظیم بازار در قم، 
افزود: در همین رابطه بازرسان سازمان صنعت، معدن و  تجارت به طور مداوم بر چادرهای 
توزیع کننده میوه در سطح شهر نظارت داشتند. سیجانی گفت: همچنین تعدادی از بازرسان 
سازمان به طور دائم در واحدهای تولیدکننده مواد ضدعفونی استان مستقر و به صورت مستمر 
بر روند فعالیت آن ها نظارت دارند. وی در خصوص نحوه فعالیت اصناف استان نیز گفت: 
با توجه به حساسیت و خطرناک بودن ویروس کرونا، واحدهای صنفی غیر ضرور در صورت 
فعالیت در شرایط لزوم تعطیلی، طی گشت مشترک بازرسان سازمان صمت با اماکن قم، 
اخطار دریافت می کنند و در صورت تخلف پلمپ می شوند. وی در ادامه با اشاره به اجرای 
طرح بازرسی فاصله گذاری اجتماعی توسط بازرسان سازمان صمت و اتاق اصناف قم بیان 
کرد: در این طرح نیز از تاریخ یکم تا سیزدهم فروردین ماه جاری، یک هزار و ۵۵۹ بازرسی از 
اصناف قم صورت گرفت که منجر به پلمپ ۹۱ واحد صنفی دارای تخلف شد. وی همچنین 
پیرامون بازرسی های انجام شده از داروخانه ها و مراکز فروش تجهیزات پزشکی استان از 
ابتدای اسفند ۹۸ تا ۱۳ فروردین ۹۹، افزود: در این مدت ۷۳۷ بازرسی از واحدهای موردنظر 

انجام و ۵۵ پرونده تخلف به ارزش ۲میلیارد و ۷۶۴ میلیون ریال تشکیل شد.
رییس سازمان صمت قم گفت: در جریان نظارت های صورت گرفته در هفته اول طرح 
بازرسی از مراکز توزیع محصولات بهداشتی، از داروخانه ها و مراکز فروش تجهیزات پزشکی 
تعداد ۶۵ هزار ماسک، ۵۰۰ بطری محلول ضدعفونی کننده و هشت هزار دستکش کشف 

شد و در حضور بازرسان الزام به عرضه آن ها صورت گرفت.
 

رییس مرکز اورژانس ۱۱۵ قم:

ماموریت های اورژانس قم ۴۴ درصد کاهش  
یافته است

رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: ماموریت های این مرکز در نوروز 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۴۴ درصد کاهش  یافته است. 

دکتر محمد شهیدی  افزود: ماموریت نوروزی مرکز اورژانس ۱۱۵ قم ۲۴ اسفندماه ۹۸ 
آغازشده و تا هشت صبح ۱۶ فروردین ماه جاری ادامه داشت که دراین مدت، ۲ هزار و ۷۸۴ 

ماموریت توسط کارشناسان این مرکز انجام شد.
وی اضافه کرد: در این مدت ۳۶۱ تصادف شهری و ۷۷ تصادف جاده ای به این مرکز اعلام 

شد که به ترتیب ۶۶ و ۷۸ درصد نسبت به مدت مشابه پارسال کاهش نشان می دهد.
به گفته وی،  تعداد کل مصدومان ویزیت شده درصحنه در حوادث ترافیکی شهری و 

جاده ای ۵۶۶ نفر بود که نسبت به سال گذشته ۶۸ درصد کاهش یافته است.
شهیدی ادامه داد: همچنین تعداد کل مصدومان انتقال یافته به مراکز درمانی در حوادث 

ترافیکی شهر و جاده ای نیز ۱۱۹ نفر است که ۷۸ درصد کاهش  نشان می دهد.
وی بیان کرد: تعداد موارد فوت شده در صحنه در حوادث ترافیکی ۲ نفر بود که هر دو مورد 
در حوادث جاده ای رخ داد و نسبت به مدت مشابه پارسال که هفت نفر بود،  ۷۱ درصد کاهش 
یافته است. وی افزود: درطرح امداد نوروزی همه پایگاه های اورژانس ۱۱۵ قم که در شهر و 
جاده مستقر هستند، علاوه بر انجام ماموریت های دیگر اورژانسی که به واسطه ایجاد شرایط 
ناشی از شیوع ویروس کرونا و سایر بیماری ها همانند سایر ایام سال برقرار بود، برای مواجهه 
با هر نوع حادثه ترافیکی نیز در آماده باش کامل بودند. اورژانس ۱۱۵ استان قم دارای ۲۰ 
پایگاه جاده ای، ۱۹ پایگاه شهری، یک پایگاه هوایی، ۶۰ دستگاه آمبولانس، ۱۰ دستگاه 

موتورلانس، یک دستگاه اتوبوس آمبولانس و یک فروند بالگرد است.
 

پدر شهیدان مولایی در قم آسمانی شد 
پدر شهیدان تقی و مهدی مولایی از شهدای هشت سال دفاع مقدس به فرزندان شهیدش 
پیوست.  مرحوم حمزه مولایی پدر بزرگوار شهیدان والامقام مهدی و تقی مولایی از شهدای 
هشت سال دفاع مقدس در  ۸۶ سالگی در جوار مزار فرزندان شهیدش به خاک سپرده شد. 
شهید تقی مولائی متولد تیر ماه سال ۱۳۴۵ بود و درآبان سال ۱۳۶۲ در عملیات والفجر ۴ در 

عراق به شهادت رسید.
برادرش مهدی متولد فروردین ۱۳۴۰ بود که وی نیز در بهمن ماه سال ۱۳۶۵ در عملیات 

کربلای ۵ منطقه شلمچه براثر اصابت ترکش به شهادت رسید.

سالروز میلاد حضرت علی اکبر)ع( به نام روز جوان نامگذاری شده، روزی برای بازخوانی 
دغدغه های جوانان و مجالی برای شنیدن دردها، خوشی ها و داشته ها و نداشته های آنان. 
نسل جوان امروز در دنیایی از دغدغه ها و مشغله های روزمره زندگی شناور است که برای 

آینده ای مبهم در تکاپو و تقلا است. 
دغدغه هایی همچون شغل، مسکن، ازدواج و آتیه ای مطمئن که بتواند به پشتوانه آن به 

استقبال فردا برود. 
این در حالی است که فارغ از همه دغدغه های دنیای واقعی این روزها شناور شدن در 
دنیای مجازی و غیر واقعی نیز بخشی زیادی از وقت جوانان این سرزمین را به خود اختصاص 
داده که در برخی مواقع حتی مجالی برای حضور و فعالیت آنان برای جستن و کنکاش در پی 

آموختن مهارتی و ایجاد شغلی باقی نگذاشته است. 
 شغل 

جوان امروز نیازمند داشتن شغلی مناسب است تا بتواند در لوای آن با کسب درآمد مناسب 
آینده خوبی برای خود و در آتیه همسر و فرزندانش بسازد. 

شغلی که متاسفانه به دلیل اهمیت و بهایی که در کشور ما تنها به شغل های دولتی داده 
شده فقط در همین محدوده خلاصه شده و هیچ جای فکری برای پرداختن و جستن به 

مشاغل دیگر نظیر کارهای خدماتی و فنی و مهارتی باقی نگذاشته است. 
این در حالی است که در بسیاری از کشورهای پیشرفته همه شغل ها و حتی خدماتی ترین 
آنها به عنوان یك کار ارزشمند و مهم محسوب می شوند و افراد صاحب آن مشاغل خود را 
ارزشمند محسوب می کنند زیرا هم به ارزش کار خود پی می برند و هم درآمد مکفی از آن کار 

نصیبشان می شود که زندگیشان را تامین می کند. 
متاسفانه در کشور ما به دلیل نبود شغل مناسب و جایگاه شغلی در بازار افراد جوان به نوعی 
بیکار، سرخورده، افسرده و ناشاداند و حتی هزینه روزانه آنان توسط والدینشان به سختی 

تامین می شود که این امر بیشتر موجب سر خوردگی این جوانان می شود. 
از این روز نیاز است تا با تغییر فرهنگ تعریف کار، انجام هر نوع کار را که کمکی به مردم و 
خدماتی به آنان ارایه کند را ارزشمند محسوب کرده و دولت با حمایت از این قبیل شغل آنها 
و فراهم کردن تسهیلات رفاهی و آتیه ای آن را برای جوانان ارزشمند و دارای جایگاه معرفی 

کند. 
آن زمان یك جوان داشتن شغل مناسب و دارای آتیه را دیگر یك رویای دست نیافته نمی 

پندارد بلکه با فراگیری مهارتی سعی در انجام دقیق آن شغل دارد. 
 ازدواج 

به دلیل مشکلات  امروزه  ازدواج است که  ما  از دغدغه های جوانان کشور  یکی دیگر 
اقتصادی و تورم و نوع فرهنگ خاصی که حاکم است روز به روز سن ازدواج در بین جوانان 

در حال افزایش است. 
دغدغه ای که در آن به دلیل نوع خواست افراد و فرهنگی که در جامعه رواج پیدا کرده یك 
جوان وقتی می تواند مهیای ازدواج باشد که شغل و مسکن مناسبی داشته باشد و خودرو و 

درآمد مطمئنی نیز بهره مند شود. 
این در حالی است که با چشم و هم چشمی و افزایش توقعات برای برگزاری مراسمات 
آنچنانی و تجملاتی و همچنین افزایش توقع دختران به دلیل افزایش سطح تحصیلات آنها 

باز سن ازدواج روز به روز بیشتر می شود. 
بی گمان این دغدغه نیازمند فرهنگ سازی در بین جوانان و ارتقا سطح بینش خانواده 
نسبت به خطراتی است که گریبانگیر جوانان مجرد می شود زیرا ممکن است همین افراد با 

شرایط موجود به دلیل تاثیر دوستان ناباب دچار بسیاری آسیب های دیگر شوند. 
 مسکن 

یکی دیگر از دغدغه های جوانان امروز نداشتن مسکن و گرانی روز افزون آن و دسترسی 
کمتر آنان به مسکن است که موجب می شود یك جوان نتواند جرات تشکیل زندگی مشترك 

را داشته باشد. 
این دغدغه اساسی نیازمند همراهی دولت و فراهم کردن تسهیلات مناسب برای زوج های 

جوان و بدون مسکن است که بتوانند با این مشکل بزرگ دست و پنجه نرم کنند. 
این در حالی است که علاوه بر دغدغه های بیان شده ، مهم ترین مساله جوانان ما بحث 
هویت، سلامت، آموزش، تحکیم خانواده، افزایش سبك زندگی ایرانی - اسلامی، بهینه 
 سازی اوقات فراغت، مشارکت جوانان در فعالیت های اجتماعی، سیاسی و اقتصادی است 

که در این خصوص برنامه  ریزی هایی انجام شده است. 
بی گمان مهم ترین آسیب هایی که جوانان امروز را تهدید می کند، سوء مصرف مواد مخدر، 
تصادفات رانندگی و اضافه وزن و بی برنامگی برای آینده است که باید با همراهی خانواده ها 

برای کاهش این مسائل برنامه ریزی شود.. 
جوانان به عنوان سرمایه های اصلی یك جامعه باید مورد توجه ویژه قرار گیرند و بزرگداشت 
هفته جوان فرصتی مناسبی برای شنیدن و پاسخ دادن مناسب به برخی از دغدغه ها و 

مطالبات جوانان است که باید از آن بهره کافی را برد. 
باید جوان ما آرمان و هدف والا داشته باشد تا بتواند با همتی که از آنها سراغ می روند برای 

رسیدن به قله های برتر افتخار در هر کسوت و بخشی تلاش خود را دو چندان کند. 
بی گمان جوانان امروز ما، درس آموخته جوانان نسل دیروزند که پشت پا به همه دنیا زدند 
و با اراده و عشق سینه در برابر گلوله دشمن سپر کردند و اجازه ندادند یك ذره از خاك این 

سرزمین قربانی زیاده خواهی دشمنان شود. 
جوانان غیرتمند ایران زمین درس آموخته مکتب حسین )ع( و علی اکبر حسین اند که 
شهامت و شجاعت را در زندگی سرفصل اعمال خود قرار داده و با تلاش و تکاپو در میادین 

ورزشی، علمی، اجتماعی و ... در سکوی افتخار قرار دارند. 
باید نور امید در وجود جوانان با گشایش دریچه هایی از عشق و اعتماد به آنان تابیده شود تا 

جوهر واقعی درونشان خود را همچون گوهری تابان نشان دهد. 
جوانان این سرزمین مستعد بهترین داشته هایند که باید مسئولان سعی کنند با همراهی 
و دادن فرصت به آنان زمینه را برای نشان دادن توانمندی و ظرفیت وجودیشان فراهم کنند. 

نسل جوان برای آینده ای مبهم در تکاپو و تقلا است 

روز جوان، فرصتی برای بازخوانی دغدغه های جوانان

به مناسبت سالروز ولادت حضرت علی اکبر)ع( :

حُسن خلق، بارزترین ویژگی 
اخلاقی حضرت علی اکبر)ع(
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سایه کرونا روی بازار خودرو و احتمال ادامه رکود تا خردادماه

بازار خودرو در سال 99 
به کدام سمت می رود؟

یک کارشناس صنعت خودرو معتقد است: اگر شرکت ها مجددا با رویه قیمت گذاری 
دستوری حرکت کنند، دوباره ماشین تولید زیان آن ها فعال می شود و سال را با زیانی 

جدید باید به پایان می رسانند.
فربد زاوه وضعیت بازار خودرو در سال ۹۹ اظهار داشت: به نظرم بازار سال ۹۹ به دو 
قسمت تقسیم خواهد شد؛ قسمت اول مربوط به دورانی است که کرونا سایه اش در بازار 
هست؛ در این دوران شاهد رکود خواهیم بود و معاملات رونقی نخواهد داشت و احتمالا 

زودتر از خرداد نشانه های رونق در بازار دیده نمی شود.
وی افزود: به شرط مهار بیماری و بازگشت به شرایط عادی، معاملات باید از خرداد 
کم کم در بازار افزایش پیدا کند. در عین حال، تاثیرات منفی کرونا بر اقتصاد و بی پولی 

مضاعف دولت در تزریق نقدینگی باعث می شود کل سال ۹۹ بازار کم رمق باشد.
این کارشناس بازار خودرو تصریح کرد: به هرشکل من تصور می کنم تاثیر کرونا بر 
اقتصاد ایران بسیار فراتر از آنچه که امروز فکر می کنیم، خواهد بود. دولت از طرفی با 
مشکلات عمده در تامین ارز و فروش نفت مواجه است و از طرفی دیگر، برنامه های 

تامین مالی نظام مالیاتی هم قطعا اجرایی نیست.
زاوه عنوان کرد: چنین شرایطی در کنار نیاز به تعویق اخذ مالیات و حتی تزریق 
نقدینگی، به معنای تورم شدیدتر در سال ۹۹ در کنار بیکاری گسترده خواهد بود. در 
واقع آسیبی که قشر متوسط و ضعیف از کرونا خواهند دید، بسیار عمیق است که به تبع 

به قدرت خرید به شدت اسیب می زند.
وی با بیان این که خود این شوک به بازار خودرو هم منتقل می شود، گفت: تقریبا عرضه 
جدید جز در قسمت های پایین بازار وجود ندارد؛ ممنوعیت واردات و عدم ارسال قطعات 
منفصله، درکنار قدرت خرید بسیار پایین مشتریان محصولات داخلی، فضای بازار را به 

شدت سردرگم می کند.
دولت احتمالا بسته حمایتی از صنعت خودرو ارائه کند

این کارشناس بازار خودرو افزود: احتمالا دولت به سیاق سال های گذشته، بسته 
حمایتی از صنعت خودرو را که شامل وام کم بهره خرید خودرو باشد، ارائه می کند، ولی 

شیب تورم و بهای تمام شده رو به افزایش، شرایط را پیچیده می کند.
زاوه تصریح کرد: در همین تعطیلات عید و کرونا، دیدیم نرخ ارز بیش از ۲۰ درصد 
افزایش داشته است و احتمالا اگر مسائل بین المللی حل و فصل نشود که بعید است 
حرکتی تا نوامبر بشود و قیمت نفت هم ترمیم نشود که احتمالا اقدامات بین المللی 
چندان موثر نخواهد بود، فشار بر تامین ارز را در کشور گسترده تر می کند که خود به 

معنای تشدید گرانی در کشور است.
وی عنوان کرد: حتی با نرخ ۳۰ درصد تورمی که خوش بینانه است و با حذف پراید و 
پژو۴۰۵ تا پایان سال، به معنای خداحافظی خودروی زیر ۱۰۰ میلیون تومان خواهد 

بود.
بر زیان خودروسازان افزوده می شود؟ 

این کارشناس بازار خودرو متذکر شد: حذف زیان در انتهای سال گذشته با تجدید 
ارزیابی و ورود تورم به صورت های مالی، رویه ناصواب و خطرناکی است. اگر شرکت ها 
مجددا با رویه قیمت گذاری دستوری حرکت کنند، دوباره ماشین تولید زیان آن ها فعال 

می شود و سال را با زیانی جدید باید به پایان می رسانند.
زاوه ادامه داد: از طرفی اگر قیمت گذاری در شرایط فعلی آزاد شود، تنها اجحاف در 
حق خریداران بی بضاعت خواهد بود که هرچند از قیمت گذاری دولتی هیچ وقت منتفع 
نخواهند بود. بنابراین شرایط بسیار بغرنج و پیچیده ای بر اقتصاد کشور و البته بازار خودرو 

و البته مسکن حکمفرما خواهد شد.
وی گفت: اصلاح ساختارهای مالی که سال هاست ضرورت دارد به فراموشی سپرده 
شده و تیم مدیریتی هم در کل صنعت فاقد کارآمدی کافی هستند، عینا شرایط بانکی، 
گمرکات و ارگان های دیگر مرتبط با تولید مانند وزارت صمت و اقتصاد، اصلا مساعد 

نیست.
این کارشناس بازار خودرو افزود: رویه مدیریتی متداول در کشور که به لطف منابع 
درآمدی نفتی و بازار انحصاری می توانست به سودآوری شرکت ها منجر شود، به دلیل 
نبود منابع سبب تشدید بحران های اقتصادی عمومی می شود. بنابراین این عوامل 
سبب می شود بعد از فروکش کردن کرونا علاوه بر تاثیرات بسیار منفی آن در اقتصاد 

کشور، شرایط بازارها افزایشی و تورمی شود.
وضعیت تولید در سال ۹۹ چگونه خواهد بود؟ 

زاوه تصریح کرد: تولید هم بعید است عملکردی بهتر از سال ۹۸ به نمایش بگذارد. 
با وجود تبلیغات گسترده صنایع خودروسازی کشور؛ تولید در سال گذشته با کاهش 
و  گذراندند  را  بدی  وضعیت  تجاری  خودروهای  به خصوص  بود؛  همراه  چشمگیر 
طرح های غیرکارشناسی مانند نوسازی ناوگان هم صرفا به هدر رفت منابع ختم شد و 

نتیجه ای عاید کشور نشد و نخواهد شد.
وی عنوان کرد: ضعف کارشناسی در بدنه دولت شاید بسیار بیشتر از ضعف مدیریتی 
در حال آسیب رساندن به کشور است؛ به گونه ای که تقریبا هیچ ایده مدیریتی توسط 
کارشناسان نقد نشده و به چالش کشیده نمی شود؛ که نتیجه بارز آن را در صنعت خودرو 

می توان دید.
این کارشناس صنعت خودرو متذکر شد: وضعیت به گونه ای است که حتی نهادهای 
علمی از کسانی برای آینده نگاری صنعت خودرو استفاده می کنند که علاوه بر نداشتن 
دانش و تجربه کافی و حتی مرتبط، صداقت هم ندارند و بنابراین انتظار بهبود انتظاری 
به جا نخواهد بود. بر این اساس، خانه تکانی در کل سیستم مدیریتی و کارشناسی کشور 

گریزناپذیر است.

رییس کمیسیون طلا و جواهر اتاق اصناف :

خرید و فروش اینترنتی طلا و سکه
 همچنان ممنوع است

براساس  و  حاضر  حال  در  گفت:  اصناف  اتاق  جواهر  و  طلا  کمیسیون  رییس   
شاخص های اقتصادی هر سکه طرح قدیم ۶ میلیون و ۲۵۰ هزار تومان، سکه طرح 

جدید ۶ میلیون و ۳۸۰ هزار تومان است. 
محمد کشتی آرای درباره وضعیت بازار سکه و طلا در روزهای کرونایی اظهار داشت: 
طلا و جواهر از جمله مشاغل غیر ضروری هستند که در این ایام باید تعطیل باشند و پس 

از اطلاعیه و ابلاغیه  ستاد مبارزه با کرونا بازار اصلی طلای تهران تعطیل شد.
وی با بیان اینکه تمام واحدهای فروش طلا و سکه طبق دستورالعمل ابلاغ شده تا 
بیست و سوم فروردین ماه تعطیل هستند، گفت: در حال حاضر با توجه به اینکه داد 
و ستدی در بازار طلا وجود ندارد،  تعیین قیمت براساس نرخ انس جهانی و قیمت ارز 

انجام می شود  و مبنای قیمت شاخص های اقتصادی هستند.
کشتی آرای با تاکید بر اینکه همچنان خرید و فروش اینترنتی ممنوع است، ادامه داد: 

در این ایام فقط معاملات پشت خطی بین افراد حرفه ای انجام شد.
وی با بیان اینکه خرید و فروش در روزهای ابتدای اسفند ماه بسیار محدود و جزئی 
بود،  گفت: در بیش از یک هفته گذشته تمام واحدهای فروش طلا بسته بودند و 
معاملاتی نداشتیم. هر واحدی فعالی هم توسط اماکن اخطار دریافت کرده یا پلمپ 

شده است.
کشتی آرای با اشاره به قیمت طلا و سکه در روز جاری )شانزدهم فروردین ماه( ادامه 
داد: امروز براساس شاخص های اقتصادی هر سکه طرح قدیم ۶ میلیون و ۲۵۰ هزار 
تومان، سکه طرح جدید ۶ میلیون و ۳۸۰ هزار تومان، نیم سکه ۳ میلیون و ۱۸۰ هزار 
تومان و هر ربع سکه یک میلیون و ۸۷۰ هزار تومان قیمت گذاری شد. همچنین قیمت 

هر سکه یک گرمی هم ۹۸۰ هزار تومان است.
وی افزود: قیمت هر مثال طلا هم ۲ میلیون و ۷۷۷ هزار تومان و هر گرم طلای ۱۸ 

عیار هم ۶۴۱ هزار تومان است.

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:

مراقب سهمیه 3۶۰ لیتر بنزین باشید 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اعلام کرد که کارت های سوخت قابلیت ذخیره 

۳۶۰ لیتر بنزین را دارد.
به گزارش وزارت نفت، شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اعلام کرد اگر فردی از 
ابتدای زمان سهمیه بندی از سهمیه اش استفاده نکرده باشد، سهمیه اردیبهشت به آن 
فرد تعلق نمی گیرد، چون از ۳۶۰ لیتر عبور می کند؛ پس مراقب سهمیه ۳۶۰ لیتر بنزین 

باشید.

گزارش از مریم السادات علم الهدی

 همه گیری ویروس کرونا در کشور موجب شد کسب وکارها، سال گذشته را با تجربه 
متفاوتی به پایان برسانند. شاید بتوان گرایش به دورکاری در اسفندماه را گسترده ترین 
تجربه دورکاری در کشور دانست؛ تجربه ای که می تواند مقدمه برای تغییر در مدیریت 

منابع انسانی و نیز ساختار کسب وکارهای گوناگون باشد. 
»در خانه بمانیم.« این شعار روزهای پایانی سال گذشته و توصیه ای برای حفظ سلامتی 
و جلوگیری از گسترش شیوع ویروس کرونا بود که تغییرات زیادی را برای کسب وکارها 
و مشاغل گوناگون به دنبال داشت. سازمان ها و مشاغلی که ماهیت آنها اجازه می داد 
نیروی انسانی بدون حضور در محل کار، فعالیت های شغلی خود را دنبال کند، از فرصت 
دورکاری استفاده کردند تا هم سلامت کارکنان خود را به خطر نیندازند و هم جلوی 
تعطیلی فعالیتشان را بگیرند. کارشناسان این تجربه را آغازی برای تحول در مدیریت منابع 
انسانی و همچنین ساختار کسب وکارها می دانند و عقیده دارند با توجه به اینکه شرکت ها 
و سازمان ها، دورکاری در شرایط بحرانی را تجربه کردند، می توانند از آن به عنوان یک گزینه 
در شرایط عادی استفاده کنند. سید عباس مرادی، کارشناس منابع انسانی درباره تجربه 
دورکاری در طول همه گیری ویروس کرونا به ایرناپلاس گفت: کرونا با تمام اتفاقات بدی 
که برای ما داشت، به کسب وکارها فرصت داد تا ترس از تغییر را کنار بگذارند. پیش از 
این، تجربه وسیع دورکاری در کشور وجود نداشت، اما کسب وکارها تحت فشار همه گیری 
کرونا، این تصمیم را گرفتند که دورکاری را تجربه کنند و درباره برخی مشاغل نیز، نتایج 
خوبی به دست آمد. در سه حوزه اصلی اقتصاد یعنی صنعت، کشاورزی و خدمات، بخش 

خدمات می تواند بیشترین استفاده از دورکاری را داشته باشد.
وی افزود: دورکاری، هزینه  شرکت ها را در زمینه های استهلاک سیستم ها، مصرف برق 
و سایر زمینه های مشابه کاهش می دهد. اگر یک شرکت فعال در بخش خدمات را در نظر 
بگیریم، بخش های فنی، تجاری، تحقیق و توسعه و حتی بخش فروش می توانند وظایف 

شغلی خود را به صورت دورکاری انجام دهند.
کرونا، تجربه ای از جنس تحول

یکی  به عنوان  می توان  را  دورکاری  اینکه  بر  تأکید  با  انسانی  منابع  کارشناس  این 
با  کرونا  بحران  کنترل  و  مهار  از  بعد  گفت:  شناخت،  رسمیت  به  کار،  شیوه های  از 
آسیب شناسی می توان تجارب این دوره را مستندسازی کرد و با بررسی مزایا و معایب آن 
و ارائه راهکارهایی برای کاهش این معایب، آیین نامه  یا دستورالعمل مرتبط با دورکاری را 
با  توجه به ماهیت صنعت و نوع کاری که انجام می شود، تدوین کرد و با دسته بندی های 
مختلف شغلی که در شرکت ها وجود دارد، دورکاری را به عنوان یک گزینه مقابل نیروی 
انسانی قرار داد. وی افزود: اگر حدود چهار ماه پیش از سازمان ها و شرکت ها درباره 
دورکاری سؤال می شد، شاید تعداد اندکی از آنها تجربه آن را داشتند، اما امروز می توان 
گفت بدون تردید بخش عمده ای از کسب وکارها در اسفندماه، تجارب ارزشمندی از 
دورکاری به دست آوردند. تجربه ای که دست یابی به آن در شرایط بسیار سختی به دست 
آمد، اما بدون شک در آینده، شیوه جدیدی از فعالیت در کسب وکارهای ایرانی را رقم 

خواهد زد.
افزایش بهره وری در شرایط دورکاری

مرادی با اشاره به فعالیت شرکت ها و سازمان ها که روزهای پایانی سال را با کمترین 
حضور نیروی کار سپری کردند، توضیح داد: در روزهای پایانی سال، بسیاری از شرکت ها 
جلسات پایان سال را به صورت مجازی برگزار کردند. با این حال، از آنجایی که فعالیت های 
مربوط به انبارگردانی معمولًا در پایان سال انجام می شود، برخی کارکنان بخش های 
تولیدی و بازرگانی نیاز به حضور در محل کار خود داشتند که البته این موارد را نیز می توان 
در بلندمدت به صورت دورکاری و با حداقل نیاز به حضور نیروی کار، تعریف کرد و پیش 

برد. این روش ، علاوه بر کاهش هزینه، بهره وری شرکت ها و سازمان ها را نیز افزایش 
می دهد.

فرهنگ دورکاری نهادینه شود
این کارشناس منابع انسانی درباره پیش نیازهای لازم برای پذیرش دورکاری در شرایط 
عادی گفت: یکی از موضوعات مهمی که در رابطه با تغییر کسب وکارها به سمت دورکاری 
قابل توجه است، نهادینه شدن فرهنگ دورکاری است. به این معنا که چارچوب های 
مشخصی برای فعالیت به صورت دورکاری تعریف شود. اگر وظایف شغلی به صورت 
هدف محور تعیین شوند، کارکنان می دانند که لازم است کار مشخصی را تا زمان مشخصی 
آماده کنند و اینکه فعالیت مورد نظر از کجا انجام می شود، اهمیت خود را از دست 
می دهد. با این حال، برخی از مشاغل هدف محور نیستند و لازم است نیروها آماده به کار 
باشند. در نتیجه، نحوه تعریف این معیار و رصد کار، بخش مهمی از این فرهنگ است. 
وی افزود: بخش دیگر، آماده سازی نیروی کار برای دورکاری است. در شرایط بحرانی 
پایان سال، برخی دسترسی های نیروهایی که به دورکاری روی  آوردند، محدود بود. با 
این حال، اگر شرکتی بخواهد دورکاری را به عنوان یک انتخاب در مقابل نیروی انسانی 
خود قرار دهد، لازم است مقدمات آن را فراهم کند. نرم افزارهای لازم، ایجاد دسترسی 
به شبکه  شرکت و سازمان، از جمله این مقدمات هستند. مرادی با اشاره به اینکه حفظ 
نظم کاری برای نیروهای دورکار اهمیت زیادی دارد، درباره گروه هایی که تمایل کمتری 
به انجام فعالیت های شغلی خود به صورت دورکاری دارند، گفت: برخی افراد که در زمینه 
امور دفتری و اداری فعالیت می کنند و نیز افرادی که از دوران جوانی فاصله گرفته اند، 
تمایل کمتری به دورکاری دارند. افراد در گروه های سنی بالاتر، ریسک پذیری پایین تری 

دارند و علاوه بر این، شغل را به معنای خروج از منزل و حضور در محیط کار می دانند.
کار از حضور فیزیکی تا انجام وظیفه

ایرناپلاس  به  رابطه  این  نیز در  و کار  سید رشید شاهچراغ، کارشناس حوزه کسب 
گفت: در گذشته ساخت فیزیکی سازمان ها به هویت کار  و تعریف کار کمک می کرد و 
کار به عنوان حضور و قرار گرفتن فرد در یک موقعیت تعریف می شد. در واقع خروج افراد 
از منزل و حضور در یک اداره به مثابه کار در نظر گرفته می شد. شاهچراغ ادامه داد: با 
گذشت زمان، تغییر فرهنگ، رشد تکنولوژی و افزایش تنوع کارها، تعریف کار نیز متحول 
شد و از حضور فیزیکی افراد به انجام کار مشخصی توسط افراد، تغییر کرد. مرحله بعدی 
این تحول، توجه ویژه به انجام »کار« است یعنی اینکه کار توسط چه  کسی و به چه صورتی 
انجام شود، اهمیت خود را از دست می دهد و صرفاً انجام آن مورد توجه است. وی درباره 
چرایی این تغییر مفهومی گفت: این تغییر به دلیل برخی مسائلی بود که در گذر زمان، 
سازمان ها و شرکت ها با آن مواجه شدند. ظهور شرکت های نوپا، افزایش تنوع مشاغل، 
عدم تمرکز استعدادها و ظرفیت های انسانی در یک نقطه جغرافیایی و نیز افزایش 
هزینه های کار حضوری موجب شد دورکاری مطرح شود. وی دورکاری را به معنای انجام 
وظایف در محیط خانه یا هر فضایی غیر از ماهیت فیزیکی دفتر کار تعریف کرد و افزود: 
با اینکه صحبت درباره مزایای دورکاری باب شده، اما دورکاری معایبی نیز دارد. عدم 
هماهنگی، فقدان بهره مندی از تأثیر مثبت افراد حاضر در محل کار از معایب دورکاری 
هستند. با این حال، با توجه به شرایطی که برای کشور پیش آمد، مزیت های آن بیشتر از 

معایب هستند و این موضوع، حداقل در بازه زمانی شیوع کرونا، شایع بوده است.
دورکاری در اداره مجازی

این کارشناس حوزه کسب وکار ادامه داد: در بررسی دورکاری، لازم است به مفهوم اداره 
مجازی نیز اشاره کنیم که فناوری را جایگزین فضاهای فیزیکی می داند و طیف نسبتاً 
وسیعی از اداره ها را در بر می گیرد. در یک سوی این طیف، »اداره مجازی موردی« قرار 
دارد به این معنا که افراد، دفتر کار فیزیکی دارند، اما در برخی موارد، در خانه کار می کنند. 
این موارد می تواند موارد غیرمترقبه باشد، مانند سیل یا بحران هایی مانند شیوع بیماری 

که در آن، افراد با اینکه دفتر کار فیزیکی دارند، اما به ناچار از خانه کار می کنند.
وی »اداره مجازی مهمان خانه ای« یا هتلینگ را نوع دیگری از اداره های مجازی معرفی 
کرد و گفت: در این نوع، کارکن، دفتر ثابتی ندارد، اما در برخی موارد بنا به درخواست از 
شرکت، دفتر کاری را برای انجام برخی امور، در اختیار می گیرد. »اداره مجازی وابسته« 
یکی دیگر از انواع اداره های مجازی است که در آن نیروی کار دائماً در حال حرکت و 
جابه جایی است؛ به طوری که دفتر ثابتی ندارد، اما در فواصل زمانی مشخصی باید به یک 
دفتر کار مراجعه کند. به عنوان مثال، افرادی که در زمینه تصویربرداری از محیط زیست 
فعالیت می کنند، در این دسته قرار می گیرند. فعالیت در این قالب، سطح نوآوری و نیز 

رضایت شغلی را افزایش می دهد.
شاهچراغ با اشاره به اینکه بعضی مشاغل از ابتدا برای فعالیت در محیطی غیر از دفتر 
کار طراحی می شوند، ادامه داد: در این حالت »اداره مجازی به صورت کار در خانه« داریم 
که از آنجایی که این طراحی، از ابتدا برای دورکاری انجام شده، خانه برای نیروی کار 
به صورت یک موقعیت شغلی تعریف می شود. به طور مثال، می توان به کارکنان ارتباط با 

مشتری برخی شرکت ها اشاره کرد.
وی افزود: »اداره مجازی کاملًا متحرک« در آن سوی طیف اداره های مجازی قرار دارد 
که وابسته به دفتر و مکان خاصی نیستند و تنها راه ارتباطی با آنها از طریق فضای مجازی 
ممکن است. هر چقدر، فناوری گسترده تر می شود، چارچوب سازمان ها و شرکت ها نیز 

تغییر می کند و بیشتر در حالت دورکاری قرار می گیرند.
کرونا و اولین تجربه دورکاری سازمان ها

این کارشناس حوزه کسب وکار با اشاره به شیوع ویروس کرونا و تأثیر آن بر فعالیت 
نیروهای انسانی گفت: بسیاری از سازمان ها و شرکت های ایرانی برای اولین بار، دورکاری 
را تجربه کردند. از آنجایی که یک تعریف سنتی در ذهن و فرهنگ ما وجود دارد که ورود 
به اداره و کارت زدن و انگشت زدن را به معنای انجام کار می داند؛ تغییر این رویه تا حدی 
دشوار است. باید این ادراک وجود داشته باشد که ماندن در خانه به معنای تعطیل بودن 
نیست و کار در فضای جدیدی در حال انجام است. همچنین عدم مراجعه حضوری 
به معنای عدم رسمیت فضای کار نیست و لازم است افراد در ساعات معمول، آماده به کار 

باشند و در نتیجه، دور بودن از فضای کار، منجر به بی نظمی نشود.
تعریف شاخص ها و معیارهای دورکاری

وی درباره الزامات دورکاری در سازمان ها گفت: از آنجایی که نظام دیوان سالاری در 
کشور، مکتوب است، لازم است چارچوب بندی هایی نیز برای زمان دورکاری در نظر گرفته 
شود. همچنین ماهیت ارتباط افراد در شرایط دورکاری تغییر می کند و از حالت حضوری 
به فضای مجازی منتقل می شود، اما نوع کارکرد تغییر نمی کند و خروجی کار افراد مانند 
گذشته است. در نتیجه، لازم است شاخص ها و معیارهایی در سازمان ها تعریف شود. 
به عنوان مثال، گفته می شود میزان ساعت کار مفید در اداره ها عدد مشخصی است، در 
شرایط دورکاری، شاخص بهره وری از ساعات مفید کار، به تعداد کار انجام شده تغییر 
می یابد. وی افزود: دورکاری، مستلزم استفاده از ابزارهای جدیدی مانند موبایل، تبلت، 
لپ تاپ، اینترنت و مانند آن هست. همچنین مستندسازی کارها اهمیت بیشتری پیدا 
می کند و بخش فناوری ارتباطات و اطلاعات هر سازمانی می تواند فضای ذخیره سازی 

ابری را برای بارگذاری فایل ها و ایجاد دسترسی به آنها فراهم کند.
دورکاری چگونه سازمان ها را متحول می کند؟

شاهچراغ درباره تحولات سازمان ها در اثر دورکاری گفت: عمده تحولاتی که در مدیریت 
سازمان ها و فرآیندهای سازمانی رخ می دهد، بعد از تغییرات کلی است. وقتی دورکاری 
انجام می شود، سازمان ها با صرف  هزینه هایی، دورکاری را تسهیل می کنند و رویه های 
جدیدی را ایجاد می کنند. کوتاه  کردن فرآیند ارائه خدمات یکی از آثار آمادگی برای 
دورکاری است. وی افزود: در مواردی لازم است نظم کاری به گونه ای تعریف شود که ارتباط 
مشتری با سازمان حفظ شود، اما به حداقل برسد. به عنوان مثال، اگر در حالت عادی و 
حضوری لازم است مراجعه کننده به بخش های مختلف یک سازمان برای انجام امور خود 
برود، در حالت دور کاری تمام این مراحل با دریافت اطلاعات کامل مراجعه کننده توسط 
یکی از کارکنان و مراجعه وی به سایر بخش ها و همکاران خود انجام می شود. جلسات 

جمع بندی در پایان هر روز بین کارکنان نیز مسئله مهمی است که باید به آن توجه شود.
به عقیده این کارشناس حوزه کسب و کار، سازمان های خصوصی استقبال بیشتری 
از دورکاری می کنند، زیرا تأثیر بسزایی در کاهش هزینه هایشان دارد و در نتیجه، امکان 
تغییر ساختار کسب وکار در آنها وجود دارد. با این حال، از آنجایی که دیوان سالاری در 
سازمان های دولتی، طویل و زمان بر است و بروکراسی در آنها بسیار با اهمیت است، شاید 
تأثیر چندانی بر آنها نداشته باشد. کما اینکه سال هاست به دنبال ایجاد دولت الکترونیک 

هستیم و تاکنون عملیاتی نشده است.
کسب وکارهایی که با دورکاری متولد می شوند

شاهچراغ با اشاره به فرصت های کسب وکار جدیدی که با گسترش دورکاری ایجاد 
می شوند، گفت: در این فرآیند، کسب وکارهای جدیدی مانند پلتفرم های ارائه خدمات 
حمل ونقل  کسب وکارهای  هاستینگ،  خدمات  ابری،  رایانش  سامانه های  دورکاری، 
درون شهری و پست نیز شکل خواهند گرفت یا توسعه خواهند یافت. وی ادامه داد: 
کسب وکارهای حوزه آموزش، تأثیر قابل توجهی از دورکاری خواهند گرفت و از آنجایی 
که زیرساخت های آن ایجاد شده، پس از این، در دوره هایی مانند مشکلات آب  و هوایی 
آموزش های مجازی جایگزین تعطیلی  و  احتمالًا رفتار منعطف تری خواهند داشت 
مراکز آموزشی خواهند شد. وی افزود: فضای دورکاری، فرصتی را ایجاد می کند که 
توانمندی هایی که نمی توان در یک زمان خاص و در یک جغرافیای خاص گرد هم آورد، 
شکوفا شوند. اگر سازمان ها برای آماده سازی زیرساخت دورکاری هزینه کنند، جذب 
منابع انسانی از اولویت دادن به حضور در شهری که دفتر فیزیکی در آن قرار دارد، تغییر 
می کند و می توان از شهرهای مختلف، بدون حضور در محل دفتر اصلی، نیرو جذب کرد.

راه حل روزهای بحرانی، گزینه روزهای عادی

دورکاری؛ درسی که کرونا به کسب وکارها آموخت

 مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران با اشاره به ذخایر مطلوب 
کشور در تامین برنج، شکر، روغن و آرد گفت: با توجه به شرایط 
فعلی و شیوع بیماری کرونا تمامی کالاهای اساسی مورد نیاز کشور 

تامین است و کمبودی در این زمینه نداریم. 
»یزدان سیف« روز شنبه در اولین نشست مطبوعاتی سال ۹۹ 
که به دلیل مقابله با بیماری کووید - ۱۹ به شکل ویدئو کنفرانس 
برگزار شد با تشریح وضعیت خرید تضمینی گندم و بازار نان، برنج، 
روغن و شکر، افزود: در پی بروز بیماری کووید - ۱۹ شوکی به بازار 
وارد شد که تلاش داریم با توزیع و عرضه مناسب کالاهای اساسی 
بازار این محصولات را متعادل کنیم تا نگرانی مردم در این زمینه 

برطرف شود.
وی با بیان  اینکه در شرکت بازرگانی دولتی ایران در دوره بروز 
و شیوع ویروس کرونا برای خدمت رسانی به مردم و تامین بازار 
داخلی بی وقفه فعال بود،  اظهارداشت: این امر متاسفانه موجب 
ابتلای ۱۰ نفر از کارکنان در زنجیره تامین کالاهای اساسی به این 

بیماری شده است.   
خطر  احتمال  درباره  ایران  دولتی  بازرگانی  شرکت  مدیرعامل 
قحطی در جهان در صورت تداوم ویروس کرونا و تامین کالاهای 
خریدهای  کرونا  ویروس  شیوع  اواسط  از  گفت:  کشور  اساسی 
خوبی برای نیازهای وارداتی صورت گرفته تا جایی که بخش عمده 
این خرید ها انجام شده است و اکنون شاهد وفور کالا در کشور 

هستیم.
سیف تصریح کرد: تجربه کشور چین نشان داده که ظرف ۱.۵ تا 
دو ماه آینده امکان کنترل این ویروس وجود دارد هرچند که ممکن 
است کماکان هم این وضعیت ادامه پیدا کند اما امیدواریم این 
شوک کوتاه مدت باشد و راهکار مبارزه با این ویروس مشخص شود.

بهانه ای برای گرانی قیمت برنج وجود ندارد
معاون وزیر جهاد کشاورزی درباره مشکلات واردات برنج گفت: 
اکنون واردات برنج به میزان ۶۱۰ هزار تن در سه ماه اخیر توسط 

بخش خصوصی تامین و وارد شده است.
وی با بیان اینکه بهانه ای برای گرانی و افزایش قیمت برنج در 
کشور وجود ندارد افزود: بانک مرکزی برای تامین نیاز بازار ارز مورد 

نیاز را تامین کرده است.
سیف اضافه کرد: توزیع برنج ماه مبارک رمضان از یک هفته قبل 
با قیمت مصوب توسط شرکت بازرگانی دولتی انجام خواهد شد و 

امیداریم شاهد افزایش قیمت در این محصول نباشیم.
به گفته وی، در ایام پر مصرف ۲۳۰ هزار تن برنج برای کنترل بازار 

توزیع شده است که رشد ۵۳ درصدی را نشان می دهد.
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران درباره احتمال ممنوعیت 
صادرات کالاهای اساسی از جمله برنج در کشورهای صادرکننده، 
گفت: تولید در دنیا قابلیت توقف ندارد و ممکن است تنها در بازده 
های کوتاه مدت صادرات ممنوع شود تا پروتکل های مناسبی 

تدوین شود تا امنیت را برای خود تامین کنند.  
وی ادامه داد: ما برای کوتاه مدت و میان مدت هیچ مشکلی 
برای تامین نیاز خود نخواهیم داشت و قابل تصور نیست زنجیره 

دراز مدت کالاهای اساسی قطع شود.

سیف افزود: اکنون در حال بارگیری کالاهای اساسی مختلف 
از سه کشور هستیم اما امیداریم از شر این ویروس هر چه سریعتر 

رهایی یابیم.
توزیع ۶۰ هزارتن برنج، شکر و روغن در ماه مبارک رمضان 
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران تصریح کرد: کالاهای 
اساسی شامل شکر، برنج، روغن مورد نیاز ماه مبارک رمضان تامین 

است و کمبودی در این زمینه نداریم.
مبارک  ماه  آغاز  در  نظر  مورد  کالاهای  براینکه  تاکید  با  سیف 
رمضان با قیمت های مصوب در اختیار مردم قرار می گیرد گفت: 
با توجه به اقدامات صورت گرفته ۳۰ هزار تن برنج و ۳۰ هزارتن 

شکر و روغن برای مصرف خانوار در بازار توزیع می شود.
وی ادامه داد: در صورت نیاز بیشتر خانوارها به این اقلام، میزان 

توزیع این کالاها افزایش خواهد یافت.
نخستین محموله هفت تنی گندم 

در بوشهر خریداری شد 
معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه نخستین محموله 
هفت تنی گندم در سیلوی دشستان استان بوشهر تحویل و خرید 
تضمینی شده است، گفت: بیش از یک هزار و ۲۰۰ مرکز خرید 

تضمینی گندم برای سال ۹۹ تدارک دیده شده است.
به گفته وی، اکنون بخشی از این مراکز در هفت استان گرمسیر 
کشور از جمله خوزستان، ایلام، بوشهر، هرمزگان، فارس، کرمان، 

سیستان و بلوچستان فعال هستند.
سیف با اشاره به اینکه سال گذشته هفت میلیون و ۸۶۱ هزار تن  
گندم به صورت تضمینی از کشاورزان خریداری شده است، افزود: 
درحوزه پرداخت پول کشاورزان در سال ۹۸ مدت زمان به ۱۲ روز 
رسید و حتی در برخی موارد نقدی بود، در حالی که سال ۹۷ مدت 

زمان پرداخت پول ۲۹ روز بود.

این مقام مسئول تصریح کرد: طبق آخرین جلسه هیات دولت با 
پیش بینی میزان خرید تضمینی گندم با افزایش ۴۷ درصد، نرخ 

هرکیلوگرم گندم دو هزارو ۵۰۰ تومان تعیین شده است.
وی برآورد خرید تضمینی گندم در سال ۹۹ را ۱۱ میلیون تن 
عنوان کرد و افزود: با توجه به شرایط جوی وضعیت تولید گندم 
برای سال زراعی جاری مطلوب به نظر می رسد.به گفته وی،  ۲۰ 

هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان یارانه گندم نان در سال جاری است.
الک گندم خرید مطابق با استاندارد کدکس تعیین شد

پیگیری  اساس  بر  کرد:  تصریح  کشاورزی  جهاد  وزیر  معاون 
های انجام شده »الک« خرید تضمینی گندم ایران از ۲ در ۲ به 
استاندارد مورد تایید کدکس تغییر یافت که این امر در افزایش 

کیفیت خرید گندم و آرد نانوایی که تاثیرگذار است.
سیف درباره کیفیت نان کشور گفت: بر اساس نمونه گیری های 
انجام شده دامنه کیفیت نان ۸۷ و خوب ارزیابی شده که نسبت 

بهبود یافته است ما امیدواریم این رقم به ۱۰۰ افزایش یابد.
وی افزود: در بحث کرایه و حمل و نقل آرد نان در سه ماهه اول 
سال کرایه ها به صورت آنلاین به حساب آنها واریز می شود تا 

مشکل تاخیر در پرداخت به رانندگان برطرف شود.
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران گفت: برای تنظیم بازار 
و  گرفته  صورت  واردات  برای  خوبی  اقدامات  اساسی  کالاهای 
کسری مورد نیاز کشور تامین شده است و بازار در آرامش به سر می 
برد به طوری که بیش از ۱۰ میلیون و ۵۰۰ هزارتن گندم و مشتقات 

آن توزیع شده است.
به گفته وی، سال گذشته در بازار ۱۰۰ در صد نیاز کل کشور  از 

محل تولید داخل تامین شده بود.
افزایشی در قیمت نان نداریم

سیف درباره افزایش قیمت نان اظهارداشت: تاکنون تصمیمی 

برای افزایش قیمت نان نداشه ایم به طوری که سال گذشته امکان 
افزایش ۱۰ درصدی قیمت نان وجود داشت که در بین استان های 
کشور تنها  استان مازنداران افزایشی در قیمت نان نداده بود که 

امسال اعمال شد.
با بیان اینکه اگر تخلفی در خصوص افزایش قیمت نان  وی 
صورت گیرد باید دستگاه های ذیربط باید برخورد کنند، افزود: 
سال گذشته امکان استفاده از آرد های متفاوت برای نان سنگک 
وجود داشت اما امسال در سامانه این شرکت امکان خرید سایر آرد 
ها محدود شده و برای هر نان درصد مشخصی امکان خرید وجود 

دارد.
معاون وزیر جهاد کشاورزری اضافه کرد: در این روزها که ویروس 
کرونا جامعه رو تهدید می کند همکاران ما در نقاط مختلف کشور به 
صورت شبانه روزی در زنجیره های مختلف و در سیلو ها و نانوایی 

ها و مراکز مختلف فعالیت دارند تا کمبودی در بازار ایجاد نشود.
پیش بینی خرید ۵۸۰ هزار تن کلزا  در سال ۹۹ 

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران درباره خرید تضمینی کلزا 
گفت: برای کاهش واردات روغن و دانه های روغنی اقدامات خوبی 
صورت گرفته به طوری که پیش بینی می شود امسال ۵۸۰ هزار 

تن کلزا از کشاورزان خریداری شود.
وی با بیان اینکه ۳۲۶ مرکز خرید کلزا تدارک شده که تاکنون 
۱۱۰ مرکز فعال شده اند اظهارداشت: مبلغ دو هزار و ۲۰۰ میلیارد 

تومان منابع برای خرید تضمینی کلزا در نظر گرفته شده است.
از  کزا  دانه  تن  هزارار  نیز  ۴۳۱  گذشته  سال  سیف،  گفته  به 

کشاورزان خریداری شده بود.
رشد ۸۵ درصدی توزیع روغن خوراکی 

معاون وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: در حوزه روغن نیز ۵۴۰ 
هزار تن روغن توزیع شده که نسبت به سال ۹۷ حدود  ۸۵ درصد 

افزایش توزیع داشته ایم.
وی با اشاره به تشدید نظارت ها بر بخش عرضه و توزیع کالاهای 
اساسی با ارز رسمی اظهارداشت: از مجموع یک میلیون و ۴۸۰ 
هزارتن روغن مورد نیاز کشور ۶۴۰ هزارتن توسط بخش خصوصی 

با ارز رسمی ۴۲۰۰ تومانی تامین و وارد شده است.
کالاهای  ذخایر  دشمنان  خوانی  رجز  وجود  با  گفت:  سیف 
اساسی کشور در انبار های بخش خصوصی و  دولتی تامین و  قابل 

عرضه در بازار است.
تجهیز ۲۰۰ هزار مترمربع انبار بنادر در نیمه اول سال ۹۹ 
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران درباره تجهیز انبارهای 
بنادر در نیمه  انبارهای  افزود: ۲۰۰ هزار مترمربع تجهیز  بنادر 
نخست سالجاری انجام می شود این درحالیست که سال گذشته 

در بندر چابهار ۱۰۰ هزار متر مربع انبار تجهیز شده است.
به گفته وی، ۵۰ هزار تن کالای اساسی  شرکت بازرگانی دولتی از 

بندر چابهار در سال گذشته وارد کشور شده است.
نرخ جدیدی برای ارز کالاهای اساسی تعیین نشده است 
سیف درباره نرخ ارز کالاهای اساسی در سال جاری گفت: نرخ 
ارز کالاهای اساسی در سال ۹۹ تامین خواهد شد اما تاکنون نرخ 

جدیدی در این ارتباط اعلام نشده است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد

فراوانی کالاهای اساسی در کشور با وجود شیوع کرونا
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۹۰۷ مدال و ۶ عنوان تیمی و انفرادی ؛

کاراته پرمدال ترین ورزش قم در سال 9۸ 
گفت وگو :رضا جعفری

کاراته با کسب بیش از ۹۰۰ مدال طلا، 
نقره و برنز و همچنین عناوین متعدد تیمی 
بین المللی  و  داخلی  میادین  انفرادی  و 
و  هیات ها  پرمدال  ترین  از  یکی  عنوان  به 
رشته  های ورزشی قم در سال ۱۳۹۸ مطرح 

شد.
کاراته در تمام سال هایی که یک رشته پویا 
در ورزش قم بوده، به واسطه برخورداری از 
مربیان با دانش و درخشش استعدادهای 
از  متعدد  عناوین  کسب  به  موفق  خود 
به  شده،  برون مرزی  و  داخلی  مسابقات 
موفق ترین  از  یکی  را  کاراته  دلیل  همین 
پرمدال ترین  از  یکی  و  انفرادی  رشته های 

ورزش ها در قم می شناسند.
این رشته ورزشی در دو بخش کاتا و کومیته فعالیت می کند و البته سبک های متعددی زیر 
مجموعه خود دارد که دارای باشگاه های متعدد، مربیان بسیار زیاد و با دانش و مخاطبین 
فراوان است، به طوری که جمعیت ورزشکار سازمان یافته قابل توجهی دارد و مربیان و داوران 

این رشته نیز در سطح ملی و بین المللی اعتبار دارند.
 ورزش قم در انتظار المپیکی شدن کاراته

ستاره های زیادی در سال های گذشته در کاراته قم درخشیده و از مسابقات کشوری، 
بین المللی، آسیایی، جهانی، بازی های آسیایی و جام جهانی این رشته برای ورزش قم افتخار 
آفرینی کرده اند، رشته ای که حالا شرایط کسب سهمیه بزرگترین رویداد ورزشی جهانی یعنی 

المپیک را هم دارد، هر چند المپیک یک سال به تعویق افتاده است.
کاراته رشته ای است که به واسطه برخورداری از سبک های متعدد و برگزاری رقابت های 
گوناگون در داخل و خارج از کشور مدال های زیادی صید می کند و علاقمندان به ورزش این 
رشته را پرمدال ترین رشته ورزشی در قم می شناسند، اتفاقی که گویا در سال ۱۳۹۸ نیز رخ 

داده و کاراته باز هم رشته پرمدال بوده است.
 تحولات هیات کاراته با ابقاء آقای رئیس

سال ۱۳۹۸ برای کاراته متفاوت تر از سال های قبل بود زیرا دوره چهار ساله علیرضا برخوردار 
پایان رسید و به مدت حدود سه ماه محسن فارسی مسوولیت  به  در این هیات ورزشی 
سرپرستی آن را برعهده داشت تا اینکه بار دیگر برخوردار رای اعتمادی اعضای مجمع را برای 

تمدید چهار ساله ریاست خود گرفت.
خبرگزاری فارس در روزهایی که ویروس کرونا چالش های زیادی را همانند سایر بخش ها 
برای این عرصه مهم اجتماعی ایجاد کرده و منجر به تعطیلی تمام فعالیت های ورزشی شده، 
به سراغ رئیس هیات کاراته استان قم رفت و در گفت وگو با علیرضا برخوردار آمار و ارقام 

مهمترین اتفاقات سال ۱۳۹۸ در کاراته قم را مورد بررسی قرار داد که از نظرتان می گذرد:
 فارس: ابتدا از رفت و برگشت سال ۹۸ بگویید.

اشاره جالبی داشتید، چهار سال افتخار خدمت به کاراته قم و خانواده بزرگ و پرافتخار 
این رشته را داشتم و تقریبا نیمه  سال ۹۸ به پایان رسید و طبق مقررات هیات کاراته به شکل 
سرپرستی اداره شد تا مقدمات برگزاری مجمع فراهم شود که با بررسی جوانب کار باز هم 
کاندیدا شدم و در مجمع انتخابات شرکت کردم و با رای اعتماد اعضای مجمع این دوره تا سال 
۱۴۰۲ تمدید شد که شما آن را به رفت و برگشت من در هیات توصیف کردید، امیدوارم بتوانم 
در چهار سال پیش رو مفیدتر از قبل در خدمت کاراته باشم و شاهد پیشرفت و موفقیت های 

بیشتر کاراته باشیم.
 چه تعداد ورزشکار، مربی و داور در کاراته قم داریم؟

تا پایان سال ۱۳۹۸ تعداد بیمه شده ها یا جمعیت ورزشکار سازمان یافته هیات کاراته در 
بخش آقایان تعداد ۲۰۹۰ نفر است، ضمن اینکه ۵۵ باشگاه فعال آقایان در کاراته استان قم 
داریم و استعدادهای این رشته زیر نظر ۸۰ مربی آموزش دیده و هدایت می شوند، همچنین 

تعداد ۷۰ داور در کاراته قم فعالیت می کنند.
در قسمت بانوان هم ۱۲۸۱ بیمه شده داریم و در کنار ۳۵ باشگاه فعال کاراته بانوان در 

استان قم، ۴۰ مربی و ۵۰ داور هم کار مربیگری و داوری این رشته را انجام می دهند.
از اردوهای ملی و استانی، اعزام ها و مسابقات داخلی بگویید.

در سال گذشته در تمام رده های سنی اعم از نونهالان، نوجوانان، جوانان و بزرگسالان 
بخش آقایان شاهد برگزاری ۴۶ رقابت با عنوان مسابقات قهرمانی استان و انتخابی تیم های 
اعزامی به رقابت های کشوری بودیم، ضمن اینکه در تمام رده های سنی ۳۴ دوره میزبانی 
پیکارهای کشوری این رشته را تجربه کردیم، چهار مرحله میزبان اردوهای ملی بودیم و ۱۲ 
مرحله اردوی تیم استعدادیابی و ۶ مرحله اردو برای شرکت در مسابقات انتخابی در سال 

۹۸ برگزار کردیم.
در بخش بانوان ۲۵ دوره مسابقات قهرمانی و انتخابی استان در تمام رده های سنی، پنج 
مرحله لیگ استانی در رده های نونهالان، نوجوانان، جوانان و بزرگسالان، ۱۸ مرحله اردوی 

تیم استعدادیابی و چهار مرحله میزبانی اردوها را داشتیم.
چگونه بر فعالیت باشگاه ها نظارت می کنید؟

علاوه بر نظارتی که بازرسی اداره کل ورزش و جوانان به عنوان متولی ورزش قم بر عملکرد 
باشگاه های مختلف از جمله کاراته انجام می دهد، خود هیات کاراته برای اینکه بهترین 
خدمات در باشگاه های اختصاصی این رشته ارائه و رضایت عموم مردم و ورزشکاران تامین 
شود، در این زمینه پیش قدم است و در سال قبل ۱۴ بار بازدید و حضور در باشگاه ها فعال 
آقایان انجام شد، ضمن اینکه باشگاه های فعال بانوان را بیشتر رصد کردیم و ۴۰ بازدید انجام 

شد. 
در زمینه آموزش چه اقداماتی صورت گرفت؟

آموزش یکی از مهمترین اولویت های کار ما را تشکیل می دهد زیرا برای حفظ پیشرفت ها 
نباید نیروی انسانی ما از علم روز فاصله گیرند، به همین منظور سال گذشته در حوزه آموزش 
پنج مرحله استاژ داوری، سه مرحله استاژ و ارتقاء داوری و ۶ مرحله استاژ فنی و کارگاه 
آموزشی برگزار شد. همین فعالیت های آموزشی در قسمت بانوان هم انجام گرفت، به طوری 
که چهار مرحله استاژ داوری، سه مرحله استاژ و ارتقاء داوری و چهار مرحله استاژ فنی و کارگاه 

آموزشی بانوان را شاهد بودیم.
چند تیم باشگاهی در لیگ های کشور داشتید؟

سه تیم در بخش مردان نماینده قم در لیگ های برتر و سوپر لیگ کاراته سال ۹۸ بودند، دو 
تیم در لیگ برتر داشتیم و یک تیم در سوپر لیگ با حریفان به رقابت پرداختند، یک تیم هم از 
بانوان قم در سوپر لیگ به میدان رفت، قطعا اگر با محدودیت های مالی و نبود اسپانسر مواجه 

نبودیم، کاراته قم تیم های بیشتری برای حضور در لیگ های کشور داشت.
سال ۹۸ برای کاراته سال پرمدالی بود؟

بله، در این زمینه باید قدردانی صمیمانه ای از مدیران باشگاه  ها، مربیان آنها و کاراته کاهای 
توانمند داشته باشم که در لیگ کاراته وان، المپیاد استعدادهای برتر و انتخابی تیم های ملی 
با عملکرد موفق و درخشش خود، بر اعتبار کاراته قم افزودند و از نظر کسب مدال می توان 

گفت سال موفقی داشتیم.
۲۷ مدال شامل ۱۱ طلا، ۶ نقره و ۱۰ برنز حاصل حضور کاراته کاهای قم در مسابقات 
لیگ کاراته وان کشور بود، ۱۰ مدال شامل دو طلا، سه نقره و پنج برنز از مسابقات المپیاد 
استعدادهای برتر کشور کسب شد و نماینده های قم چهار مدال از جمله یک طلا، یک نقره 
و دو برنز از مسابقات انتخابی تیم ملی کسب کردند، هر چند مسابقات انتخابی تیم ملی 
رده های پایه به دلیل شیوع ویروس کرونا لغو شد و الّا مدال های بیشتری در انتظار کاراته 
قم بود. مدال های کسب شده از مسابقات بین المللی که در داخل و خارج از کشور به انجام 
رسید ۱۰۳ مدال شامل ۳۳ طلا، ۳۵ نقره و ۳۵ برنز است، ضمن اینکه ورزشکاران ما تعداد 
۳۲۹ مدال رنگارنگ شامل ۱۱۹ طلا، ۹۹ نقره و ۱۱۱ برنز از مسابقات قهرمانی کشور در سال 

گذشته به ارمغان آورده اند.
بانوان کاراته کا هم سال پرمدالی داشتند ؟

بله، عملکرد بانوان هم در این زمینه خوب بود، البته به دلیل شیوع ویروس کرونا مسابقات 
انتخابی بانوان تیم ملی رده های پایه لغو شد و مدال های این رخداد را از دست دادیم، ولی ۹۸ 
مدال کسب شده از مسابقات بین المللی برون مرزی و داخلی شامل ۱۷ طلا، ۲۷ نقره و ۵۴ 
برنز قابلیت مثال زدنی بانوان کاراتهکا را به خوبی نشان می دهد، بانوانی که ۳۳۶ مدال شامل 

۹۱ طلا، ۸۷ نقره و ۱۵۸ برنز از مسابقات قهرمانی کشور به ارمغان آوردند.
از مقام های تیمی سال ۹۸ هم بگویید.

امید،  مقام های تیمی کسب شده شامل قهرمانی لیگ کاراته وان کشور در رده سنی 
قهرمانی لیگ کاراته وان ایران در رده سنی نونهالان، رتبه سوم لیگ کاراته وان کشور در رده 
سنی نونهالان، جایگاه سوم تیم پاس قم در لیگ برتر و مقام سوم کاراته کاهای رده امید در 

مرحله دیگری از لیگ کاراته وان است.
قهرمانی سوپر لیگ بانوان کشور را هم تجربه کردید؟

این قهرمانی یک دستاورد فوق العاده مهم برای کاراته قم بود، موفقیتی که تیم مرداس در 
مسابقات سوپر لیگ کسب کرد و باید از اعضای کادر مدیریتی، فنی و کاراته کاهای این تیم 
تشکر کنم که موجب سربلندی زنان پرتوان کاراته قم شدند، تیم مرداس از هر نظر یک تیم 

موفق بود و با شایستگی قهرمان شد.
جایگاه امور فرهنگی در کاراته قم کجاست؟

این موضوع به شکل جدّی مورد توجه هیات است، در سال گذشته برنامه های فرهنگی ما 
با حضور در راهپیمایی ها، برگزاری محفل انس با قرآن و ضیافت افطاری، دیدار با خانواده 
شهدا و جانبازان، شرکت در نماز جمعه، برپایی نماز جماعت در مسابقات استانی و میزبانی 
کشوری، برگزاری مسابقات به منظور جمع آوری کمک به سیل زدگان کشور و رقابت هایی به 

مناسبت گرامیداشت هفته دفاع مقدس و هفته تربیت بدنی و ورزش انجام گرفت.
تجلیل از قهرمانان در مسابقات استانی، تجلیل از اصحاب رسانه، تجلیل از داوران برتر و 

قدردانی از خانواده شهدا هم دیگر برنامه های فرهنگی ما در سال قبل است.
از وضعیت ملی پوشان کاراته قم چه خبر؟

ملی پوش ما در سال گذشته امیر مهدی زاده بود که همراه با تیم ملی به چند مرحله لیگ 
جهانی کاراته وان و رویدادهای مختلف دیگر اعزام شد، البته یکی از مهمترین دلیل کاهش 
تعداد ملی پوشان ما این بود که در سال ۱۳۹۸ فدراسیون کاراته تیم های ملی رده سنی پایه را 

به مسابقات آسیایی و جهانی اعزام نکرد.
 اگر ناگفته ای باقی ماند بفرمایید.

در سال ۹۸ یک دستاورد ارزنده در زمینه داوری کاراته داشتیم که ابوالقاسم پایدار با موفقیت 
در کسب درجه یک داوری آسیا برای کاراته قم رقم زد، در پایان امیدوارم که خیلی زود شاهد 
ریشه کن شدن ویروس کرونا باشیم و مردم تمام نقاط جهان در صحت و سلامت زندگی کنند، 
همه ما باید باور داشته باشیم که قدرتی مافوق توان بشر وجود دارد و آن قدرت خدای بزرگ 

است که باید از او بخواهیم این بلا را از دنیا دفع کند.

اخلاق و معرفت در فوتبال ما ۲۰ سالی است که از بین رفته است. نسل گذشته رعایت 
می کردند و به بزرگترها احترام می گذاشتند و پیشکسوتان را فراموش نمی کردند ولی ۲۰ 

سال است که این ارزش ها از بین رفته است. 
امیر قلعه نویی در خصوص پیشنهادات باشگاه پرسپولیس گفت: اولین پیشنهاد برای 
مربیگری در زمان مربیگری آقای کاشانی اتفاق افتاد و ایشان پیشنهاد داد و دومی هم در 

زمان آقای رویانیان که اتفاقا رقم خیلی بالایی هم در آن زمان بود.
این روزها برای تمام علاقمندان به فوتبال روزهای عجیبی به شمار می رود و برای 
مربیان و بازیکنان فوتبال هم غیر از این نیست، اما امیر قلعه نویی که همچنان با کسب ۵ 
عنوان قهرمانی با استقلال و سپاهان به عنوان پرافتخارترین مربی فوتبال ایران شناخته 
می شود و سال گذشته در رنکینگ بین المللی مربیان عنوان بهترین مربی ایران را کسب 
کرد، می گوید باید خودمان را با این شرایط وفق بدهیم و از این اتفاقی که گریبان جهان را 

گرفته، درس عبرت بگیریم و در برخی از کارهایمان تجدید نظر کنیم.
مردم ایران در سال ۹۸ صدمات زیادی خوردند

سرمربی سپاهان صحبت های خود را اینطور آغاز کرد: »سال نو را تبریک می گویم. 
انشاالله زیر سایه اهل بیت این سال، سال مبارکی باشد و بدشانسی های سال ۹۸ از 
بین برود. در سال ۹۸ اتفاقات زیادی را داشتیم و مردم ایران صدمات زیادی خوردند. در 
مورد سال گذشته صحبت می کنم که واقعا ملت ایران اذیت شدند و حالا هم این ویروس 

لعنتی کل دنیا را گرفته است.«
تجربه این شرایط خیلی سخت است

از امیر قلعه نویی پرسیدیم که این روزهای عجیب را چطور سپری می کند. او در پاسخ 
به این سوال بیان کرد: »بالاخره فکر می کنم نزدیک ۴۱ سال است که در ورزش هستم. 
تجربه این شرایط خیلی سخت است. ما هم با شرایط خودمان را هماهنگ می کنیم. 
تاسف بیشتر به خاطر هموطنانمان است و یک سری که مبتلا شده اند و یک عده هم 
متاسفانه جان شان را از دست دادند که به آنها تسلیت می گویم. خب ما هم با بلاتکلیفی 
جلو می رویم. جا دارد از کادر پزشکی نهایت تشکر را داشته باشم. یعنی هر فردی که با 
این مشکل و معضل سر و کار دارد و ایثار می کند. مردم خیری که کمک می کنند. واقعا 

از تک تک آنها تشکر می کنم.«
۲۰ سال است که ارزش ها از بین رفته است

از سرمربی سپاهان در رابطه با فوت ایرج قلیچ خانی که یکی از مربیان بزرگ فوتبال 
ایران در سال های گذشته بوده، سوال کردیم که او با افسوس به مرگ این پیشکسوت که 
در آستانه شروع سال جدید رخ داد، واکنش نشان داد و اضافه کرد:» من خدمت شما 

عرض کنم که متاسفانه اخلاق مداری در مملکت ما از بین رفته است.
به خاطر سه امتیاز دست به چه کارهایی که نمی زنند. اخلاق و معرفت در فوتبال ما ۲۰ 
سالی است که از بین رفته است. نسل گذشته رعایت می کردند و به بزرگترها احترام می 

گذاشتند و پیشکسوتان را فراموش نمی کردند ولی ۲۰ سال است که این ارزش ها از بین 
رفته است. ایرج خان قلیچ خانی زحمات زیادی برای فوتبال ما کشید ولی این دو سه 
سال اخیر چه رفتاری با او شد؟ البته برای بقیه پیشکسوتان هم غیر از این نبوده است. 

خدا او را بیامرزد؛ این راهی است که همه باید برویم.«
ترس ما این بود که بازیکنان در شهرهای شان با مشکل مواجه شوند

قلعه نویی در رابطه با شرایط تیمش و اینکه خبرهایی مبنی بر مبتلا شدن چند بازیکن 
این تیم به کرونا منتشر شده بود، توضیح داد: »ما کار خوبی که کردیم این بود که تیم را در 
همان زمان قرنطینه کردیم. خدا را شکر هیچ مشکلی هم وجود نداشت. این خبرها هم 
برای زمانی بود که بازیکنان به تعطیلات رفته بودند و مثلا سجاد شهباززاده پیش برادرش 
در تهران رفته بود که سخت سرما خورده بود. خدا را شکر ولی مشکلی نبود و باید از 
کادر پزشکی تیم نهایت تشکر را داشته باشیم. ما در شرایط ایمن هم تمرین می کردیم و 
رختکن ها و تمام امکاناتی که مورد استفاده قرار می گرفت، به خوبی و با دقت ضدعفونی 
می شدند. در واقع ترس ما این بود که بازیکنان به شهرهایشان بروند و برایشان مشکلی 

پیش بیاید.«
در گروه واتس آپ بازیکنان را زیر نظر داریم

سرمربی سپاهان در مورد چگونگی زیر نظر گرفتن بازیکنانش در این روزها عنوان 
کرد:» الان در گروه واتس آپی که برای تیم است، شرایط را زیر نظر داریم. همکاران من 
و آنالیزورهای تیم، تمریناتی ۵۰ دقیقه ای برای بازیکنان در طول روز در نظر گرفته اند و 

هر روز گزارش می دهند و من در جریان کارهایی که انجام می شود، قرار می گیرم.«
بازیکن عمانی ما به تیم ملی دعوت شده بود

سرمربی تیم ملی در جام ملت های ۲۰۰۷ در مورد دلیل خروج محسن الغسانی از 
کشور هم گفت: »بله این بازیکن به تیم ملی دعوت شده بود و اجازه دادیم که ایران را 

ترک کند. «
عادت کرده ایم در مورد هر چیزی حرف بزنیم

از سرمربی سپاهان در رابطه با اتفاقات پیرامون فدراسیون پرسیدیم که او اینطور به این 
سوال واکنش نشان داد:» وقتی اطلاعات ندارم، صحبت نکنم بهتر است. ولی در مورد 
سپاهان هر چیزی بخواهید، تا جایی که اطلاع دارم می گویم، ولی در مورد فدراسیون 
و اتفاقاتش اطلاعاتی ندارم و اگر حرف بزنم غیر کارشناسی است. آخر ما عادت کرده 
ایم که در مورد هر چیزی حرف بزنیم. باید حرفی را بزنیم که راجع به آن اطلاعات داشته 

باشیم.«
شما روحیات من را می دانید، توبیخی وجود نداشته است

قلعه نویی در مورد توبیخ شدن توسط هیئت مدیره باشگاه سپاهان که البته توسط 
نیکفر سرپرست باشگاه تکذیب شد و همینطور این موضوع که تمدید قرارداد او به نتایج 
ارتباط داده شده است، به جملات کوتاهی اکتفا کرد و گفت:» در مورد حرفی که آقای 

نیکفر زده که باید از خودشان بپرسید و در مورد ماجرای توبیخ هم همان طور که خودتان 
گفتید، آقای نیکفر تکذیب کرده اند و همچین چیزی نبوده است. شما روحیات من را 

می دانید و چنین چیزی وجود نداشته است.«
تا زمانی که یک استقلالی من را دوست داشته باشد به پرسپولیس نمی روم

سوال بعدی از امیر قلعه نویی در رابطه با پیشنهاد پرسپولیسی ها بود که می توانست 
یک انتقال تاریخی را در فوتبال ایران رقم بزند. سرمربی پیشین استقلال با اشاره به اینکه 
سه مرتبه پرسپولیسی ها برای جذب او در برهه های مختلف تلاش کرده اند، این طور 
توضیح داد: »خب این موضوع در سه نوبت اتفاق افتاده است که یک بار به زمان بازیگری 
برمی گردد و دو بار هم مربیگری. اولین پیشنهاد برای مربیگری در زمان مربیگری آقای 
کاشانی اتفاق افتاد و ایشان پیشنهاد داد و دومی هم در زمان آقای رویانیان که اتفاقا رقم 
خیلی بالایی هم در آن زمان بود ولی من چون از جنس استقلال بودم، نمی شد. همان 
زمان به آقای رویانیان گفتم که اگر در میان کل استقلالی ها تنها یک نفر من را دوست 

داشته باشد، نمی آیم. البته ایشان هم محبت داشت.«
رویانیان ۷۰۰ میلیون به استقلال کمک کرد

امیر قلعه نویی سپس به خاطره ای از محمد رویانیان اشاره کرد و ادامه داد: »یادم می 
آید یک روز من و آقای فتح الله زاده و آقای امیری پیش ایشان رفتیم و از ایشان خواهش 
کردیم که به استقلال که در آن روزها شرایط خوبی نداشت، کمک کند و ایشان هم ۷۰۰ 
میلیون به باشگاه استقلال کمک کرد. البته رقم را دقیق نمی دانم. قدیمی ها حسن شان 
این بود که هر چقدر رقیب بودند، رفیق هم بودند. ما توی زمین با هم رقیب بودیم ولی بعد 
از سوت پایان همه چیز تمام می شد و رفاقتمان بیشتر می شد. علت را هم نمی دانم که 

چرا این طور شده و دست به هر کاری می زنند که به اهدافشان برسند.
من زمانی که از خارج از کشور هم در زمان بازیگری برگشتم، از پرسپولیس پیشنهاد 
داشتم. من همه کارهایم را انجام داده بودم. از جای دیگری به غیر از استقلال، یعنی 
باشگاه شاهین لژیونر شده بودم. حالا هم امیدوارم هر چه زودتر این تیم ها نظیر ایران 
جوان، بانک ملی، ملوان بندرانزلی، سپیدرود، استقلال اهواز و... که تیم های ریشه 
داری هستند و استعدادهای زیادی را پرورش داده اند، به چرخه فوتبال بازگردند. در 
مجموع می خواهم بگویم در گذشته هر چه بود در زمین بود و همه چیز بعد از بازی تمام 
می شد ولی حالا یک عده ای آمده اند برای اینکه خودشان را موجه جلوه بدهند، دست 

به هر کاری می زنند.«
دروغ می گویند تا خودشان را موجه نشان دهند

از امیر قلعه نویی پرسیدیم در مورد چه افرادی صحبت می کند که او گفت: »شما 
خودتان می دانید. می دانید که دو دهه است رفتارها عوض شده است و اخلاق مداری از 

بین رفته است. تا می توانند دروغ می گویند که خودشان را موجه نشان دهند.«
در حال حاضر رقابت های لیگ اصلا برایم مهم نیست 

قلعه نویی در واکنش به این سوال که از نظر او تکلیف لیگ چطور باید تعیین شود، 
توضیح داد و تاکید کرد: »به نظر از همه مهم تر سلامت جامعه است. برای من از همه 
مهم تر سلامت جامعه است و بعد دغدغه و مشکلات اقتصادی مردم. از مسئولین می 
خواهم به فکر مردم باشند. من صبح ها همیشه زود از خواب بیدار می شوم و وقت زیادی 

دارم تا به اخبار گوش کنم و از اخبار مطلع شوم. ما یک مملکت جوان داریم.
یکی از دغدغه های اصلی ما اقتصاد است. متاسفانه خیلی از قشر زحمتکش ما 
باید روزانه کار کنند تا دستمزد بگیرند. قشر دیگری هم هستند که کارخانه دارها و مثلا 
رستوران دارها هستند. کارگران در دو ماه اخیر، یک ماه حقوق گرفته اند و بعد هم کارخانه 
ها به مشکل می خورند. از مسئولان می خواهم به این مسائل تا آخر فرودین رسیدگی 
کنند. یک قشری که روزانه کار می کرده و دیگری آنهایی که به این ها حقوق می دهند و 
کسب و کارشان خوابیده است. آن کارگر اگر اندوخته ای هم داشته باشد در این مدت از 
بین رفته است. از مسئولین می خواهم این مشکلات و دغدغه ها را بررسی کنند و برای 
یک ماه آینده که موج دوم کرونا ممکن است شروع شود و مشکلات مردم بیشتر شود، 

چاره بیاندیشند.«
راه انسانیت و معرفت را پیدا کنیم 

سرمربی سپاهان در پایان حرف هایش را این طور خاتمه داد: »امیدوارم سال جدید 
سال خوبی باشد. این یک درسی بود که خداوند به ما انسان ها داده بود. ما راه را گم 
کرده بودیم. این ها را به خودم می گویم. به فکر همه چیز بودیم جز اخلاق مداری. باید 
کنکاش کنیم. یکی از چیزها هم قهر طبیعت بود؛ شما هوا را که الان می بینید، مثل 
۵۰ سال پیش است. گوشزدی به ما شده است که ما به خودمان بیاییم. احترام همدیگر 
را نگاه داریم. به پیشکسوت ها احترام بگذاریم. این رفتارها را که آدم می بیند، ناراحت 
می شود. دست به هر کاری می زنند که بیایند و خودشان را پیش مردم موجه کنند، 
ولی در واقع می خواهند مردم را سیاه کنند. امیدوارم این اتفاق درس عبرت باشد برای 
همه. زندگی باید این ها باشد نه چیزهایی که دنبالش بودیم. امیدوارم صداقت و معرفت 
سرلوحه کارمان باشد. این یک آزمونی بود که راه گم کرده را پیدا کنیم؛ راهی که انسانیت 

و معرفت است.«

قلعه نویی: ۳ بار از پرسپولیس پیشنهاد داشتم

رقم انتقال من به پرسپولیس رکورد می شکست 

باشگاه استقلال در سال ۱۳۲۴ پا به عرصه حیات گذاشت و 
تا به امروز حدود ۷۴ سال و ۶ ماه قدمت این باشگاه می باشد. 
آبی های پایتخت ابتدا با نام دوچرخه سواران شکل گرفتند و بعد 
از آن به تاج تغییر نام داد و پس از پیروزی انقلاب هم نام آن به 

استقلال تغییر کرد.
اگر دوران فعالیت این باشگاه را به دو قسمت تقریباً مساوی 
تقسیم کنیم، آنها در دوره نخست حیات شأن بیشترین ثبات را 
در مدیریت داشتند و هرچه رو به جلو آمد، این ثبات کمتر شد 
تا جایی که در سال ها اخیر به محلی پر تردد برای رفت و آمد 

مدیران مختلف تبدیل شده است.
باشگاه استقلال در ۳۹ سال ابتدایی خود تنها ۳ مدیر داشت و 
در ۳۵ سال دوم ۱۲ مدیر که در ۱۷ نوبت با یکدیگر جابجا شدند. 
این آمار نشان می دهد آبی ها به طور متوسط در ۳۵ سال اخیر 

هر ۲ سال یک بار مدیرشان تغییر کرده است.
سرعت این تغییرات در سالهای اخیر شدت گرفته تا جایی که 
تنها از سال ۹۵ به این طرف ۶ بار در بالاترین سطح مدیریت این 

تیم تغییر ایجاد شده است.
هنگامی که بهرام افشارزاده بعد از ۲ سال و ۲ ماه در مرداد سال 
۹۵ از مدیریت این باشگاه کنار رفت، سیدرضا افتخاری جای او 
را گرفت و دوره حضور افتخاری در این باشگاه نیز اندکی کمتر از 
دو سال بود. امیرحسین فتحی جانشین سیدرضا افتخاری شد 
و وی نیز یک سال و ۵ ماه در این باشگاه بر مسند قدرت نشست. 
پس از وی اسماعیل خلیل زاده مسئولیت باشگاه را پذیرفت و 

وی نیز حدود دو ماه و نیم این مسئولیت را بر عهده داشت.
علی فتح الله زاده که بیشترین تعداد رفت و آمد را در نقش مدیر 
در این باشگاه دارد و یکی از طولانی ترین دوران مدیریت را هم 
تجربه کرده، در چهارمین دوره حضورش در این باشگاه تنها ۲ 
هفته دوام آورد تا وی در کنار رکورد طولانی ترین دوران مدیریت 
بعد از انقلاب در این باشگاه، دارای حدنصاب کمترین زمان 

حضور نیز باشد تا امروز قرعه مدیریت آن به نام احمد سعادتمند 
ثبت شود.

با تولد باشگاه استقلال، پرویز خسروانی بنیان گذار این باشگاه 
شخصاً مدیریت آن را بر عهده گرفت و وی از مهرماه سال ۱۳۲۴ 
تا ۱۳۲۸ به صورت شخصی این باشگاه را مستقیماً مدیریت 
می کرد. بعد از آن خسروانی شخصی به نام پرویز شیخان را 
به عنوان مدیرعامل منصوب کرد و شیخان از سال ۱۳۲۸ تا 
۱۳۵۷ مدیرعامل این باشگاه بود. شیخان با ۱۹ سال مدیریت 
این  در استقلال دارای رکورد طولانی ترین دوران مدیریت در 

باشگاه است.
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی و تغییر نام این باشگاه از تاج 
به استقلال، عباس کردنوری از پیشکسوتان باشگاه مسئولیت 

مدیر  سومین  وی  تا  گرفت  عهده  بر  را  باشگاه  این  مدیریت 
استقلال، اولین مدیر بعد از انقلاب و نخستین مدیر این باشگاه 
با نام استقلال باشد. دوران مدیریت کردنوری ۵ سال بود و وی 

در سال ۱۳۶۳ از این سمت کنار رفت.
نادر فریاد شیران دروازه بان پیشین استقلال و کارمند سابق 
سازمان تربیت بدنی بعد از کردنوری برای مدت چند ماه مدیر 
باشگاه شد و پس از وی عباس نکویی بر این مسند نشست. 
نکویی نیز اندکی بیشتر از یکسال مدیر باشگاه بود و بعد از او 
باشگاه، دوران  با در دست گرفتن مدیریت  آقامحمدی  علی 

جدیدی را برای استقلال بعد از انقلاب رقم زد.
آقامحمدی که سالهای زیادی ریاست هیأت مدیره باشگاه 
را بر عهده داشت و یکی از سیاست گذاران کلان این باشگاه 

بود، مستقیماً تنها یک سال مدیریت را بر عهده گرفت و در سال 
۱۳۶۷ سید کاظم اولیایی مدیر باشگاه شد. اولیایی با ۷ سال 
مدیریت مستمر یکی از طولانی ترین دوران مدیریت را تجربه 

کرد.
با کنار رفتن اولیایی، علی فتح الله زاده برای اولین بار در سال 
۷۵ عهده دار مسئولیت باشگاه شد و وی نیز برای ۷ سال در 
این سمت باقی ماند تا او نیز یکی از طولانی ترین دوران مستمر 
مدیریت را تجربه کرده باشد. فتح الله زاده بعد از پرویز شیخان 
بیشترین دوران مدیریت در باشگاه استقلال را هم تجربه کرده 

است.
الله زاده در اردیبهشت سال ۸۲ جای خود را به دکتر  فتح 
محمد حسین قریب داد تا این مدیر نام آشنای فوتبال نیز ۲ سال 

و ۲ ماه بر کرسی مدیریت این باشگاه نشسته باشد.
نکویی،  شیران،  فریاد  کردنوری،  شیخان،  خسروانی، 
الله زاده، قریب، نجف نژاد، واعظ  آقامحمدی، اولیایی، فتح 
آشتیانی، افشارزاده، افتخاری، فتحی و خلیل زاده ۱۵ نفری 
روز   ۱۵ تا  سال   ۱۹ از  سعادتمند  احمد  از  پیش  که  بودند 
مسئولیت مدیریت باشگاه استقلال را بر عهده داشتند و حالا 
احمد سعادتمند شانزدهمین فردی است که در عمر ۷۴ سال 
این  مدیریت  مسئولیت  دار  عهده  استقلال  باشگاه  ماه  و ۶ 
باشگاه شده است. فتح الله زاده با ۴ دوره مدیریت در استقلال 
از این نظر از دیگر مدیران پیش است و کاظم اولیایی به همراه 
محمدحسین قریب نیز هر کدام با دو مقطع مدیریت در این 
باشگاه نفرات بعدی هستند. به جز این ۳ نفر، هیچ مدیر دیگری 

بیشتر از یک مقطع در این تیم مدیریت نکرده است.
پرویز شیخان با ۱۹ سال سابقه مدیریت در این باشگاه دارای 
رکورد است و پس از وی علی فتح الله زاده ۱۲، اولیایی با ۸ و 
دکتر قریب با ۴ سال مدیریت در این باشگاه بیشترین سابقه را 

دارند.

تاریخچه تغییرات مدیریتی استقلال

۱۵ مدیر برای ۷۵ سال حیات آبی ها

با توجه به شیوع ویروس کرونا باشگاه های بزرگ دستمزد فوق ستاره های فوتبال جهان 
را هم کم کرده اند اما در فوتبال باشگاهی ایران هیچ خبری از کاهش دستمزد مربیان و 

بازیکنان نیست. 
جذاب ترین و پرتماشاگرترین ورزش دنیا هم تحت تاثیر ویروس کرونا قرار گرفته و تمامی 
مسابقات ملی و باشگاهی سراسر جهان تعطیل شده اند. ورزشگاه ها خالی از تماشاگر است 
و حتی برخی از آنها تبدیل به بیمارستان ها و نقاهتگاه های موقتی برای مقابله با بیماران 

شده است.
ویروس کرونا فقیر و غنی نمی شناسد و  سایه شوم خود را بر سر اقتصاد از بزرگترین شرکت 
ها و خطوط هواپیمایی جهان تا زندگی یک دستفروش ساده گسترانده ، طبیعی است که 
باشگاه های بزرگ فوتبال دنیا از بارسلونا اسپانیا تا یونتوس ایتالیا تحت تاثیر این ویروس 
منحوس قرار بگیرند و جهان حدود دو ماه بدون فوتبال سپری کند و درآمدهای این باشگاه 
ها و لیگ های معتبر جهان کاهش پیدا کند. همین شرایط باعث شده که اکثر باشگاه ها 
خواهان کاهش  دستمزد بازیکنان و مربیان خود تا ۷۰ درصد در روزهای تعطیلی و انتشار 

این ویروس باشند.
حتی لیگ برتر انگلیس که گفته می شود تجاری ترین لیگ فوتبال جهان است نیز خواهان 
کاهش دستمزد بازیکنان شده و»وزیر بهداشت انگلیس از بازیکنان لیگ جزیره درخواست 
کرد تا دستمزدشان را در ایام تعطیلات کاهش دهند.«  جالب است که برخی باشگاه ها 
از جمله برایتون که علیرضا جهانبخش در آن بازی می کند هم از بازیکنانش درخواست 
کاهش دستمزد را نداشته اما باشگاه برایتون انگلیس خبر داد گراهام پاتر، سرمربی تیم و دو 
دستیارش به صورت داوطلبانه خواهان کاهش دستمزد ۳ ماه آینده خود به خاطر تعطیلی 

لیگ در ایام کرونا و حمایت از این باشگاه شدند و حتی احتمالا بازیکنان این تیم از جمله 
جهانبخش هم در اقدامی بشر دوستانه بخشی از دستمزد خود را کاهش بدهند.

تمامی این اتفاقاتی در حالی در فوتبال جهان رخ می دهد که در فوتبال ایران که مدعی 
حرفه ای گری هم هست شاهد یک سکوت عجیب از سوی باشگاه ها، مربیان، بازیکنان و 
حتی مدیران عامل در این رابطه هستیم! انگار نه انگار فوتبال باشگاهی ایران بیش از یک 
ماه است که تعطیل شده و تیم ها حتی تمرین هم نمی کنند. با این حال هیچکس حاضر 

نشده در زمینه کاهش دستمزد بازیکنان و مربیان در فوتبال ایران سخنی بر زبان بیاورد.
هیچ مربی و بازیکن و حتی مدیرعاملی باشگاهی به روی خود نمی آورد که باید در این 
وضعیت سخت اقتصادی کشور اقدامی عملی نه شعاری برای کاهش دستمزدها و کاهش 
هزینه های باشگاه در این روزهای تلخ کرونایی انجام بدهند. دلیلش شاید خیلی نامعلوم 
نباشد اینکه فوتبال ما برخلاف آنچه به نهادهای بین المللی اعلام کرده ایم نه حرفه ای است 
و نه حتی خصوصی! ما یک فوتبال کاملا دولتی داریم که خرجش را بیت المال می دهد و 

باشگاه ها فقط روی کاغذ خصوصی شده اند.
جالب است که دو باشگاه دولتی ایران یعنی پرسپولیس و استقلال هم در این زمینه سکوت 
کرده اند و وزارت ورزش که متولی هر دو باشگاه است نیز در زمینه کاهش دستمزدهای 
مربیان و بازیکنان این دو باشگاه خبری اعلام نمی کند. فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ 
هم طبیعی است که خود را وارد چالش بازیکنان و باشگاه ها در این شرایط نمی کنند اما 
بهتر است که   فدراسیون و سازمان لیگ حداقل به صورت مشورتی هم که شده به باشگاه 
ها بگویند که برای کاهش هزینه های این فصل خود مثل تمام فوتبال جهان و باشگاه های 

بزرگ دنیا دستمزد بازیکنان و مربیان خود را در روزهای کرونایی و تعطیل کم کنند.

امیر رضا واعظ آشتیانی مدیرعامل اسبق استقلال هم در مورد این وضعیت به فارس می 
گوید: وقتی باشگاه های فوتبال در ایران به طور غیر مستقیم از دولت و بیت المال ارتزاق 
می کنند هیچکس خود را موظف نمی داند که برای کم شدن هزینه ها و دستمزدها در 
این وضعیت بحرانی جهان صحبتی کند.این سکوت مدیران باشگاه ها و مدیران کمپانی 
هایی که تیم ها به آنها تعلق دارند دو دلیل می تواند داشته باشد اول نا آگاهی مدیران و دوم 
بی تفاوتی نسبت به ضایع شدن بیت المال! به هر حال به نظر می رسد در این روزهایی 
که فوتبال و مسابقات و حتی تمرینات تیم ها تعطیل است باشگاه ها و  نهادهای مربوطه 
مثل وزارت ورزش، فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ به مساله کاهش دستمزد بازیکنان و 
مربیان به طور جدی ورود کنند و حداقل بخشی از هزینه های بیت المال را کاهش بدهند. 
خون بازیکنان فوتبال باشگاهی ایران از مسی و رونالدو رنگین تر نیست و قطعا مهارت شان 
هم از آنها در زمینه فوتبال بیشتر نیست اما دستمزد آنها نسبت به این دو فوق ستاره هم 
کاهش پیدا نکرده است. جالب است در لیگ قطر هم که تقریبا تمام پول و هزینه هایش از 
سوی دولت قطر به طور غیرمستقیم تامین می شود هم مسئولان خواهان کاهش دستمزد 
بازیکنان لژیونر در لیگ ستارگان قطر شده اند. آیا باشگاه های ما نمی توانند دستمزد 

بازیکنان خارجی و ایرانی خود را در این روزهای تعطیل کم کنند؟!
حتی برانکو سرمربی اسبق پرسپولیس که اکنون سرمربی تیم ملی عمان شده به طور 
خودجوش بخشی از دستمزد خود را به فدراسیون فوتبال این کشور به خاطر انتشار ویروس 
کرونا بخشید! کاش برخی از مربیان و بازیکنان ما که خیلی هم ادعای حرفه ای گری در 
فوتبال را دارند چراغ اول را در این راه روشن کنند و به طور داوطلبانه دستمزد خود را کاهش 

بدهند.

دستمزدهای فوتبال ایران کم می شود؟
 فوتبالیست های ایران حرفه ای تر از مسی و رونالدو! 



7یکشنبه -هفدهم فروردین ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5006 سیاسی

از سلطان قابوس تا مکرون و  آبه شینزو؛

میانجیگران ناکام 
آمریکا اعتقادی به گفت و گو و دیپلماسی برای رفع تنش با ایران  ندارد

تعدادی از شخصیتها و مقامات سیاسی در سال گذشته برای میانجیگری و رفع تنش 
بین ایران و آمریکا قدم پیش گذاشتند اما این تلاش ها به دلیل رویکرد آمریکایی ها در 

نفی دیپلماسی عمدتا ناکام ماند. 
همزمان با تشدید تنش ها میان ایران وآمریکا در یکی دو سال اخیر برخی شخصیت ها 
و کشورها  تلاش کردند از تصاعد بحران جلوگیری کرده و اگر توانستند میزان تنش را 
کاهش دهند. شخصیت ها و مقامات زیادی در این زمینه به اصطلاح پا پیش گذاشتند. 
بخشی از گمانه زنی ها درباره هر سفری به تهران و از تهران حول این موضوع بوده است.  
مهمترین شخصیت هایی که درباره میانجیگری و یا کاهش تنش اسامی آنها مطرح بود، 
 آبه شینزو نخست وزیر ژاپن و امانوئل مکرون رییس جمهور فرانسه بودند. برخی مقامات 
کشورهای منطقه از جمله نخست وزیر پاکستان هم تلاش هایی کردند اما به هر دلیل 
این تلاش ها به نتیجه نرسید.  آخرین اظهار نظر در این خصوص در سال گذشته از یک 
مقام هندی شنیده شد؛ »یوگی آدیتیانات« سروزیر ایالت »اوتارپرادش« و یکی از اعضای 
حزب حاکم هند در اظهار نظری ضمن تاکید بر اینکه دیگر دوران میانجیگری آمریکا در 
موضوعات جهان به سرآمده، گفت که جهان معتقد است هند می تواند به عنوان میانجی 

میان ایران و آمریکا ایفای نقش کند.
مرگ میانجیگر خاورمیانه

یادآور  که  ای  چهره  درگذشت.  عمان  پادشاه  قابوس،  سلطان  ماه  دی   ۲۱ روز 
میانجی گری در برخی اختلافات بین ایران و آمریکا بویژه آغاز مذاکرات هسته ای بوده 
است. سلطان قابوس با بهره گیری از اعتمادی که ایران و آمریکا به وی داشتند، در دور 
پیشین مذاکرات میان ایران و آمریکا نقش مهمی ایفا کرد و با آغاز دور جدید تنش ها در 

دوره ترامپ و خروج آمریکا از برجام تلاش کرد نقش پیشین خود را بار دیگر تکرار کند.
یک سال پس از آغاز خروج آمریکا از برجام »حنینه المغیری« سفیر عمان در واشنگتن 
در مصاحبه با وب سایت آمریکایی المانیتور رسما اعلام کرد: »اگر ایران و آمریکا بر مؤثر 
بودن میانجیگری عمان باور داشته باشند، مسقط برای حل تنش دو طرف آمادگی 
دارد.« سکوت ایران و آمریکا چراغ سبزی بود که باعث شد یوسف بن علوی وزیر خارجه 
عمان، در تاریخ ۳۰ اردیبهشت به تهران سفر کند. با این حال محمود واعظی، رئیس 
دفتر روحانی، اعلام کرد که سفر بن علوی به تهران به منظور میانجی گری میان تهران 
و واشنگتن نبوده و همچنین بن علوی خود نیز منکر بازی کردن این نقش از سوی 

کشورش شد. همین انکار از نشانه های شکست این میانجیگری بود.
بن علوی اواسط دی ماه در مصاحبه با روزنامه کویتی »الرای«، گفت: »به دنبال ترور 
سردار قاسم سلیمانی، عمان نمی تواند میان آمریکا و ایران میانجی گری کند و معتقدم 

که در شرایط کنونی این امکان وجود ندارد.«
اما در سال ۲۰۲۰  یوسف به علوی باز هم به تهران سفر کرد. این دومین سفر او طی 
کمتر از یک ماه بود که نشان داد عمان تلاش می کند برای حل اختلافات شدید بین 
ایران و آمریکا کاری انجام دهد. در آن روزها منابع سیاسی پیش بینی کردند که تلاش 
های عمان از کاهش تنش بین تهران و واشنگتن فراتر می رود؛ چرا که فعلا، نوعی آتش 
بس حاکم شده است و هر دو طرف نشان داده اند که تمایلی برای ورود به جنگ ندارند.

میانجی گری عمران خان
عمومی  مجمع  وچهارمین  هفتاد  جریان  در  پاکستان،  نخست وزیر  خان،  عمران 
سازمان ملل متحد اعلام کرد که رییس جمهوری آمریکا، از او خواسته است که بین 
ایران و ایالات متحده میانجی گری کند. او گفت پس از درخواست ترامپ فورا با حسن 
روحانی رئیس جمهوری کشورمان صحبت کرده است. نخست وزیر پاکستان در آن زمان 
اطلاعات بیشتری ارائه نکرد. عمران خان به فاصله چند روز در ۲۱ مهر ماه به ایران سفر 
کرد و با رهبر معظم انقلاب دیدار کرد. او در این دیدار گفت که ایران را یک شریک مهم 
به خصوص درحوزه تجاری می داند و برگسترش روابط بین ایران و پاکستان تاکید کرد و 
دو کشور را برادر خواند. عمران خان در این سفر با حجت الاسلام و المسلمین روحانی 
هم دیدار کرد اما خبری از گفت و گو در مورد روابط ایران آمریکا مطرح نشد یا حداقل 
رسانه ای نشد. او تنها در دیدار با حسن روحانی رئیس جمهور کشورمان در کنفرانس 
مطبوعاتی مشترک گفت که دلیل اصلی سفرش به ایران این است که پاکستان به هیچ 
وجه خواستار وقوع یک جنگ دیگر در این منطقه نیست. عمران خان روز پنجشنبه 
۱۹ دی ماه برای چندمین بار از آمادگی خود برای کمک به تنش زدایی میان جمهوری 

اسلامی ایران و آمریکا خبر داد اما تلاشهای عمران خان هم به نتیجه ای منجر نشد.
آبه شینزو ؛ متحد آمریکا و متعمد ایران

ژاپنی ها نیز در این میان تلاش کردند که میانه اختلافات ایران و آمریکا را بگیرند ژاپن 
پیش از تحریم ها یکی از خریداران عمده نفت ایران بود و نگرانی زیادی در مورد ناامن 

شدن خلیج فارس داشت.
میانجی گری ژاپن با سفر شینزو آبه، نخست وزیر این کشور، به تهران در تاریخ ۲۲ 
خرداد ۹۸ مطرح شد. او اعلام کرد که هدف اصلی سفرش به تهران کاهش تنش ها 
در خاورمیانه است، آبه گفت: »می خواهم از طریق میانجیگری میان ایران و آمریکا، به 

کاهش تنش ها و صلح و ثبات منطقه کمک کنم«. 
سفر دو روزه حسن روحانی رئیس جمهور کشورمان در روزهای ۲۸ و ۲۹ آذرماه در 
رسانه های جهان خبرساز شد این نخستین دیدار یکی از رؤسای جمهوری ایران از 
ژاپن از پس از سفر محمد خاتمی به توکیو در سال ۲۰۰۰ میلادی و سومین دیدار آبه 
و روحانی در سال ۱۳۹۸ بود. در آن مقطع هم گمانه زنی های زیادی درباره احتمال 

میانجیگری ژاپنی ها مطرح شد.
آبه در این ملاقات از ایران خواست به تعهداتش در برجام عمل کند. حسن روحانی 
هم در این دیدار ضمن انتقاد از خروج آمریکا از برجام گفت که کشورش برای برجام 
اهمیت فراوان قائل است و از ژاپن و سایر کشورها خواست برای تامین انتظارات ایران و 

حفظ برجام تلاش کنند.
دولت ژاپن اعلام کرد که در جریان سفر روحانی برای کاهش تنش ها پیرامون توافق 
هسته ای سال ۲۰۱۵، تلاش خواهد کرد. اعمال تحریم های بخش پتروشیمی ایران 
پیش از ورود آبه به تهران و ماجرای حمله به نفتکش ژاپنی در منطقه خلیج فارس نشان 

داد که تلاش های ژاپنی ها هم نتیجه ای نخواهد داشت.  
عراقی ها؛ نگران از افزایش تنش

 عراق، همسایه غربی ایران اما برای میانجیگری دلایل محکم تری داشت و تحولات 
ماههای بعد این کشور هم نشان داد که این نگرانیها بی مورد نبوده است. مقامات و 
شخصیتهای سیاسی این کشور همواره  نگران بوده اند که تنش ها میان ایران و آمریکا 
این کشور را نیز درگیر کند. عمار حکیم رهبر جریان حکمت ملی عراق و از متحدان 
حکومت ایران گفته بود که عراق به دلیل روابط نزدیکش با هر دو طرف می تواند و باید 

نقش میانجی را ایفا کند.
عادل عبدالمهدی، نخست وزیر عراق، روز ۳۱ اردیبهشت گفت که نمایندگانی را 
برای مذاکره با هدف توقف تنش ها میان ایران و آمریکا به تهران و واشنگتن می فرستد. 
عبدالمهدی گفت که هیچ گروهی در عراق خواهان حرکت به سوی جنگ نیست. اما 

عراقی ها هم نتوانستند نقشی در مورد روابط ایران و آمریکا ایفا کنند.
 دست رد ترامپ به سینه امانوئل مکرون 

یک ماه پس از ژاپنی امانوئل مکرون، رئیس جمهوری فرانسه وارد عمل شد، او روز 
۶ تیر گفت در نشست گروه بیست تلاش خواهد کرد دونالد ترامپ را به تعلیق برخی 
تحریم های ایران و از سرگیری مذاکرات ترغیب کند. او گفت اقدام ایران در صورت خروج 
از برجام یا نقض آن، اشتباه خواهد بود و این مساله را با حسن روحانی، رئیس جمهوری 

ایران مطرح کرده است.
البته تلاش های فرانسه برای میانجیگری با واکنش منفی رئیس جمهوری آمریکا روبرو 
شد او ۱۷ مرداد ماه با اشاره به مذاکرات امانوئل مکرون، رئیس جمهوری فرانسه، با 
جمهوری اسلامی گفت که »هیچ کسی نمی تواند به نمایندگی از آمریکا با ایران حرف 

بزند«.
البته فرانسه ناامید نشد و ژان ایو لودریان، وزیر خارجه فرانسه، روز جمعه ۱۸ مرداد 
در بیانیه ای به انتقاد دونالد ترامپ گفت: »در خصوص موضوع ایران، فرانسه به صورت 
مستقل موضع خود را بیان می کند. این کشور با جدیت برای صلح و امنیت در منطقه و 
همچنین کاهش تنش ها کار می کند و برای چنین اقداماتی به هیچ مجوزی نیاز ندارد.«
تلاش های مکرون به سفر محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی در 
شهریور ماه به شهر بیاریتز فرانسه در حاشیه نشست مهم گروه هفت منجر شد اما این 

سفر ناگهانی هم به نتیجه مطلوب نرسید.
یک ماه پس از اجلاس سران گروه هفت، مکرون سعی کرد در هفتاد وچهارمین مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد دیداری میان روحانی و ترامپ ترتیب دهد. اما رئیس جمهوری 

ایالات متحده آمریکا از او خواست که میان تهران و واشنگتن میانجی گری نکند.
در خصوص چرایی این اتفاقات می توان دلایل متعددی ارائه کرد با این حال عمده ترین 
دلیل این است که اساسا آمریکای ترامپ هیچ اعتقادی به گفت و گو و دیپلماسی نه تنها 
با ایران بلکه با هیچ کس ندارد. یا از دید آمریکایی ها هدف از مذاکره و گفت و گو تحمیل 

یکجانبه  خواسته ها و نیات غیر منطقی و پذیرش آن از سوی طرف مقابل است.
تا جایی که به ایران مربوط است دیپلماسی برای  آمریکا تنها در صورتی موضوعیت 
دارد که مکمل طرح سیاست فشار حداکثری باشد. برای همین است که بعد از اتفاقات 
ماه های اخیر آمریکا منتظر مانده تا به زعم خود ایران را وادار به نشستن در پای میز مذاکره 
کرده و خواسته های خود را تحمیل کند. نکته قابل تامل عدم درک تاریخ و واقعیات ایران 
از سوی دولت کنونی آمریکاست که وارد مسیری شده که دولت های قبلی آمریکا هم 
آن را طی کرده و به نتیجه ای نرسیده بودند. ایران هم در یک سال اخیر ثابت کرده که 
توان دفاع از منافع خود و ایستادگی بر مواضع خود را دارد و آمریکای ترامپ از سیاست 
فشار حداکثری علیه ایران و پیوست های رسانه ای و تبلیغاتی آن طرفی برنخواهد بست.
  آمریکای ترامپ در ماجرای شیوع ویروس کرونا در ایران بار دیگر چهره واقعی خود را 
نشان داد. چه در روزهای ابتدایی شیوع این ویروس که برخی چهره های منتسب به آن 
از شیوع آن در ایران ابراز خوشحالی کردند و  چه الان که کماکان بر اجرای سیاست فشار 
حداکثری علیه ملت ایران تاکید می کنند و حاضر نیستند تحریم ها و تحمیل های غیر 
قانونی خود در حوزه دارو و تجهیزات پزشکی را بردارند بدون تردید این رفتار آمریکایی ها 

در تاریخ و در برابر افکار عمومی ایران و جهان ثبت خواهد شد. 

سال ۹۸ پارلمان دهم کم اتفاق نگذشت، مجلسی که یک سوم نمایندگان آن برای 
حضور در انتخابات مجلس یازدهم از سوی شورای نگهبان رد شدند هم اولین طرح سه 
فوریتی تاریخ پارلمان را تصویب کردند هم با لایحه بودجه ۹۹ دولت مخالفت کردند تا پای 

حکم حکومتی به ماجرا باز شود.
به گزارش خبرآنلاین، هر چهار سال مجلسی با ترکیب خاص خود و با نمایندگانی از 
راست و چپ روی کار می آید که برای ۴۸ ماه سکان قوه مقننه را به دست می گیرند. 
فرقی نمی کند کدام جناح اکثریت را به دست گرفته باشد انها در این چند ماه  اتفاقاتی 
را رقم می زنند که منحصر به همان چهار سال باشد و در دوران قبل و بعدش شاید کمتر 
بتوان مشابهی از آن پیدا کرد. مجلس دهم هم از این قاعده مستثنی نبود؛ از خرداد ۹۵ 
که رسما مجلس دهمی ها کارشان را شروع کردند تا امروز اتفاقاتی برای ساکنان این دوره 
رخ داده یا خودشان آن را پدید آوردند که در طول ۴۰ سال گذشته بی سابقه یا دست کم، 
کم سابقه است. از حمله تروریستی به ساختمان هرمی شکل بهارستان  به عنوان یکی 
از جنجالی ترین خبرهای مجلس دهم که بگذریم در آخرین سال مجلس دهم اتفاق 
کم نبود؛ از آن اتفاق هایی  که هیچ سابقه ای جز در مجلس دهم در آن سراغ نداریم. 
البته همه آنچه در لوای مجلس دهم رخ داد جزو بی سابقه ها نبود  و در دوره های قبل 
هم مانند آن گاهی پررنگ تر و گاهی کم رنگتر به چشم می خورد مانند دومینوی سوال و 

استیضاح ها که حداقل در این یکسال اخیر مصادیقش کم نبود. 
۳۸ استیضاح در مجلس همراه با دولت

مجلس دهم نسبت به مجلس نهم همکاری بیشتری با دولت روحانی نشان داد اما 
همین رابطه خوب هم به معنای آن نبود که دولت و وزرایش بتوانند نفس راحتی بکشند. 
آنطور که علی اصغر یوسف نژاد عضو هیات رئیسه مجلس آذرماه ۹۸ خبر داد در طول 
۴ سال فعالیت مجلس دهم ۳۸ استیضاح انجام شد یعنی تقریبا هر یک ماه و نیم یک 
استیضاح در مجلس دهم رقم خورد. که از این تعداد سهم  وزیر آموزش و پرورش ۴ بار، 
وزیر اقتصاد ۳ بار، وزیر نیرو ۴ بار، وزیر راه و شهرسازی ۳ با، وزیر علوم و تحقیقات ۳ بار و 
وزیر کار و رفاه اجتماعی ۴ بار،  وزیر کشور۶ بار، جهاد کشاورزی ۴ بار، وزیر نفت ۲ بار ، 

وزیر صنعت ۲ بار،  وزیر ورزش ۲ بار و وزیر امورخارجه نیز یک بار بوده است. 
در طول یک سال گذشته نیز ساکنان بهارستان ۶ استیضاح را کلید زدند که هیچکدام 
به سرانجام نرسید و منتفی شد؛ مثلا استیضاح رضا اردکانیان وزیر نیرو بعد از سیل های 
فروردین ۹۸ کلید خورد و استیضاح وزیران نفت و وزیر کشور بعد از حوادث آبان ماه 
استارت زده شد. استیضاح وزرای آموزش و پرورش، ورزش و جوانان و جهاد کشاورزی؛ 

نیز از همان دست استیضاح های نافرجام بود. 
خداحافظی با ۶ نماینده پیش از پایان مجلس دهم 

اتفاقات ریز و درشت مجلس تنها مسائل سیاسی را نشانه نرفت و گاهی دامن نمایندگان 
را هم گرفت. مانند فوت ۳ نماینده مجلس دهم که نتوانستند تا آخرین روز بر روی صندلی 
سبز مجلس بنشینند. محمدعلی حسین زاده نماینده منتخب مردم مراغه بود که حادثه 
تصادف در جاده به او اجازه نداد طعم نمایندگی را بچشد او پیش از آنکه مجلس دهم 
رسما آغاز به کار کند  در کیلومتر ۶۳ باند جنوبی آزادراه قزوین_ زنجان جان خود را از 

دست داد. 
مرتضی صفاری نطنزی نماینده نطنز در مجلس دهم که یک دیپلمات بود و سابقه 
سفیری را در کارنامه خود داشت و در سال های ۸۹ تا ۹۳ سفیر ایران در اسپانیا بود نیز 
۵ تیرماه ۹۸ به دلیل سرطان پانکراس فوت کرد و او نیز که اتفاقا از نمایندگان متخصص 
و عضو کمیسیون امنیت بود نتوانست تا آخرین روز با دیگر همکارانش در مجلس دهم 
همراه باشد.  محمدنعیم امینی فرد نماینده مردم ایرانشهر از دیگر نمایندگان مجلس 
دهم بود که مرگ فرصت ماندن در مجلس دهم را از او گرفت. او ۱۵ دی ماه درست چند 
روز بعد از آنکه تذکرش درباره نا مساعد بودن وضعیت جاده های سیستان و بلوچستان 
را در صحن علنی مجلس ایراد کرد بر اثر حادثه تصادف در جاده خاش جان خود را از 

دست داد. 
البته همه خداحافظی ها به دلیل فوت نبود و برخی هم تغییر شغل دادند مانند محمد 
دهقان نماینده طرقبه در مجلس دهم که با رای نمایندگان به جمع حقوقدانان شورای 
نگهبان اضافه شد و برای همین هم ساکنان بهارستان در ۲۵ تیر ۹۸ با استعفای او 

موافقت کردند. 
کاظم جلالی نیز از جمله نماینده مردم تهران و رئیس فراکسیون مستقلین از جمله 
نمایندگانی بود که زودتر از موعد با این سمت خداحافظی کرد تا عازم مسکو شود و به 
جای مهدی سنایی به عنوان سفیر ایران در روسیه معرفی شود . داریوش اسماعیلی 
نماینده مردم سروستان نیز بهمن ماه سال گذشته برای حضور در معاونت امور معادن و 

صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت استعفا داد.
تصویب اولین سه فوریتی تاریخ پارلمان 

طرح های سه فوریتی یکی از همان مواردی است که چند و چونش در تبصره ۱ ماده 

۱۱۶ آئین نامه داخلی مجلس آمده است اما تا همین چند ماه پیش هیچ طرح سه 
فوریتی در مجالس ده گانه به سرانجام نرسیده بود، به هر صورت برای آنکه یک طرح سه 
فوریتی به ثمر بنشیند و به تصویب برسد که اضطرار و احتمال خسارت غیرقابل جبران 
وجود داشته باشد والبته باید رای دو سوم مجموع نمایندگان را هم داشته باشد موضوعی 
که تا دی ۹۸ هیچگاه نتوانست یک وفاق میان نمایندگان ایجاد کند. ۱۳ دی ماه بود که 
شهادت سردار سلیمانی توسط موشک لیزری آمریکا در عراق در کشور غوغایی به پا کرد 

و همان زمان مسئله انتقام سخت و مقابله با این اقدام آمریکا مطرح شد.
۱۷ دی ماه طرح سه فوریتی مقابله با آمریکا و انتقام از آمریکا درصحن مجلس مطرح 
شد. از آنجا که در طرح های سه فوریتی همه امور از تصویب کلیات تا بررسی جزئیات و 
تصویب و تائید در صحن و همان روز انجام می شود اعضای شورای نگهبان هم آن روز 
میهمان بهارستانی ها بودند تا این طرح را همزمان با تصویب مجلس بررسی کنند و موارد 

مغایر با شرع و قانون و اساسی آن را تشخیص بدهند.
یکی از مواردی که در آن روز مورد ایراد شورای نگهبان بود موضوع برداشت ۲۰۰ 
میلیون یورو از صندوق ذخیره ارزی برای تقویت نیروی قدس سپاه بود که نیاز به اذن 
رهبری داشت که علی لاریجانی یک روز قبل در جریان تشییع پیکر شهید سلیمانی از 
رهبری گرفته بود.در نهایت همان روز طرح ۳ ماده ای مقابله با آمریکا تصویب شد که بر 

اساس آن:
ماده ۱- در ماده یک قانون اقدام متقابل در برابر اعلام سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
به عنوان سازمان تروریستی توسط ایالات متحده آمریکا مصوب ۳/۲/۱۳۹۸ عبارت 
کلیه اعضای پنتاگون و شرکت ها و موسسات وابسته و فرماندهان و عاملان شهادت سردار 
سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی قبل از عبارت فرماندهی مرکزی "سنتکام" نیروها و 

سازمان ها و یا نهادهای تحت اختیار این فرمانده اضافه می شود.
ماده -۲ در ماده ۴ قانون عبارت کلیه اعضای پنتاگون و شرکت ها و  موسسات وابسته و 
فرماندهان و آمران شهادت سردار سپهبد شهید قاسم سلیمانی قبل از عبارت فرماندهان 

ستاد فرماندهی مرکزی آمریکا سنتکام اضافه می شود.
ماده ۳- یک ماده به شرح زیر به قانون الحاق می شود: ماده الحاقی - دولت موظف 
است جهت تقویت بنیه دفاعی نیروی قدس سپاه پاسداران مبلغ ۲۰۰ میلیون یورو از 

طریق صندوق توسعه ملی در اختیار این نیرو قرار دهد.
رد صلاحیت یک سوم مجلس دهم 

۱۱ بهمن ماه بود که در بین تمام اتفاقات عجیب و غریب سال ۹۸ شورای نگهبان 
نیز با اعلام نتایج نهایی بررسی صلاحیت ها یک رکورد از خود به جای گذاشت. شورای 
نگهبان ۹۲ نفر از نمایندگان یعنی نزدیک به یک سوم مجلس دهم را رد صلاحیت کرد. 
موضوعی که با حواشی و انتقادات زیادی روبه رو شد. همین موضوع باعث شد تا در 
اولین روزهای اعلام نتایج بررسی صلاحیت ها، سخنگوی شورای نگهبان به بیان دلایل 
اصلی ردصلاحیت ها به خصوص رد صلاحیت نمایندگان فعلی مجلس بپردازد و بگوید: 
»فردی که در همین دوره جزو نمایندگان شاخص هم بوده در بررسی ها ردصلاحیت 
شده که البته بعد که ما نتایج را اعلام کنیم، هم خودِ آن فرد بهتر متوجه خواهد شد و 
هم افرادی که این نماینده یا نمایندگان را می شناسند، عمده دلایل برای ردصلاحیت ها 
دلایل اقتصادی و سوء استفاده از موقعیت شغلی و دخالت در اموری است که مربوط به 

آنها نیست.«
آیت الله جنتی هم در مقام دبیر شورای نگهبان زمانی که نتایج بررسی صلاحیت 
نامزدهای انتخابات مجلس با واکنش های منفی همراه شد، به دفاع از عملکرد شورای 
نگهبان پرداخت و رد یا تأیید افراد شاخصی از هر دو جناح سیاسی را نشانگر رویکرد 

بی طرفانه و مستقل شورای نگهبان دانست.
هادی طحان نظیف، عضو حقوقدان شورای نگهبان نیز با بیان این نکته که »۹۰ درصد 
نمایندگان ردصلاحیت شده به دلایل غیرسیاسی تایید نشده اند«، بر تخلفات مالی و 

اخلاقی نمایندگان تأکید کرد.
توضیحات دبیر و مشخصا سخنگوی شورای نگهبان درباره ردصلاحیت نمایندگان 
فعلی به دلایل اقتصادی و مالی اما به سرعت با واکنش هایی در مجلس روبرو شد، 
آنچنان که حتی علی لاریجانی هم از تریبون باز صحن علنی به گلایه از این اظهارات 
پرداخت و تاکید کرد: »در رد صلاحیت بعضی از نمایندگان فعلی و نمایندگان ادوار از 
جانب سخنگوی محترم شورای نگهبان مطلبی در رسانه ها منعکس شد که عمدتا مربوط 
به سوءاستفاده های اقتصادی بوده است. این مطلب درست نیست؛ چراکه در نامه هایی 
که هیات نظارت به نمایندگان داده است، بندهایی اشاره شده که مربوط به این امر 
نیست. البته برخی این گونه بوده، چرا باید مطلب درست منعکس نشود که بیگانگان از 

آن سوءاستفاده کنند و نظام را متهم به فساد کنند.«
اما لاریجانی تنها کسی نبود که ردصلاحیت ۹۰ نماینده مجلس فعلی را رویه ای نگران 
کننده دانست بلکه واکنش دیگر نمایندگان مجلس به ردصلاحیت های گسترده نیز با 

احساس »تعجب« گره خورد.
از علی مطهری و میرزایی نکو نمایندگان لیست امید گرفته تا محسن کوهکن چهره 
اصولگرای مجلس دهم، هر یک به نحوی با تعجب، رویکرد شورای نگهبان را با نقد همراه 
کردند.علی مطهری تکیه شورای نگهبان بر موضوع تخلف اقتصادی و اخلاقی برای رد 
صلاحیت ها را بازی با آبروی افراد دانست و در رابطه با دلیل ردصلاحیت خودش اینگونه 
توضیح داد: »درباره من به بند ۱ ماده ۲۸ یعنی التزام عملی به نظام استناد کرده اند. 
بنده اعلام کردم اعتراض می کنم، اما التماس نه. شورا از من دعوت کرد و در جلسه ای 
که جمعه گذشته با آنها داشتم، سه مورد را برای ردصلاحیت بنده اعلام کردند که همگی 
مربوط به اظهارنظرهای من می شد. هیچ یک از آنها نیز مصداق عدم التزام عملی به نظام 
نبود و در برابر استدلال من پاسخی نداشتند. به طور کلی اظهارنظر و بیان باید آزاد باشد، 

ولی اینها می گویند باید حرف ما را بگویید.«
ردصلاحیت ها، واکنش مراجع را نیز در پی داشت تا جایی که آیت الله ناصر مکارم 
شیرازی از مراجع تقلید رد صلاحیت ۹۰ نماینده کنونی مجلس شورای اسلامی به 
دلایل گوناگون را تعجب برانگیز توصیف کرد. آیت الله العظمی سبحانی نیز گفت : 
جای  شگفتی است که ۹۰ نفر از نمایندگان فعلی مجلس رد صلاحیت شده اند، چگونه 
مجلس در راس همه امور است اما یک سوم آن دارای روحیاتی غیر از انجام وظیفه 

باشند؟
رد شدن بودجه دولت روحانی در روزهای کرونا زده 

۵ اسفند شرایطی پیش آمد که هیچ کسی تصورش را هم نمی کرد و آن درگیر شدن 
کشور با موضوعی به نام ویروس کرونا بود. نمایندگان مجلس در چنین شرایطی از کارزار 
انتخاباتی و گشت و گذارهای تبلیغاتی در نقاط مختلف برگشته بودند و حتی برخی 
مشکوک به ابتلا به این ویروس بودند. بررسی لایحه بودجه ۹۹ در چنین شرایطی در 
دستور کار صحن قرار گرفت و بعد از چند ساعت موافقت ها و مخالفت ها بر سر مهمترین 

لایحه مالی دولت نمایندگان کلیات بودجه ۹۹ را رد کردند.
اینکه کلیات لایحه بودجه درمجلس رد شود هرچند کم سابقه است اما هرچه باشد 
بالاخره درهمین مجلس و سال ۹۷ یکبار تجربه شده بود و سال ۹۱ هم مجلس نهم 
تجربه رد کلیات بودجه دولت را که احمدی نژاد سکاندارش بود پشت سر گذاشته بود. اما 
ماجرای رد لایحه بودجه این بار کمی با گذشته فرق می کرد و برخی یکی از دلایل آن را باز 

شدن پای ویروس کرونا به کشور و حتی پارلمان می دانستند.
۵ اسفند در حالی مجلس اولین جلسه خود را بعد از تعطیلات تشکیل داد که چند 
روز قبل از آن نمایندگان بر سر تعطیلی مجلس با وجود بیماری کرونا سر جدال داشتند 
و حتی تعداد غایبین آنقدر بود که به زحمت تعداد برای علنی شدن جلسه به حد نصاب 
رسید. آن روز نمایندگان اگر به کلیات لایحه بودجه رای مثبت می دادند طبق قانون 
باید بلافاصله وارد جزئیات می شدند و این یعنی دو شیفت به ساعات کار مجلس اضافه 
می شد و مسلما نمایندگان بیشتر در معرض خطر ابتلا به کرونا قرار می گرفتند و بنا به 

روایت ها برای همین تصمیم می گرفتند به کلیات بودجه رای منفی بدهند.
رد شدن لایحه بودجه برای تعطیل شدن مجلس پایان اتفاقات و تصمیمات منحصر به 
فرد درباره این لایحه نبود. طبق روال معمول وقتی مجلس به کلیات یک لایحه رای منفی 
می دهد این لایحه برای اصلاح باید به دولت باز گردانده شود اینبار اما هیات رئیسه به 
میدان آمد و از یک سکوت آیین نامه ای برای حل مشکل بهره گرفت. بر اساس تبصره 
۳ ماده ۱۸۲ آیین نامه داخلی مجلس اگر کمیسیون تلفیق گزارش بودجه را رد کند 
و سپس مجلس هم آن را رد کند، این لایحه باید به دولت باز گردد و دولت باید لایحه 
جدیدی ارائه دهد اما در حالتی که کمیسیون آن را تأیید کرده و مجلس آن را رد کرده 

است، سکوت آیین نامه ای وجود دارد. 
برهمین اساس بود که علی لاریجانی رئیس مجلس در دستوری فوری به کمیسیون 
تلفیق گفت؛»بر اساس بررسی هایی که ما در هیئت رئیسه مجلس انجام دادیم، به این 
نتیجه رسیدیم که کمیسیون تلفیق از این ساعت تشکیل جلسه دهد و لایحه بودجه ۹۹ 

را بررسی و اصلاح کندو گزارش اصلاح شده به مجلس شورای اسلامی تقدیم شود.«
 تصویب بودجه ۹۹ با حکم حکومتی 

»با دستور ستاد مقابله با کرونا مجلس تا اطلاع ثانوی تعطیل شد«؛ خبر یک جمله 
بود اما حالا پرونده دردسری جدید پیش روی مجلس و لایحه بودجه باز شد و حالا 
بحث بر سر این بود که وقتی لایحه بودجه در کمیسیون تلفیق اصلاح شد کجا باید 
به تصویب برسد؟! نهایتا ویروس کرونا موجب شد تا لایحه ای که باید از کمیسیون 
تلفیق به صحن می آمد از شورای نگهبان سردرآورد. ماجرا هم این طور اتفاق افتاد که 
علی لاریجانی با توسل به اصل ۸۵ قانون اساسی که این اختیار را به مجلس می داد 
تا برخی وظایف خود را به یک کمیسیون تخصصی خود تفویض کند، نمایندگان 
مجلس نیز به صورت تلفنی موافقت شان را با این موضوع اعلام کرده بودند.  اما 
از آنجا که اصل هشتادوپنجی شدن لایحه بودجه خلاف آیین نامه مجلس و قانون 
بود رئیس مجلس باید برای پیشبرد تنها راهکار پیش روی لایحه بودجه و معطل 
نماندن بودجه دولت به حکم رهبری توسل می جست. علی لاریجانی برای عبور از 
این مشکل در نامه ای به رهبری این موضوع را مطرح کرد و اجازه خواست تا مصوبه 
کمیسیون تلفیق بودجه در مورد لایحه بودجه سال ۹۹ به عنوان مصوبه مجلس 
تقدیم شورای نگهبان شود و همان مصوبه در صورت تائید شورا به عنوان قانون به 
دولت ابلاغ شود تا از ابتدای سال جدید قانون بودجه اجرایی شود. درخواستی که 
با موافقت رهبری عملیاتی شد و حکم حکومتی تکلیف اصل هشتادوپنجی شدن 

لایحه بودجه را مشخص کرد.
جلسات مجازی خانه ملت 

کرونا که سبب ساز اتفاقات بی سابقه در مجلس دهم شد باز هم یک رویداد دیگری 
را در تاریخ مجلس و قانون گذاری ایران به ثبت رساند و آن دورکاری و جلسات مجازی 
نمایندگان بود. هرچند در جریان بررسی بودجه و مشکلات ریز و درشت آن این بحث 
مطرح شده بود که ممکن است کار خانه ملت به جلسات مجازی و از راه دور برسد اما 
کمتر کسی فکرش را می کرد که این ایده به میدان عمل برسد ولی این اتفاق افتاد و ۲۷ 
اسفند ماه اولین جلسه مجازی تشکیل شد. البته آن اولین و آخرین جلسه مجازی نبود 
و ۵ فروردین ۹۹ دومین جلسه مجازی مجلس تشکیل شد و بحث درباره چگونگی ادامه 
این جلسات هم به میان آمد. جلسات مجازی خانه ملت به جلسه سوم که در تاریخ ۱۰ 
فروردین برگزار شد نیز رسید با این تفاوت که این جلسه غیرعلنی برگزار شد و آنطور که 
برخی نمایندگان درباره چند و چونش صحبت کردند بحث درباره جلسات علنی ۱۹ و 
۲۰ فروردین به میان آمده بود و طرح هایی هم درباره حمایت از کسب و کارهایی که در 

نتیجه کرونا آسیب دیده بودند مطرح شده بود.
با این اوصاف تا امروز بیشترین اتفاقات بی سابقه مجلس دهم در سال ۹۸ رقم خورده و 
حال باید دید آیا روزهای آغازین ۹۹ هم برای مجلس دهمی ها سوپرایزی در چنته دارد و 

یا این اتفاقات آخرین بی سابقه های مستاجران فعلی ساختمان میدان بهارستان است.

بودجه با مُهر حکم حکومتی تصویب شد

7 سکانس متفاوت پارلمان در سالی که گذشت

رقابت بر سر کرسی ریاست مجلس یازدهم بالا گرفته است، 
قالیباف به امید ریاست به بهارستان آمده اما دیگرانی چون 
آقاتهرانی و میرسلیم هم بخت خود را کم از او نمی دانند. اما 
در روزهای کرونازده ایران آیا برای مردم مهم است که ریاست 

مجلس به چه کسی برسد؟
سال ۹۸ با خوش یمنی و اتفاق خوب برای سردار به پایان 
جای  کردن  محکم  برای  تلاش  ها  مدت  از  بعد  او  رسید، 
پای اش در عالم سیاست، بالاخره توانست برچسب نماینده 
مرم در مجلس را کنار اسم خود ببیند. برچسبی که حالا 
یک قدم او را به آرزوی دیرینه اش یعنی تکیه زدن بر صندلی 
ریاست یکی از سه قوای اصلی کشور نزدیک کرده است. اما 

سال ۹۹ سالی سخت در عالم سیاست ورزی سردار است.
باز شدن پای سردار به سیاست

دنیای  به  قالیباف  محمدباقر  پای  که  زیادیست  سالهای 
سیاست باز شده است، از همان سال ۸۴ که عزم کاندیداتوری 
برای انتخابات ریاست جمهوری را کرد اما چیزی جز جایگاه 
تهران  انتخاباتی که شهردار  آنهم در  چهارم نصیبش نشد 
یعنی محمود احمدی نژاد توانست گوی سبقت را از آیت الله 

هاشمی برباید و راهی پاستور شود. 
شاید از همین رو بود که او مسیر رسیدن به پاستور را تغییر 
داد و در مسیری حرکت کرد که احمدی نژاد طی کرده بود. او 
گرچه به پاستور راه نیافت اما در همان سال ۸۴ توانست راهی 
خیابان بهشت شده و بر صندلی ریاست مهمترین ساختمان 

این خیابان یعنی شهرداری تهران تکیه بزند.
حضور چندین ساله در شهرداری تهران اما هوس ریاست 
جمهوری را از سر آقای شهردار نینداخت، او ۸ سال بعد بازهم 
وارد عرصه رقابت شد، اینبار شاید مطمئن تر و با خیالی آسوده 
تر از سال ۸۴. چه آنکه حالا او دیگر خود را یک سیاستمدار با 

اندوخته ای بیشتر از سال ۸۴ می دید. 
آن انتخابات هم برای قالیباف تلخ به پایان رسید و روحانی 
در مناظرات انتخاباتی به خوبی توانست فضا را به نفع خود و 
علیه قالیباف کرده و او را از دایره رقابت دور کند. در انتخاباتی 
که البته رقبای اصولگرای سردار هم کم نبودند و از ولایتی تا 

جلیلی هم حضور داشتند.
رودستی که سردار از رفقای اصولگرایش خورد

رودروی  باردیگر   ۹۶ سال  و  ننشست  عقب  اما  قالیباف 
روحانی قرار گرفت. اینبار اما رودست اصلی را نه از روحانی 
که از هم طیفان اصولگرایش خورد و درحالی که بنابه روایت 
خودش در رتبه بالاتری در نظرسنجی ها قرار داشت با اجبار 
به نفع رئیسی کنار رفت. کنار رفتنی که برایش تلخ بود و 

سنگین.
رئیسی  شکست  از  بعد  بلافاصله  او  که  بود  همان  شاید 
درانتخابات لب به گلایه از رفقایاصولگرایش گشود و با طرح 
ایده نواصولگرایی تلاش کرد راهی جدا از مسیر اصولگرایان 
را دنبال کند. راهی که به نظر می رسید قرار است به انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ ختم شود اما دو ایستگاه عقب تر به 

انتخابات مجلس ۹۸ رسید.
دومین تغییر مسیر در حیات سیاسی سردار

قالیباف برای دومین بار در حیات سیاسی اش مسیر را تغییر 
دارد، او به مانند سال ۸۴ که به جای پاستور به بهشت رفته بود 
در سال ۹۸ هم در تصمیمی غافلگیرکننده و البته در غیبت 
علی لاریجانی در انتخابات مجلس، تصمیم را برای دومین 
تغییر هم گرفت و به جای تلاش برای رسیدن به پاستور، راهی 
بهارستان شد تا شاید از این مسیر آرزوی ریاست بر یک قوه 
نصیبش شود. ریاستی که حالا یک گام به آن نزدیک شده 

است اما تا گام نهایی فاصله زیاد است.
وقتی سردار خط قرمز شد

قالیباف چهره ترین چهره اصولگرا در انتخابات ۹۸ بود، اما 
محبوبترین چهره برای همه اصولگرایان نبود، آنقدر که حتی 
خط قرمز پایداری ها برای پیوستن به شورای ائتلاف هم شود. 
آنها که پرونده اختلافات قدیمی از قالیباف را همچنان باز نگه 
داشته بودند، شرط حضورشان در جلسات شورای ائتلاف 
و تن دادن به لیست این ائتلاف را حذف قالیباف گذاشته 
رئیس  عنوان  به  از سوی حدادعادل  نه  که  بودند، شرطی 
جلسات شورای ائتلاف و نه از سوی دیگر اعضا اجابت نشد تا 
فرزندان معنوی آیت الله مصباح تهدید را عملی کرده و لیست 

جدا بدهند حتی با علم به اینکه این لیست برایشان شکست 
به دنبال داشته باشد. قالیباف اینبار خود وارد میدان شد تا 
گره کوری که کنار اسمش خورده بود را باز کند، او در جلسه 
ای طولانی و چندین ساعت در فاصله ای کوتاه تا انتخابات 
دوم اسفند اعضای ائتلاف را به نوعی مجبور به تن دادن به 
خواسته های سهم خواهانه پایداری ها کرد تا در نهایت یک 
لیست و با سرلیستی نام خودش بیرون بیاید. اما این تدبیر 
قبل انتخابات قالیباف بُرد بزرگی برای پایداری ها بود. آنها با 
کمک لیست ائتلاف چهره های زیادی از جبهه خود را راهی 
پارلمان یازدهم کردند و بیشترین سهم را گرفتند بی آنکه خود 
را متعهد به ادامه حمایت از تصمیمات شورای ائتلاف بعد از 

راه یافتن به پارلمان کنند.
مسیر سخت سردار برای تکیه زدن

 بر صندلی لاریجانی
مجلس یازدهم کمتر از دو ماه دیگرآغاز به کار خواهد کرد، 
تا  و  آغاز نشده درگیر بحران کرونا شده است  مجلسی که 
همینجای کار دو نماینده منتخب آن دار فانی را وداع گفتند. 
اما کرونا اگرچه بحرانی زودهنگام برای پارلمان یازدهم رقم زده 
است اما تنها بحران آن نخواهد بود. خردادماه نه فقط آغاز 
مجلس یازدهم که بی شک آغاز رقابت درون اصولگرایی بر سر 
کرسی ریاست خواهد بود. کرسی که چشم طمع زیادی به 
آن دوخته شده است و با وجود آنکه تصور می شد قالیباف در 
غیاب لاریجانی مسیری راحت برای رسیدن به آن جایگاه برتر 

را دارد اما رصد فضای فعلی این نمود را نمی دهد.
پایداری ها بازهم به نقطه اول ماجرا بازگشته اند. قالیباف 
برای آنها همچنان یک خط قرمز شده است که حاضر نیستند 
به راحتی رای خود را پشت نام او بیاورند خاصه برای جایگاه 
ریاست مجلس. روایت ها حکایت از برنامه ریزی های جدی 
برای حمله رسانه ای و سیاسی به قالیباف در فاصله باقیمانده 
تا خردادماه دارد. حملاتی که در پشت پرده و از سوی چهره 
هایی چون محصولی هدایت می شود. از نگاه این طیف از 
اصولگرایان آقاتهرانی گزینه ای برتر برای ریاست مجلس است 
و حتی اگر قالیباف هم بر کرسی ریاست بنشیند باید سهم 

آنها در هیات رئیسه قابل توجه باشد. سهمی درحد در اختیار 
گرفتن کرسی های نواب رئیسی. پیش بینی که از قضا این 

روزها از سوی چهره های اصولگرا به کرات شنیده می شود.
سردار نمی خواهد عارف دوم شود

قالیباف اما اینبار چه تدبیری خواهد اندیشید؟ قالیباف 
نمی خواهد از خود عارف دومی در پارلمان بسازد او نمی 
خواهد بدون تکیه زدن بر کرسی ریاست در پارلمان حضور 
داشته باشد برای او پارلمانی چیزی جز کرسی ریاست نیست 
شاید از همین روست که برخی پیش بینی می کنند قالیباف 
بازهم وارد بازی سهم خواهی شود. او حتی این روزها نیز 
مواضعش را تند و نزدیک به پایداری ها کرده و در حمله به 

دولت خاصه در ماجرای بحران کرونا عقب تر از آنها نیست.
شاید از همین روست که برخی چون میرسلیم به کنایه می 
گوید ریاست مجلس را نه با تهدید نه با تطمیع نباید انتخاب 
کرد. کنایه ای که مقصد آن به نظر می رسد در موضع تهدید 

پایداری ها و در تطمیع قالیباف باشد. 
برای مردم نه ریاست سردار مهم است

 نه آقاتهرانی و ...
نکته اما آن است که مجلس یازدهم قرار است در شرایطی 
روی کار بیاید که کشور نه فقط با بحران تحریم بلکه درگیر 
بحران مرگبار کرونا شده است، در این شرایط انتظار مردم 
نه دعوای سیاسی بین قوا و نه درگیری های سیاسی درون 
قوایی است. برای مردم این روزها نه تکیه زدن قالیباف بر 
کرسی ریاست اهمیت دارد نه آقاتهرانی یا میرسلیم و ....برای 
آنها تنها مساله مهم حل و فصل بحران اقتصادی و معیشتی 
است که در آن گیر کرده و مهمتر از همه عبور از روزهایی که 
عزیزانشان هر لحظه ممکن است با یک ویروس مرگبار جان 

خود را از دست بدهند. 
شاید از همین روست که روحانی از همین حالا سیگنال 
اصلی را راهی پارلمان یازدهمی کرده و تاکید می کند آنها که 
قرار است چند ماه آینده به سمتی برسند بدانند دوران جنگ 
و رقابت سیاسی و جمع کردن مرید نیست دوران همکاری 

برای عبور از کروناست.

قالیباف تبدیل به عارفِ دوم پارلمان می شود؟ 

سردار همچنان خط قرمز پایداری ها



ارائه طرح سه فوریتی تعطیلی و قرنطینه کامل کشور
رییس فراکسیون حقوق شهروندی مجلس شورای اسلامی گفت: طرح سه فوریتی تعطیلی و قرنطینه کامل 
کشور تقدیم هیات رییسه مجلس شده است.عبدالکریم حسین زاده در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: یکشنبه 
هفته گذشته که جلسه مجلس قرار بود به صورت مجازی برگزار شود من در محل صحن مجلس حاضر شدم 
و ضمن رایزنی با رییس مجلس، طرح سه فوریتی تعطیلی و قرنطینه کامل کشور را در یک ماده و ۱۱ تبصره 
و با امضای ۱۶ نفر از نمایندگان تحویل آقای قاضی زاده هاشمی کردم، ایشان نیز این طرح را به اداره قوانین 
ارجاع کردند.وی  افزود: این طرح که حدود یک ماه پیش تهیه شده بر مبنای تعطیلی یک ماه کشور و براساس 
اصل ٧٩ قانون اساسی پیش بینی شده بود که با توجه به اینکه مجلس جلسه علنی نداشت امکان مطرح 
کردن آن نیز نبود لذا بنا داریم این طرح را در اولین جلسه علنی مجلس برای اتخاذ راهکارهایی جهت مقابله 
با کرونا مطرح کنیم. نایب رییس فراکسیون امید با اعلام آمادگی در خصوص دریافت پیشنهادات نمایندگان 
در جزییات این طرح، اضافه کرد: با توجه به شیوع ویروس کرونا در چند ماه گذشته، کشور به صورت نیمه 
تعطیل در آمده است، لذا به منظور قطع زنجیره انتقال این ویروس باید حداقل به مدت یک ماه کمترین تردد 

و تماس وجود داشته باشد.

پاسخ ستاد استهلال قم به شایعات بودجه ای
مسئول ستاد استهلال قم و عضو کارگروه علمی ستاد استهلال دفتر مقام معظم رهبری در واکنش انتشار 
مطلبی در برخی شبکه های اجتماعی مبنی بر بودجه ۱۴ میلیارد تومانی این ستاد، گفت: این ادعاها که 
پیشتر نیز عنوان شده بود کذب محض است و بودجه این ستاد ۲۰۰ میلیون تومان است. حجت الاسلام 
مهدی سهرابی با بیان اینکه کل بودجه ستادهای استهلال کشور در سال ۹۸ بالغ بر ۲۰۰ میلیون تومان بوده 
است گفت: این بودجه برای سال جاری نیز تفاوت چندانی نداشته است.وی با بیان اینکه ستادهای استهلال 
در استان های مختلف کشور سالانه ۱۲ تا ۱۳ بار اقدام به رصد هلال ماه در شب ۲۹ هر ماه قمری می نمایند، 
ادامه داد: ۱۵۰ گروه آموزش دیده استهلال در کشور ساماندهی شده است که از این تعداد، سه گروه نیز در 
قم فعال است.مسئول ستاد استهلال قم گفت: هدف رویت هلال اول ماه قمری است به همین دلیل هر ماه 
استهلال انجام می شود و خروجی این استهلال ها ابتدای هر ماه را تعیین می کند.سهرابی اظهار داشت: 
گروه های استهلال قم، ازجمله گروه های امتحان پس داده و آموزش دیده در کشور هستند. وی ادامه داد: 
بودجه تخصیص داده شده برای ستادهای استهلال در کشور به منظور تامین پشتیبانی مورد نیاز برای این 

فعالیت در طول سال است و هیچ یک از اعضای این ستاد برای استهلال ، حقوق دریافت نمی کنند.

تایید خبر بازداشت روحانی مدعی طب اسلامی در لنگرود
مرتضی کهنسال روحانی مدعی طب اسلامی با حکم دادگاه ویژه روحانیت در لنگرود بازداشت شد.  به 
گزارش ایسنا میزان  خبر بازداشت مرتضی کهنسال مدعی طب اسلامی که در اقدامی عجیب با ورود به 
بخش های مختلف بیمارستانی در گیلان با نادیده گرفتن توصیه ها و دستورات پزشکی از خود فیلم هایی 
منتشر کرده بود که نشان می داد مشغول مداوای بیماران مبتلا به ویروس کروناست را تایید کرد.این اقدام 
واکنش افکار عمومی و جامعه پزشکی را در پی داشت و دادگاه ویژه روحانیت حکم بازداشت این روحانی 
مدعی طب اسلامی را در همان نخستین روزهای سال جاری صادر کرد.بر همین اساس مرتضی کهنسال 

روزجمعه در لنگرود بازداشت و در حال حاضر در بازداشتگاه به سر می برد.

نوباوه: تهران ۶۰ نماینده مجلس می خواهد
بیژن نوباوه وطن منتخب مردم تهران در مجلس یازدهم با بیان اینکه با توجه به وضعیت تهران و جمعیت آن 
این شهر باید حداقل ۶۰ نماینده در مجلس داشته باشد اظهار کرد: این در حالیست که ما تنها ۳۰ نماینده از 
تهران را در مجلس دارا هستیم که با توجه به مسائل فراوان این شهر و مشکلات حاشیه نشینی کار بسیار سخت 
است و رسیدگی به این مشکلات یاد یک مرکز تحقیق و بررسی و ارائه راهکار به مجلس را طلب می کند. وی 
افزود: اگر سرانه بودجه را به نسبت جمعیتی که تهران در خود جای داده است محاسبه کنیم متوجه می شویم 
که شهروندان تهرانی سرانه بودجه ای حتی کمتر از محرومترین استان های کشور به خود اختصاص می دهند.

پیشنهاد »امیرآبادی« درباره چگونگی فعالیت بانک ها 
یک عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی خواستار تعطیلی بانکها یا افزایش شعب برای جلوگیری 
از ازدحام مراجعین  شد. احمد امیرآبادی فراهانی در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت:»امروز بانک ها 
به دلیل رعایت بخشنامه یک سوم با ازدحام مراجعین مواجه شدند که این با طرح فاصله گذاری اجتماعی 
مغایرت دارد.یا بانک ها را تعطیل کنید یا شعب را افزایش دهید.وقتی بانک ها فعالیت می کنند و چک کسبه را 

می پذیرند کسبه هم مغازه را تعطیل نمی کنند.«

وزیر گردشگری: بعد از کرونا تعطیلی عمومی اعلام کنید 
. وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی طرح این پیشنهاد که بعد از مهار  علی اصغر مونسان ـ
کرونا برای تزریق نشاط به جامعه، چند روز تعطیلی عمومی اعلام شود، از معاون اول رییس جمهور درخواست 
کرد ۳۸ هزار میلیارد ریال برای جبران خسارت های ناشی از کروناویروس به صنعت گردشگری تخصیص داده 

شود. 

بازگشت اکثر زندانیان فراری زندان سقز 
روابط عمومی زندان سقز از دستگیری و بازگشت اکثر زندانیان متواری این زندان خبر داد.روابط عمومی 
زندان شهرستان سقز با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: اکثر زندانیانی که از زندان سقز متواری شده بودند به 
صورت خود معرف و یا با تلاش نیروهای امنیتی و انتظامی استان دستگیر و به زندان بازگشتند.در پایان این 

اطلاعیه بر ادامه تلاش ها برای دستگیری سایر زندانیان فراری تاکید گردیده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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همانا دلِ جوان ، مانند زمینِ کشت ناشده است . 
آنچه در آن افكنده شود ، می پذيرد . از اين رو ، 

پیش از آن که دلت سخت گردد و خِردت سرگرم 
شود ، به تربیت تو همّت گماشتم .

یکشنبه -هفدهم فروردین ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5006

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت : کاهش تعداد 
و  نیست  کرونا  ویروس  رفتن  بین  از  معنی  به  ها  بستری 
قرنطینه  و  بهداشتی   های  توصیه  همچنان  باید  مردم 
خانگی  رابا جدیت رعایت کنند. دکترمحمدرضا قدیردر 
ویروس  با کرونا  مبارزه  و  پیشگیری، کنترل  جلسه ستاد 
اظهارداشت:ویروس کرونا تمام نشده و نباید این باور غلط 
در جامعه ایجاد شود که چون تعداد بستری ها در بیمارستان 

ها کاهش یافته، پس ویروس هم از بین رفته است.
وی افزود :کنترل ناقلین یکی از موضوعات مهم برای 
بهداشت و درمان است و نگران این افراد هستیم که در 
سطح شهر حضور داشته و ویروس را با خود منتقل می کنند
 اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی تا قطع 

کامل زنجیره انتقال
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد :با توجه به 
لزوم خدمات رسانی به بیماران غیر کرونایی و بیمه شدگان 
عزیز تامین اجتماعی و رفع مشکلات این افراد، بیمارستان 
اختیار  در  بهداشتی  مسائل  تمام  رعایت  با  رضا)ع(  امام 

بیماران غیرکرونایی قرار گرفت
اجتماعی  گذاری  فاصله  :طرح  کرد  نشان  خاطر  وی 
زنجیره  کامل  قطع  تا  باید  کرونا،  با  مبارزه  ملی  بسیج  و 
این ویروس ادامه داشته باشد و از هم استانی های عزیز 
این موضوع را جدی بگیرند. دکتر  درخواست می کنم، 
مراکز ۹  و  بهداشتی  معاونت  کادر  تمامی  از   : قدیرگفت 
گانه و نیز پزشکان مطب دار، به ویژه پزشکان عمومی که با 
اقدامات اساسی خود، بار بیمارستان ها را کاهش دادند، 

قدردانی می کنم.
 پذیرش ۳۵ بیمار مبتلا به کرونا در 

بیمارستان های قم 
از  دیگری  دربخش  قم   پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
سخنان خود از پذیرش۱۱۲ بیمار مشکوک به کرونا در مراکز 

درمانی قم در طول یک روز اخیر خبر داد. 
دکترقدیر در خصوص وضعیت بستری بیماران مشکوک 
به کرونا اظهار کرد: طی ۲۴ ساعت گذشته و تا ساعت ۱۴ 

امروز شانزدهم فروردین ماه، ۱۱۲ نفر در مراکز درمانی قم با 
تشخیص احتمالی ابتلا به #کرونا پذیرش شدند.

بخش های  در  تعداد  این  از  ۳۵نفر  شد:  یادآور  وی 
بیمارستان ها بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در 
بهداشتی  و  دارویی  دستورات  با  مراکز  اورژانس  بخش 

مرخص شده اند.
در  کرد:  خاطرنشان  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
شبانه روز گذشته ، ۲۷ نفر از بیماران بستری در بخش ها 
پس از  بهبودی توسط پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص 
شدند.وی تصریح کرد:متاسفانه هنوز ۱۰۰بیمار بدحال در 

بیمارستانها  بستری هستند.
 وضعیت فعالیت مطب ها تا پایان طرح فاصله 

گذاری اجتماعی 
:با  نیز گفت  قم   پزشکی  علوم  دانشگاه  درمان  معاون 
هماهنگی سازمان نظام پزشکی استان قم، مقرر شد تا 

تمامی مطب های دندانپزشکی به جز مطب دندانپزشکی 
اطفال تعطیل باشند.

کلینیک های  و  ها  :درمانگاه  اظهارداشت  پرهام  دکتر 
عمومی و خصوص دندانپزشکی سطح استان، موظف اند 
فقط یک یا دو یونیت دندانپزشکی را برای کارهای صرفا 

اورژانسی و فعالیت های محدود اختصاص دهند.
:تمامی  افزود  قم  پزشکی  معاون درمان دانشگاه علوم 
مطب های عمومی، متخصص ها و فوق تخصص های 

داخلی، اطفال، قلب و مغز و اعصاب فعال هستند.
وی ادامه داد:سایر مطلب ها، کلینک های پوست و مو، 

مراکز حراجی محدود و مراکز توانبخشی تعطیل هستند.
چشم  های  کلینیک  مورد  :در  کرد  اضافه  پرهام  دکتر 
کارهای  برای  فقط  هم  آن  مرکز  یک  تنها  نیز  پزشکی 
اورژانسی دایر است. وی درپایان گفت :تمامی درمانگاه 

های شبانه روزی عمومی استان فعال هستند.

معاون خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد

اجرای ۶۰ کیلومتر خط انتقال آب 
فضای سبز در شهر قم

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: بیش از ۶۰ کیلومتر خطوط انتقال 
آب را در شهر قم اجرا شده است و در منابع آب اقدامات خوبی در حوزه پساب 
انجام و پروژه ۳۰ لیتر در ثانیه افتتاح و به بهره برداری رسید و پروژه ۲۰۰ لیتر در 
ثانیه نیز در سال ۹۹ عملیاتی می شود که پروژه ای با ۱۵ میلیارد تومان هزینه شامل 

خط لوله و تجهیزات است.
سید امیر سامع با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه فضای سبز در شهر 
قم، اظهار داشت: در سال ۹۸ در بحث فضای سبز موفق شدیم با همت مدیریت 
شهری، مجموعه شهرداری و مشارکت مردم شهر قم، اقدامات خوبی را به ثمر 
برسانیم و در حوزه سرانه های فضای سبز خوشبختانه این مساحت به عدد ۲۵ 
میلیون مترمربع رسیده و سرانه فضای سبز در قم از ۲۰ مترمربع برای هر نفر فراتر 

رفت.
معاون خدمات شهری شهرداری قم تصریح کرد: سرانه فضای شهر قم از ۱۸ 
میلیون مترمربع به ۲۵ میلیون مترمربع رسیده که از سال ۹۴ تا ۹۸ به اندازه نصف 
فضای سبز موجود در این ۴ سال به دست آمده است و توسعه خوبی در این حوزه 

شکل گرفت.
سامع با بیان اینکه یکی از راهبردهای مهم، حفظ و احیای باغات شهر و رسیدن 
به کاربری های فضای سبز در طرح تفضیلی و توسعه پارک های محلی و پارک های 
و  پارک های جنگلی  ایجاد  و  فراشهری  پارک های  توسعه  افزود:  شهری است، 
نگهداری از ظرفیت های موجود و کیفی سازی آن ها در دستور کار شهرداری قرار 

دارد.
به  و  ایجاد  این مدت۱۵۰ هزار مترمربع بوستان شهری  وی عنوان کرد: در 
بهره برداری رسیده است و به همین میزان پروژه در حال احداث داریم که در سال 
جاری و سال آینده به بهره برداری می رسد، همچنین در ۸ منطقه شهری احداث 
بوستان جدید انجام شد که مساحت ۵، ۱۰، ۲۰ و ۳۰ هزار مترمربع مساحت این 

بوستان ها بوده است.
ایجاد بیش از ۱۱۰ هکتار فضای سبز جنگلی 

معاون خدمات شهری شهرداری قم اضافه کرد: ۲۲ پروژه بوستان در سطح شهر 
داشتیم و در حوزه جنگلی موفق شدیم بیش از ۱۱۰ هکتار فضای سبز جنگلی 
ایجاد کنیم که در همه مناطق به غیر از منطقه ۷ که امکان توسعه چنین فضای 

سبزی را ندارد به توسعه و احداث فضای سبز جنگلی پرداختیم.
سامع با بیان اینکه توسعه شبکه آبیاری در بیش از ۱۰۰ هکتار یعنی یک میلیون 
مترمربع فضای سبز با روش های نوین و جدید آبیاری صورت پذیرفته است، گفت: 

در این سیستم تجهیزات فراهم شد و تحت پوشش آبیاری تحت فشار قرار گرفت.
وی بیان کرد: بیش از ۶۰ کیلومتر خطوط انتقال آب را در شهر قم اجرا کردیم و 
در منابع آب اقدامات خوبی در حوزه پساب انجام و پروژه ۳۰ لیتر در ثانیه افتتاح و 
به بهره برداری رسید و پروژه ۲۰۰ لیتر در ثانیه نیز در سال ۹۹ عملیاتی می شود که 

پروژه ای با ۱۵ میلیارد تومان هزینه شامل خط لوله و تجهیزات است.
معاون خدمات شهری شهرداری قم اظهار داشت: با انجام این پروژه سالانه ۴ 
و نیم میلیون مترمکعب از پساب را برای آبیاری شهر قم و فضای سبز جنگلی و 

حاشیه شهر مورد استفاده قرار می دهیم.

شهردار قم مطرح کرد

پروژه شهید کاظمی همچنان
 درگیر مشکلات حقوقی 

شهردار قم با بیان اینکه مشکلات حقوقی پروژه شهید کاظمی همچنان حل 
نشده است گفت: به همین خاطر تصمیم گرفتیم تا از فرصت استفاده کرده و 

زمین آن را تبدیل به پارکینگ کنیم تا خدمات لازم به مردم ارائه شود.
این  گفت:  کاظمی،  شهید  پروژه  به  اشاره  با  سقائیان نژاد  دکترسیدمرتضی 
پروژه شامل پارکینگ و مجموعه های تجاری اداری است؛ مجموعه ثامن الحجج 
این پروژه را در ۹ طبقه پیش بینی کرده  بود که تدبیر شد که این پروژه در آینده 
مشکل ساز خواهد بود و آن را به چهار طبقه کاهش دادیم. شهردار قم با بیان اینکه 
مشکلات حقوقی این پروژه همچنان حل نشده است، افزود: به همین خاطر 
تصمیم گرفتیم تا از فرصت استفاده کرده و زمین آن را تبدیل به پارکینگ کنیم تا 
خدمات لازم به مردم ارائه شود. سقائیان نژاد خاطرنشان کرد: از اواخر سال گذشته 
که این محدوده به پارکینگ تبدیل شده و به سوی مردم باز شده است بسیاری 
از مشکلات در حوزه پارکینگ در این بخش شهر حل شده است. وی با تاکید بر 
مسائلی که برای موسسه ثامن الحجج در کشور ایجاد شده است، خاطرنشان کرد: 
جلسات مکرری با این موسسه برگزار شده و پیشنهاداتی به این مجموعه برای حل 
مشکل پروژه داشته ایم و امیدواریم به زودی تدبیر لازم از سوی موسسه انجام شود.

 
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم خبرداد

تایید الکترونیکی نقشه های ساختمانی 
جهت صدور پروانه

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم از تحویل و تایید الکترونیکی نقشه های 
ساختمانی جهت صدور پروانه از ۱۵ اسفندماه ۹۸ خبر داد.

و  معماری  معاونت  در  شده  انجام  اقدامات  به  اشاره  با  جانقربان  غلامرضا 
شهرسازی در راستای الکترونیکی سازی خدمات، اظهار کرد: از اواسط سال 
گذشته به صورت آزمایشی طرح توسعه خدمات الکترونیک شهرسازی کلید 
خورد و توانستیم توسعه مطلوبی در این زمینه در راستای تسهیل و تسریع در ارائه 

خدمات شهروندان رقم بزنیم.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به تدبیر صورت گرفته از ۱۵ 
اسفندماه سال ۹۸ برای طی مراحل اولیه طرح الکترونیکی خدمات شهرسازی، 
گفت: با مشارکتی که با سازمان نظام مهندسی استان داشتیم تصمیم بر این شد 
که روند و سیکل تحویل نقشه های ساختمانی نیز به صورت الکترونیکی انجام 
شود. جانقربان با تاکید بر اینکه از ۱۵ اسفندماه به هیچ وجه نقشه های به صورت 
فیزیکی تحویل شهرداری نمی شود، گفت: روند تحویل این نقشه ها از سوی دفاتر 

مهندسی به شهرداری به صورت الکترونیکی است.
وی با اشاره به سیکل کاری بررسی نقشه های گروه های مختلف، خاطرنشان 
کرد: در هر گروه عملیات کنترل نقشه به سرعت انجام می شود و عمدتا کنترل 

نقشه ها ظرف ۲۴ تا ۴۸ ساعت زمان نیاز دارد.
 

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

مشکلات مربوط به پیمانکار مترو باید 
هرچه سریع تر حل شود

رئیس شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر اینکه باید نشستی ویژه با مجموعه 
قرارگاه خاتم به عنوان پیمانکار پروژه در راستای رفع مشکلات مترو برگزار شود، 
گفت: در بخش های زیادی ازپروژه مترو ما دچار مشکل هستیم که عمدتا به 

پیمانکار مربوط است.
عبدالله جلالی با بیان اینکه در خصوص منابع مالی مترو اقدامات خوبی صورت 
گرفته است، اظهار کرد: مسئله ای که مهم بوده این است که مدت هاست که 
کارگاه مترو تعطیل است و قبلا هم آنچنان فعال نبوده و به گونه ای شرایط نیاز به 

تغییر دارد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر اینکه باید نشستی ویژه با مجموعه 
قرارگاه خاتم به عنوان پیمانکار پروژه در راستای رفع مشکلات مترو برگزار شود، 
تصریح کرد: در بخش های زیادی ازپروژه مترو ما دچار مشکل هستیم که عمدتا 

به پیمانکار مربوط است.
جلالی تصریح کرد: اگر امروز تدبیر لازم صورت نگرفته و مشکلات پروژه حل 
نشود ممکن است به مرحله ای برسیم که مجبور به تعطیلی پروژه شویم و مترو هم 

به معضلی برای شهر تبدیل شود.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  مطرح کرد

استقبال از پیام شهردار به مردم جهان
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: شهرداری در حوزه 
بین الملل چند خیز بین المللی داشت که پیام شهردار خطاب به مردم جهان و 

ترامپ با استقبال زیادی همراه بود و اتفاقات خوبی در این حوزه انجام شد.
اظهار داشت:  استان قم،  مهدی کلانترزاده در جلسه شورای اطلاع رسانی 
شهروندان قمی، مردم آگاهی هستند و ما امیدواریم بتوانیم فرصت خوبی را در 

مقابله با کرونا با مشارکت جمعی ایجاد کنیم.
وی افزود: برنامه ای رسانه ای در شهرداری قم در حال تولید است که۲۲ فرصت 
را در تحقق برنامه مدیریت شهری معرفی می کند و به زودی عمده برنامه ها به ویژه 

در جهت مقابله با کرونا ارائه می شود.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم تصریح کرد: رسانه ها دارای 
ظرفیت مهمی در جهت پیشگیری از کرونا هستند و به طور ویژه باید در میدان 
باشند، یکی از رویکردهای مهم در این عرصه این است که بتوانیم وجهه قم را 
برگردانیم. وی با بیان اینکه تمامی هزینه های غسل و کفن بیماران کرونا در قم 
رایگان است، خاطرنشان کرد: یکی دیگر از ظرفیت های بالنده حضور طلاب 
جهادی است به ویژه افرادی که در مدیریت شهری در آرامستانها مشغول به خدمت 
هستند و حتی برای انجام غسل و تدفین، ارتباطات خوبی با دیگر استان ها گرفتند 

و اکثر استان ها و شهرها را پوشش دادند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم هشدار داد:

کرونا هنوز تمام نشده است
کاهش تعداد بستری ها به معنی از بین رفتن ویروس نیست

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد

ترخیص بیمار ۱۰۶ ساله قمی مبتلا به کرونا از بیمارستان

 روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم روز شنبه اعلام کرد: بیمار ۱۰۶ ساله قمی که مبتلا به ویروس 
کرونا شده بود، از بخش داخلی بیمارستان فرقانی این استان ترخیص شد. 

براساس این گزارش، این بیمار پس از ۱۴ روز با بهبودی مرخص شد.
شکست کرونا در ۸۹ سالگی با تلاش مدافعان سلامت

 یک بیمار قمی نیز در ۸۹ سالگی با تلاش مدافعان سلامت توانست ویروس کرونا را شکست داده و 
سلامتی خود را به دست آورد؛ حاج علی اکبر شیرین کلام نیمه اسفندماه پس از مشاهده علائمی همچون 
تب، ضعف شدید بدن و بی اشتهایی توسط فرزندان خود به بیمارستان فرقانی قم منتقل و پس از بررسی 

وضعیت جسمانی از سوی پزشکان با تشخیص احتمال ابتلا به ویروس کرونا بستری شد.
بیماری حاج علی اکبر حدود ۲۰ روز به طول انجامید، اما خوشبختانه درنهایت با بهبودی و ترخیص وی 
از بیمارستان همراه گشت و همین موضوع باعث خوشحالی کادر درمان از این موفقیت و انتشار تصاویر 

پزشکان و پرستاران در کنار این بیمار بهبودیافته در رسانه های استان قم شد.

معاون سیاسی امنیتی اجتماعی استاندارقم،

33۶ گردشگر خارجی تحت کنترل هستند
 معاون سیاسی امنیتی اجتماعی استاندارقم، گفت: در حال حاضر تنها ۳۳۶ تن از مجموع اتباع هندی 
که پیش از شیوع کرونا به قم سفر کرده بوده اند همچنان در استان باقی مانده اند که در دو مرکز تحت 

کنترل قرار گرفته اند. 
 بیژن سلیمان پور روز شنبه با اشاره به بخشی از عملکرد کمیته امنیتی انتظامی ستاد مدیریت بحران قم 
در اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی و مقابله با ویروس کرونا، بیان کرد: کاری که استان قم در بحث 
اتباع خارجی انجام داد، اقدام شایسته و بی نظیری بود. وی افزود: تعامل های خوبی که با وزارت خارجه و 
سفارت خانه  کشورهای مقصد داشتیم، این کار را بدون هزینه انجام دادیم. وی ادامه داد: از مجموع یکهزار 
و ۱۳۸ تبعه هندی که پیش از شیوع ویروس کرونا به قم آمده بودند، در پنج مرحله ۸۰۲ نفر را به این کشور 

بازگرداندیم و در حال حاضر تنها ۳۳۶ نفر باقی مانده اند که در دو مرکز تحت کنترل ما هستند.

سرپرست معاونت توسعه پیشگیری بهزیستی استان قم خبرداد

راه اندازی سامانه خود ارزیابی روانشناختی 
دوران بحران کرونا 

سرپرست معاونت توسعه پیشگیری بهزیستی قم با اشاره به راه اندازی سامانه خود ارزیابی روانشناختی 
دوران بحران کرونا از مردم درخواست کرد با مراجعه به این سامانه نسبت به اطلاع از سلامت روان خود و 

اخذ مشاوره و توصیه های روانشناختی لازم اقدام کنند. 
http:// corona. صادق سلمانیان افزود: همشهریان محترم پس از مراجعه به این سامانه به نشانی
behzisti.ir و درج اطلاعات درخواستی سامانه به سئوالات تخصصی مطرح شده پاسخ خواهند داد و در 
پایان، سامانه ضمن اعلام نتیجه ارزیابی، توصیه های لازم روانشناختی را در سه حالت افسردگی،اضطراب 
و استرس ارائه می نماید. وی همچنین با اشاره به فعالیت سامانه  ۱۴۸۰ صدای مشاور بهزیستی از ساعت 
۸ صبح تا ۱۲ شب و آرامش بخشی به جامعه در شرایط بحران کرونا اظهار امیدواری کرد همشهریان با 
مراجعه به سامانه خود ارزیابی روانشناختی فوق بر استرس ،اضطراب و افسردگی های احتمالی این بحران 

پیروز گردیده و با رعایت توصیه های بهداشتی و مشاوره های روانشناختی به زندگی عادی بازگردند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم عنوان کرد؛

سارقان حرفه ای قطعات خودروهای قم در دام قانون 
فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت:قفل نکردن درب و جا گذاشتن اشیاء قیمتی از عوامل موثر سرقت 
از داخل خودرو است.  سرهنگ مراد حسین جعفریان، اظهار کرد: در پی وقوع چندین فقره سرقت داخل 
خودرو، قطعات خودرو و معابر در سطح حوزه استحفاظی کلانتری ۱۷ شهید بهشتی بلافاصله موضوع در 
دستور کار ماموران فرماندهی انتظامی شهرستان قرار گرفت و با انجام یکسری اقدامات پلیسی بلافاصله در 
یک عملیات غافلگیرانه باند سارقان را شناسایی و ۳ نفر را دستگیر و در بازرسی از پاتوق آن ها انواع قطعات 
اموال مسروقه داخل خودرو را کشف کردند. او اضافه کرد: در بازجویی بعمل آمده سارقان به سرقت بیش 
از ۲۰ فقره داخل خودرو، قطعات خودرو و معابر از قبیل ضبط خودرو، فلش، عینک، طلاجات، چادر 
مسافرتی، پاور بانک، تلفن همراه و باطری خودرو اعتراف کردند. فرمانده انتظامی شهرستان قم بیان کرد: 

متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

نهج البلاغة : الکتاب 31

طرح: محمدعلی رجبی

کرونا را جدی بگیريد

 فرماندار قم گفت: یک میلیون و ۲۰ هزار و ۳۰۶ نفر از مردم قم در سامانه سیب برای 
مقابله با شیوع ویروس کرونا غربالگری شدند که قم ازجمله استان های برتر کشور در 

این حوزه است. 
مرتضی حیدری روز شنبه در گفت وگویی بیان کرد: از ابتدای آغاز طرح بسیج ملی 
مبارزه با کرونا تا پانزدهم فروردین ماه جاری، از یک میلیون و ۳۷۰ هزار نفر جمعیت 
استان قم، یک میلیون و ۲۰ هزار و ۳۰۶ نفر با ثبت اطلاعات خود در سامانه سیب که 
مربوط به مرکز بهداشت و سلامت قم است، غربالگری شدند و از افراد باقی مانده نیز 
می خواهیم به سرعت این کار را انجام دهند تا پوشش این طرح برای کل مردم استان 

کامل شود.
وی افزود: همچنین در پایگاه ملی سلامت به نشانی Salamat.gov.ir تاکنون ۴۸۹ 
هزار و ۱۹۵ نفر از مردم قم ثبت نام و اطلاعات خود را وارد کردند که در این زمینه استان 

قم رتبه پنجم کشور را دارد.
رییس سازمان اجرایی بسیج ملی مبارزه با کرونا در قم ادامه داد: از این تعداد ۴۹ هزار 
و ۱۷۸ نفر بر اساس پاسخگویی به سوالات مطرح شده، نیازمند پیگیری و ۱۱ هزار و 
۸۷۲ نفر نیز نیازمند پیگیری فوری تشخیص داده شده که بر اساس مشاهده علائمی 
که بیان کردند به مراکز ۹ گانه بهداشت و سلامت استان ارجاع داده شدند تا در این 

مراکز وضعیت جسمانی آنان به صورت دقیق مورد پایش قرار گیرد.

وی بیان کرد: در مراکز بهداشت و سلامت استان بر اساس معاینات و بررسی های 
صورت گرفته یا وضعیت افراد با تخصیص دارو و مراقبت در منزل کنترل می شود و یا 

این که از آنان خواسته می شود برای معالجه به بیمارستان مراجعه کنند.
همچون  معین  دستگاه های  همت  و  استاندار  تاکید  اساس  بر  داد:  ادامه  وی 
آموزش وپرورش، مخابرات، بسیج، هلال احمر، تأمین اجتماعی، بیمه سلامت، کمیته 
امداد، بهزیستی، شرکت های آب، برق، گاز ، همچنین شهرداری و تمامی دستگاه های 
دولتی که دسترسی به شماره تماس شهروندان داشتند با آنان تماس برقرار کرده و از 

ایشان برای ثبت نام در سامانه های غربالگری دعوت به عمل آوردند.
حیدری گفت: طرح غربالگری در سامانه سیب و سامانه کشوری سلامت به صورت 
استانی و ملی اجراشده و با یکدیگر همپوشانی دارند و تاکنون اجرای این طرح ها 
توانسته است نقش مهمی در کنترل شیوع ویروس کرونا در سطح کشور و استان قم ایفا 
کند. وی افزود: بیش از ۸۵ درصد موارد ثبت شده در سامانه های غربالگری قم توسط 
کارشناسان مراکز بهداشت و سلامت استان پیگیری شده و این موضوع در حال انجام 

است تا تمامی موارد به دقت مورد پایش قرار گیرد.
وی ادامه داد: همچنین هفت هزار و ۸۶۷ نفر از مادران باردار استان غربالگری شدند 
که از این تعداد ۲۱۵ مادر دارای علائم مشکوک به بیماری بودند، که از این تعداد ۷۰ 

نفر برای رسیدگی سریع به پزشک و ۱۱ نفر نیز به بیمارستان ارجاع داده شدند.

فرماندارقم :
 یک میلیون قمی در سامانه سیب غربالگری شدند

سرویس  راه اندازی  از  قم  منطقه  مخابرات  مدیر 
از عصر  استان  این  در   VDSL پرسرعت  اینترنت  جدید 

روزشانزدهم فروردین ماه جاری خبر داد. 
گفت وگویی،بیان  در  شنبه  عصر  دهناد  اسدالله  سید 
اواخر سال۹۸  از  قم  در   VDSL واگذاری سرویس  کرد: 
 VDSL آغاز و در این مدت کوتاه، تاکنون ۵۸۹۴ سرویس

در شهر قم نصب  که ۳۲۸۰ مورد آن نیز دایر شده است.
اینترنت  سرویس  نوعی   VDSLاین که به  اشاره  با  وی 
پرسرعت است که قادر به افزایش ۴ برابری سرعت اینترنت 
قادر  کاربران  این سرویس  در  افزود:  است  کاربران  برای 
)بر  ثانیه  در  تا ۱۰۰ مگابیت  با سرعت ۴۰  بود  خواهند 
دریافت  برای   ) مرکز مخابراتی  تا  فاصله مشترک  اساس 
ثانیه برای ارسال  اطلاعات  و بین ۲۰ تا۵۰ مگابیت در 
این  بالای  بسیار  سرعت  وی  نمایند.  اقدام  اطلاعات 
سرویس جدید را در مقایسه با ADSL موردتوجه قرارداد و 
  ADSLگفت: حداکثر سرعت دانلود اطلاعات در سرویس

، هشت مگابیت در ثانیه و سرعت آپلود اطلاعات از کاربر 
به اینترنت ۸۰۰ کیلوبیت در ثانیه است به همین جهت 
سرویس  VDSLخدمات بسیار بهتری را به مشترکان ارائه 

می کند.
 ۱۲۸ این که  به  اشاره  با  قم  منطقه  مخابرات  مدیر   
خاطرنشان  هستند  بهره مند   ADSL از  استان  روستای 
کرد، واگذاری VDSL به روستاها نیز در آینده ای نزدیک 
امکان پذیر خواهد شد. دهناد با اشاره به این که هم اینک 
حدود ۱۰۰ هزار کاربر مشترک اینترنت پرسرعت مخابرات 
به   VDSL سرویس  واگذاری   : گفت  دارد  وجود  قم  در 
انجام  وقت  اسرع  در  دارند  فنی  امکان  که  مشترکینی 
می شود. وی گفت: مشترکینی که تمایل به تغییر سرویس 
اینترنت پرسرعت خود به VDSL  را دارند می توانند ضمن 
تماس با ۲۰۲۰ از اطلاعات بیشتر در این زمینه برخوردار 
شوند. لازم به ذکر است :وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
پیش ازاین در یک رشته توییت از راه اندازی اینترنت با ۴ 

برابر سرعت کنونی در استان های قم و تهران از عصر روز 
شنبه شانزدهم فروردین ماه خبر داده بود.

مدیرمخابرات منطقه قم تشریح کرد

جزییات افزایش ۴ برابری سرعت اینترنت خانگی در قم

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم گفت: باید ظرفیت های استان در زمینه جهش 
تولید شناسایی شوند و از این ظرفیت ها برای جهش تولید قم استفاده کرد. 

محمود نوربخش در جلسه تدوین برنامه های عملیاتی جهش تولید در استان قم در سالن 
جلسات امام جواد)ع(استانداری با اشاره به تدوین برنامه جهش تولید در استان قم اظهار 
کرد: این برنامه در راستای اقتصاد مقاومتی در استان تدوین خواهد شد، زمان تعیین شده 
برای تدوین نسخه اولین برنامه ٢١ فروردین است. وی ادامه داد: در سال گذشته بحث رونق 
تولید را در استان قم داشتیم و به دنبال جهش تولید در استان در سال جاری هستیم، باید 
ظرفیت های قم در زمینه جهش تولید شناسایی شوند و از این ظرفیت ها برای جهش تولید 

استان استفاده کرد.
 رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم افزود: پنج هزار شرکت دانش بنیان در کشور داریم 
و باید این شرکت ها در تولیدات خود به سراغ جایگزینی واردات و صادرات بروند. نوربخش 

با اشاره به جهت گیری تولید در استان قم اظهار کرد: باید کالاهایی در استان تولید شوند 
که هم اکنون تقاضا برای آن در قم وجود دارد، نه این که این تولیدات به دلیل عدم تقاضا به 

انبارها بروند.
 وی ادامه داد: جذب سرمایه گذاری به صورت پرشتاب، لازمه تحقق جهش تولید در 
استان قم است و باید در این راستا در استان تلاش کرد، با وجود این که گردشگری اولویت 
استان قم بود، اما به دلیل شرایط کنونی بحث صنعت و کشاورزی در کوتاه مدت به عنوان 
اولویت استان برای جهش تولید قرار می گیرد، البته از بحث توسعه گردشگری هم غفلت 
نمی کنیم. رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم خاطرنشان کرد: باید برای تحقق جهش 
تولید، اولویت را در استان به طرح هایی بدهیم که تا پایان سال به بهره برداری می رسند، این 
طرح ها باید مبتنی بر امکانات داخل کشور باشد و بتواند که از ظرفیت شرکت های دانش 

بنیان استفاده کند و اثر تحریم ها را خنثی سازد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم  خبرداد

شناسایی ظرفیت های قم در زمینه جهش تولید 


